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يادداشت- 1

كسري بودجه در انتظار كشور
لايحه بودجه سال آينده روز 
يكشنبه تقديم مجلس شد و 
هنوز تحليل و بررسي كافي 
بر موارد و جزييات آن شكل 
نگرفته است، اما سه فاكتور 
ش��امل بودجه موسس��ات 
دولتي، هزينه ه��اي دولت و 
نرخ تسعير ارزي كه در لايحه 
ارايه شده مورد توجه سرمايه گذاران و فعالان اقتصادي 
قرار گرفته است. بودجه شركت ها و موسسات دولتي 
بالغ بر ۲۲۰۰ هزار همت )هزار ميليارد تومان( به ثبت 
رسيده كه نسبت به سال گذشته رشد قابل توجهي را 
داشته است و اين در حالي بوده كه از كل بودجه ۳۶۰۰ 
همتي حدود ۱۴ همت مربوط به س��ود شركت هاي 
دولتي مي ش��ود. به عبارت ديگر كمتر از يك درصد 
به سودآوري موسس��ات دولتي تعلق دارد و در مقابل 
انتش��ار اوراق بدهي يا واگذاري دارايي هاي مالي كه 
از سال ۹۹ هم ش��دت گرفت، كماكان در دستور كار 
دولت قرار دارد. دولت بايد دارايي هاي غيرمولد خود 
را به فروش برساند و در راستاي تكامل اصل ۴۴ قانون 

اساسي گام بردارد.
هزينه هاي دولت و بودجه عمومي دولت در سال ۱۴۰۱ 
رش��د قابل توجهي را داش��ته و بالغ بر ۱۳۷۰ همت 
احتساب شده اس��ت اما سال گذشته بودجه عمومي 
دولت كمتر از ۹۰۰ همت بوده و در اين بخش ش��اهد 
رش��د حدود ۴۵ درصدي هزينه ها هستيم. در كنار 
افزايش هنگفت هزينه ها، افزايش درآمدي به جز نرخ 
تسعير ارز به رقم ۲۳ هزار توماني نداريم و اين افزايش 
هزينه ها نش��ان مي دهند كه كماكان كسري بودجه 
بسيار شديدي را خواهيم داشت. در واقع پايه كسري 
بودجه سال آينده به ميزان سال ۱۴۰۰ بوده و حداقل 

حدود ۵۰۰ همت كسري بودجه داريم.
در بند »و«، رديف ۲ لايحه بودجه ارايه شده، به دولت 
اجازه فروش با كسر نسبت به ارزش اسمي اوراق داده 
شده است. يعني نرخ بهره موثر در اقتصاد و بازار سرمايه 
كماكان تحت تاثير فروش اوراق خواهد بود و اين امر 
باعث ميل پيدا كردن نرخ بازده بدون ريسك به سمت 
۲۵ درصد يا به عبارتي P/E به حدود ۴ مي شود و همين 
موضوع علت اصلي عدم واكنش بازار سرمايه به افزايش 
نرخ ارز بوده و رشد آن به عنوان محركي براي افزايش 

قيمت سهام و رشد شاخص عمل نكرده است.
بازار س��رمايه با توجه به كاهش سطح عمومي قيمت 
س��هام و همچنين اصلاح )P/E  )fw ش��ركت ها كه 
به طور متوسط كمتر از ۵.۵ بوده، بسيار ارزنده است. 
)P/E  )fw  غالب صنايع پيش رو به كمتر از ۴.۵ رسيده 
و اكثر سهام شركت ها در قيمت جذابي قرار دارند و از 
طرفي اخبار مثبتي نيز در كليات بودجه ديده مي شد؛ 
بنابراين گمان مي كنم ريزش امروز بازار پايه و اساس 
خاصي نداشت و سهامداران تحت تاثير جو كلي قرار 
گرفتند.  به عقيده بنده البته تبعات رش��دهاي سال 
۹۸ و ۹۹ نيز يكي از دلايل عدم اقبال رش��د سهام در 
سال ۱۴۰۰ است. به عبارت ديگر رشد ۱۸۷درصدي 
بورس در سال ۹۸ و رشد ۱۵۵ درصدي آن در سال ۹۹ 
باعث شد تا امسال با بازدهي حدودا ۰ درصدي رو به رو 
بشويم اما زمينه مناسبي براي ايجاد ثبات و تعادل به 
وجود آمده است. انتظار رشد شارپي در بازار را ندارم و 
حتي گمان مي كنم تا پايان سال هم رشد خاصي را در 
پي نداشته باشيم اما براي سال ۱۴۰۱مطمئنا بازار به 
اين شكل باقي نخواهد ماند و بازدهي هاي خوبي را به 
ثمر مي رساند. علاوه بر ارزندگي بازار سهام، با استناد 
بر تحليل هاي تكنيكالي در سال ۱۴۰۱ بازار ركودي و 
بي رمقي را نخواهيم داشت و سهامداران مي توانند سود 

خوبي را به دست بياورند.

فردين آقابزرگي

»تعادل« منتشر مي كند؛ »بانكداري بدون ربا« به روايت پويا ناظران

چرايي عقيم  شدن سياست هاي  پولي

يادداشت-4يادداشت-3يادداشت-2

كمبود دارو؛  معضل سلامتبودجه انقباضي و افزايش بيكاريحفره هاي عميق بودجه
 برخي گزاره ه��اي خاص در 
بودجه وجود دارد كه به نظر 
مي رس��د، نيازمند بررسي و 
دقت هس��تند. اقتصاد ايران 
سال ها از مش��كلات برآمده 
از بودجه، آسيب هاي زيادي 
را متحم��ل ش��ده، بنابراين 
مجلس ت��لاش مي كند تا در 
جريان بررسي بودجه تا حد امكان مشكلاتي كه در بطن 
لايحه وجود دارد را برطرف كند. يكي از ابهامات جدي در 
خصوص بودجه عدم انعكاس برنامه ريزي هاي راهبردي 
در حوزه حمايت از بازار سرمايه كشور است. به هر حال 
دامنه وس��يعي از س��هامداران خرد كه اغلب در زمره 
طبقات محروم و كم برخوردار جامعه قرار دارند به دليل 
مشكلاتي كه بازار سرمايه با آن مواجه شد، سرمايه هاي 
خود را در بورس از دست دادند. بعد از بروز اين مشكلات 
مسوولان دولتي بارها اشاره كردند كه تلاش خواهند 
كرد با استفاده از رويكردهاي حمايتي بخشي از ضرر و 
زيان وارد ش��ده به شهروندان در بازار سرمايه را جبران 
كنند. اين وعده ها هم از جانب وزير اقتصاد و هم از سوي 
ساير مقامات اقتصادي دولت مطرح شدند. طبيعي است 
ردپاي اين مشكلات مي بايست در بودجه سال ۱۴۰۱ 
بازتاب پيدا كند. اما به رغم اين وعده ها، هيچ نشانه اي 
كه بت��وان از آن رويكردهاي حمايتي از بازار س��رمايه 
را استخراج كرد در بودجه س��ال آينده وجود ندارد. از 
س��وي ديگر ميزان واگذاري سهام شركت هاي دولتي 
به نسبت سال گذشته كاهش پيدا كرده است، بنابراين 
رويكردهاي مثبت براي رونق بازار س��رمايه در بودجه 
بازتاب پيدا نكرده اس��ت. دولت با استفاده از صندوق 
تثبيت و انجام تكاليف قانوني خود در اين حوزه مي تواند 
گام هاي بلندي براي حمايت از بازار سرمايه بردارد. در 
كنار بحث بازار س��رمايه، موضوع شركت هاي دولتي و 
ابهامات فراوان��ي كه در خصوص بودجه و عملكرد اين 
شركت ها وجود دارد در بودجه سال آينده نگراني هاي 
فراواني را ايجاد كرده است. روشن است كه عملكرد اين 
شركت ها در راس��تاي منافع اقتصادي كشور نيست و 
زيان انباش��ته فراواني در عملكرد اين شركت ها ثبت 
ش��ده اس��ت. اين واقعيت ها بعد از انتشار صورت هاي 
مالي برخي ش��ركت هاي دولتي توسط وزارت اقتصاد 
)بانك هاي دولتي(، ابعاد و زواياي ويژه اي پيدا كرد. بعد از 
انتشار اين صورت هاي مالي و گزارش عملكرد مشخص 
شد، برخي شركت هاي دولتي، علي رغم زيان انباشته 
فراوان به دليل فقدان رويكرده��اي نظارتي در ورطه 
تكرار و نزول قرار گرفته اند. اين روند مي بايست اصلاح 
شود، اما نشانه هاي اين اصلاح در بودجه سال آينده كل 
كشور نمايان نيست. موضوع شركت هاي دولتي زماني 
بغرنج تر مي شود كه بدانيم مديران اين شركت ها، به رغم 
اين زيان انباشته مستمر براي خود پاداش هاي كلان در 
ادامه در صفحه 7 نظر مي گرفتند.  

نخس��ت( اتخاذ سياست هاي 
انقباضي در شرايط امروز اقتصاد 
كه كشور با تورم بالا، تحريم ها، 
انفكاك از جه��ان پيراموني و... 
روبه رواست، آيا نتايج مطلوبي 
به دنبال دارد؟ اين موضوع يكي 
از پرس��ش هاي مهمي اس��ت 
كه پاسخگويي به آن مي تواند 
چشم انداز پيش روي كش��ور را مشخص كند. بعد از ارايه 
بودجه ۱۴۰۱ و مش��خص ش��دن رويكرد كل��ي بودجه، 
بازار ارزيابي هاي تحليلي در اين خصوص كه يك چنين 
بودجه اي چه گزاره هايي را در اقتصاد و معيش��ت كشور 
ايج��اد مي كند بيش��تر از هر زمان ديگري مطرح ش��ده 
است. بلافاصله پس از رونمايي از بودجه مشخص شد كه 
دولتمردان تلاش كرده اند، بودجه اي انقباضي را براي سال 
آينده ارايه كنند. انتخابي كه بدون ترديد، شرايط خاصي را 
در اقتصاد ايجاد خواهد كرد.اساسا شرايط اقتصادي برآمده 
از انتخاب ها اس��ت. آن دسته از كش��ورهايي كه در زمره 
كشورهاي توسعه يافته يا در حال توسعه محسوب مي شوند، 
راهبردهايي را برگزيده اند كه منجر به توسعه يافتگي يا عدم 
توسعه يافتگي آنان شده است. سابق بر اين در يادداشت هاي 
متعددي )مبتني بر منحني فيليپس در ايران( به اين واقعيت 

اشاره كردم كه در اقتصاد هر انتخابي هزينه اي دارد. از منظر 
آكادميك منحني فيليپس در اقتصاد نشان دهنده ارتباط 
ميان نرخ تورم و نرخ بيكاري در قلمروهاي اقتصادي است. 
اين منحني بيان مي كند كه نرخ بالاي اشتغال با نرخ بالاي 

تورم رابطه معكوس دارد. 
دوم( ارايه بودجه انقباضي ۱۴۰۱، حداقل روي كاغذ، اين 
معنا را به دنبال دارد كه مهار و كاهش تورم اولويت اصلي 
دولت است. ليكن بايد توجه داشت، اين انتخاب ممكن 
اس��ت با هزينه سنگين افزايش بيكاري در كشور همراه 
شود. به ويژه كه اگر تحريم ها برداشته نشود، اين تبعات 
شكل و شمايلي بحراني تر خواهند داشت. بنابراين دولت 
با انتخاب اين بودجه، بايد بداند كه چه شرايطي در اقتصاد 
و معيشت بروز خواهد كرد. به طور كلي تئوري گوناگوني 
در علم اقتصاد پيرامون اهميت انتخاب راهبردها وجود 
دارد. مبتني بر اين تعاريف مي توان گفت شرايط اقتصادي 
امروز كشور محصول انتخاب هايي است كه طي سال هاي 
گذشته در اتمس��فر اقتصادي و راهبردي كشور صورت 
گرفته است. بنابراين آنچه كه امروز در اقتصاد و معيشت 
خانواده هاي ايراني پيداست، محصول انتخاب هايي است 
كه پيش از اين متوليان امر صورت داده اند و آنچه كه فردا 
نمايان خواهد شد، برآمده از تصميماتي است كه امروز 
ادامه در صفحه 8 اتخاذ شده است. 

ع��دم اختص��اص ارز نيمايي 
به دارو، مي توان��د پيامدهاي 
ناخوش��ايندي براي سيستم 
بهداش��ت و درم��ان كش��ور 
داشته باش��د. در واقع كمبود 
دارو بزرگ ترين معضل سلامت 
در كشور به ش��مار مي رود كه 
متاس��فانه اين روزه��ا مردم با 
اين ماجرا زياد دست به گريبان هستند. اينكه داروخانه ها 
نتوانند نيازهاي دارويي افراد را برطرف كنند، پاي واسطه ها 
و بازار س��ياه به ميان مي آيد ك��ه مي تواند زنگ خطري 
براي سلامت كشور باشد. س��ال هاي سال است كه بازار 
ناصرخس��رو به يكي از قطب هاي فروش دارو در كش��ور 
تبديل ش��ده و هر از گاهي هم اخباري از فروش داروهاي 
تقلبي و تاريخ مصرف گذش��ته ب��ه قيمت هاي گزاف به 
گوش��مان مي رس��د. ما نمي توانيم از مردم توقع داشته 
باشيم با نرفتن به بازار سياه دارو آن را تعطيل كنند. اين كار 
مسوولان است كه بايد با هوشمندي و انجام اقدامات لازم 
و البته مهم تر از همه با در دسترس قرار دادن همه نوع دارو 
در داروخانه ها كاري كنند كه ديگر مردم براي نجات جان 
عزيزانشان مجبور نشوند، به ناصر خسرو بروند. متاسفانه 
آمار دقيقي درباره اين معضل كه داروهاي ناصر خسرو تا 

به حال جان چند بيمار را به خطر انداخته يا موجب مرگ 
چند نفر شده است، در دس��ترس نيست، اما شما وقتي 
داروي تاريخ مصرف گذش��ته در اختيار افراد مي گذاري 
يعني قابليت درماني دارو از بين رفته و اگر اين دارو براي 
افرادي باشد كه ادامه زندگي شان به مصرف آن بستگي 
دارد، يعني جان فرد را به خطر انداخته اي. دلالان دارو كه 
اين كار را مي كنند در واقع با جان مردم بازي مي كنند، از 
سوي ديگر فروش داروهايي كه تقلبي است هم خطرات 
خودش را دارد. اين بازار سال هاي سال است كه موازي با 
سيستم بهداشت و درمان كشور پيش مي رود متاسفانه 
هيچ ك��س هم تاكنون نتوانس��ته آن را تعطي��ل كند. از 
سوي ديگر وقتي س��ازمان غذا و دارو يا وزارت بهداشت و 
درمان از نبود يا كمبود دارويي خبر مي دهد، اين دلالان 
به سرعت به فكر فروش اين اقلام دارويي مي افتند. قطعا 
آنها داروي واقع��ي را براي فروش ندارند، اما نوع تقلبي يا 
تاريخ مصرف گذشته آن در دسترس هست پس اقدام به 
فروش مي كنند. بي توجهي به كمبود دارو مي تواند عواقب 
خطرناكي براي سيس��تم سلامت كشور داشته باشد. در 
همين دوران كرونا زماني كه هنوز واكسن به ميزان كافي 
وارد كشور نشده بود، بازار سياه واكسن در ناصرخسرو به 
راه افتاد و واكسن هاي تقلبي را با عنوان فايزر و مدرنا به مردم 
ادامه در صفحه 2 مستاصل مي فروختند.  

اقتصاد روز

چرايي عقيم  شدن سياست هاي  پولي
»بانكداري بدون ربا« به روايت پويا ناظران- بخش اول

تعادل|به باور پوي��ا ناظران، اقتصاددان مقيم امريكا، 
نظام جمهوري اسلامي طي چهار دهه گذشته، چهار 
تصميم شاخص گرفته كه بر وضعيت كنوني كشور اثر 
مهمي داشته اند. »مداخله قيمتي«، »ستيز با استكبار 
جهاني«، »بانك��داري بدون ربا« و »مب��ارزه با تهاجم 
فرهنگ غربي از طريق سانس��ور، ممنوعيت وس��ايل 
ارتباطي و فيلتر كردن اينترنت« ش��اخص هاي مورد 
نظر اين اقتصاددان هستند. او طي هفته هاي گذشته، 
درباره دو تصميم نخست در كانال تلگرامي خود صحبت 
كرده اس��ت. تصميم به ايجاد »بانك��داري بدون ربا« 
موضوع آخرين پست او است كه به دليل طولاني بودن، 
مشروح آن در چند ش��ماره از سوي روزنامه »تعادل« 
منتشر خواهد شد. از نگاه دكتر ناظران، »تورم مزمن دو 
رقمي« آفت اقتصاد ايران است كه ريشه ها و درمان آن 
را بايد در »بانك مركزي« و »نظام بانكي« سراغ گرفت. 
اين اقتصاددان اس��تدلال مي كند كه علي رغم اجراي 
عمليات بازار باز به عنوان سياست پولي رايج در جهان، 
اين سياس��ت در اقتصاد ايران جواب نمي دهد و موثر 
واقع نمي ش��ود. از همين رو، بايد »نظام بانكي« كشور 
نيز جراحي شود تا زمينه و مقدمه لازم براي اثرگذاري 
سياست گذاري پولي در اقتصاد ايران فراهم  آيد. بخش 

اول اظهارات دكتر ناظران را مي خوانيد.

  از بانكداري رانتي تا بانكداري بدون ربا
در سال هاي آخر رژيم پهلوي تركيبي از سياست هدايت 
اعتبار تورم و س��ركوب نرخ بهره باعث شده بود كه نرخ 
بهره واقعي براي تسهيلات بانكي به شدت منفي بشود. 
پس هر كسي كه مي توانس��ت وام بگيرد، در واقع رانت 
مي گرفت. اما وقتي وام رانتي مي شود طبعا به هر كسي 
نمي دهند بايد پارتي داشت. بانكداري رانتي به اختلاف 
طبقاتي دامن مي زد. مردم آن موقع از بانكداري پهلوي 
منزجر شده بودند. بسياري از انقلابيون اشكال را از ربوي 
بودن اساس بانكداري ديدند و از همين رو، بعد از انقلاب 
تلاش كردند يك بانكداري منحصر به فرد اختراع كنند؛ 
بانكداري بدون ربا. طبعا تجرب��ه بانكداري متعارف به 
كار نمي آمد. از ديد آنه��ا بانكداري متعارف ربوي بود و 
بايد بانكداري بدون ربا را بنيان مي گذاشتند. اما تلاش 
براي بانكداري بدون ربا سرابي شد كه هر چه بيشتر به 
سمت آن دويديم، از آن دورتر شديم. نتيجه، خلق پول 
بي ضابطه توسط يك نظام بانكي پانزي و كاهش پيوسته 
ارزش ريال بود. كاهش ارزش��ي كه از جيب فقيرترين 
بخش جامعه مي رفت و به جيب كس��اني كه وام رانتي 
مي گرفتند، سرازير مي شد. به اين ترتيب، بانكداري بدون 
ربا هم مثل بانكداري قبل از انقلاب به سازوكاري فاسد 

براي ايجاد اختلاف طبقاتي تبديل شد. 

  تورم نه كار دشمن است نه سفته باز
يكي از چالش هاي اصلي كشور تورم بالا است. تورم كاهش 
ارزش پول است اما برخي تورم را گردن دشمن مي اندازند و 
مي گويند به خاطر تحريم، حاصل مخاصمه دشمن است، 
اما ۳۰ سال پيش در شرايطي تحريمي بسيار متفاوت باز 
هم تورم ۴۰-۳۰ درصدي داشتيم برخي مي گويند تورم 
تقصير سفته بازان سودجو و انتظارات رواني مردم در حالي 
كه از عهده مغز يك مس��وول روان��ي اين ميزان فرافكني 
برمي آيد واقعيت اين اس��ت كه تورم ريش��ه در ترازنامه 
بانك مركزي دارد و يك مساله اقتصادي كه با دستبند و 
اقدامات امنيتي اطلاعاتي قضايي درست نمي شود بانك 
مركزي دو تا مشتري دارد؛ دولت و نظام بانكي. ريشه تورم 
بي انضباطي در بودجه و بي انضباطي در نظام بانكي است. 
در مورد خ��ود نظام بانكي بي انضباطي هايش هم نظرات 
متعددي مي ش��نويم بعضي مي گويند مشكل تورم ما به 
خاطر اين است كه بانك ها ما پول خلق مي كنند در حالي 
كه هيچ جاي ديگر دنيا اين جوري نيست، برخي مي گويند 
نه مشكل از بانك هاي خصوصي اگر خلق پول در انحصار 
بانك هاي دولتي باشد مشكلي نيست. طبعا از اين نظرات 
تجويزان متعددي هم براي اصلاح نظام بانكي درمي آيد اما 
اين نظرات توجه نمي كنند كه تقريبا تمام بانك هاي كشور 
توسعه يافته خصوصي هستند و علي رغم اين تورمشان 

پايين است پس مشكل بانكداري ما چيست؟ در اين قسمت 
و در پرداختن به تصميم شاخص سوم مي خواهيم در مورد 
اينكه پول چيست و بانك چيست صحبت كنيم. تا برسيم 
به اينكه چرا اين نهاد مالي كه ما به آن بانك مي گوييم واقعا 
سنخيتي با بانك به مفهوم متعارفش در دنيا ندارد و چرا 
همين من درآوردي بودن اين ساختاري كه اسمش را بانك 

گذاشتيم باعث مزمن شدن تورم شده است.

  مسير درست كاهش تورم؟
 براي يافتن ريشه هاي تورم بايد درك دقيقي از مشكلات 
نظام بانكي مان به دست بياوريم تا بفهميم مسير درست 

كاهش تورم كشور ما كدام است. براي اين كار بايد بفهميم 
پول چيست؟ بانك چيست؟ و سياست گذاري پولي يعني 

چه؟ اين سه سوال، سوال هاي مهم و سختي هستند.
سياس��ت گذاري پولي يعني چه؟ چه جور كار مي كند؟ 
سياست گذار پولي چه كسي هست؟ سياست گذار پولي 
نهادي است كه مسوول پول ملي است. در كشور ما بانك 
مركزي و ش��وراي پول و اعتبار مسوول سياست گذاري 
پول��ي را در اختيار دارند.  بانك مرك��زي بايد براي حفظ 
تورم در محدوده هدفش سياس��ت گذاري كند كه به آن 
سياست گذاري پولي مي گوييم اگر فرايند اعطاي اعتبار 
ادامه در صفحه 2 بانكي را...  

ايرج خسرونيامحمدرضا منجذباحسان اركاني

چرا محصولات كشاورزي برگشت مي خورند؟

گمرك: صادرات برگشتي 9 ميليون و 190 هزار دلار است

همين صفحه     

هشدار مرجوعي 
از 9 بازار صادراتي

هزينه دسترسي به »تسه«
 50  درصد كاهش يافت

ساز ناكوك نمايندگان مجلس و 
مسوولان در قبال خواست هاي مردم

پس از گذشت س��ه ماه از افزايش س��قف وام خريد 
مسكن از طريق اوراق موسوم به »تسه«، ديروز بانك 
عامل از كاهش ۵۰ درصدي هزينه دريافت وام مسكن 
از محل اوراق گواهي حق تقدم تس��هيلات خبر داد. 
به اين ترتيب، متقاضيان دريافت تسهيلات از محل 
اوراق مي توانند تنها براي دريافت ۵۰ درصد از ميزان 
تسهيلات درخواستي اقدام به خريداري اوراق كنند و 
۵۰ درصد تسهيلات ديگر بدون خريد اوراق و از محل 
منابع تسهيلات بدون سپرده به آنها پرداخت مي شود. 
به گزارش »تعادل«، از ۲۴ شهريورماه ۱۴۰۰ سقف 
صفحه 5 را بخوانيد دريافت...  

وقتي قرار باشد در مورد مسائل و مشكلات موجود 
جامعه حرف بزنيم، به دو سويه مختلف مي رسيم، 
بحثي كه مسوولان و بالاخص نمايندگان مجلس 
به آن توجه دارند، از س��وي ديگر مطالبات مردم كه 
هيچ همخواني با برنامه ريزي هاي مسوولان ندارد. 
اين روزها مردم براي تامين معيشت خود با مشكلات 
زيادي دست و پنجه نرم مي كنند. امنيت در كشور 
دچار مش��كل ش��ده، به گ��واه آماري كه از س��وي 
مسوولان نيروي انتظامي اعلام مي شود، آمار جرم و 
جرايم و سرقت افزايش پيدا كرده است. از سوي ديگر 
صفحه 8 را بخوانيد هر روز با...  

تغيير تاكتيك 
وام مسكن

معيشت و سلامت 
مطالبه اصلي است

فرشاد مومني در نشست مجازي موسسه 
دين و اقتصاد مطرح كرد

صفحه 2    

دولت فعلي 
در مسير دولت قبلي

سخنگوي دولت در پاسخ 
به پرسش »تعادل «  مطرح كرد

ايران به دنبال 
توفيق در مذاكرات 

صفحه 6         



»شاخص هزينه هاي مصرف كنندگان در عرض 10 سال 
11 برابر شده است. يعني بار همه اين ناكارآمدي ها بر سر 
مردم آوار شده است. مي گوييم چرا اين اتفاق افتاده است؟ 
مي گويند چون قيمت ارز سركوب شده است. چقدر خدا 
رحم كرد كه قيمت ها سركوب شدند كه قيمت ارز از سال 
1368 تاكنون بيش 4 هزار برابر ش��ده اس��ت. اگر معني 
سركوب اين است بياييد تعريف تان را از مفهوم سركوب 
ارايه دهي��د. ما به اين بازارگرايان كه آلت دس��ت و مامور 
بزك كارهاي رانتي شده اند، مي گوييم حداقل به اندازه آدام 
اس��ميت به موازين احاله امور به سيستم قيمت ها وفادار 
شويد و در كتاب ثروت ملل تعريف اسميت از قيمت هاي 
بازاري را ببينيد.«نشست مجازي موسسه دين و اقتصاد با 
عنوان »دولت سيزدهم: سردرگمي در تدوين استراتژي 

توسعه و تداوم بحران مساله شناسي« برگزار شد. 
فرشاد مومني استاد اقتصاد دانشگاه علامه و اقتصاددان در 
اين نشست با بيان اينكه هيچ اقدام غير برنامه اي قادر به حل 
و فصل مشكلات كنوني ايران نيست، گفت: متاسفانه دولت 
قبل با اينكه از روز اول كارشناسان به آنها گوشزد كردند، 
متوجه اين موضوع نشده اند. تا اين لحظه نيز دولت فعلي در 

حال طي كردن مسير دولت قبلي است. 
وي افزود: ما در سال 1373 در وقفه اي براي تدوين برنامه 
دوم رخ داده بود، در دانشگاه علامه همايشي با عنوان نقد 
برنامه اول و پيشنهادهايي براي برنامه دوم برگزار كرديم و 
در كنار آن نمايشگاهي از كالاهاي غيرضروري واردات نيز 
برپا ش��د. در آن همايش من از اصطلاح دولت آتش نشان 
استفاده كردم و گفتم آنها كه رويكرد بازارگرايي مبتذل را 
براي يك ساخت توسعه نيافته توصيه مي كردند مهم ترين 
بحث ش��ان اين بود كه مي گفتند دولت در دوران جنگ 
حد خودش را متزلزل كرده به اينكه نان، گوشت و لوبياي 
ملت را تامين كند اما ما مي خواهيم دولت به امور راهبردي 
برسد. ما آنجا گفتيم خيلي خب شما بياييد كارنامه اين 
چندسالي كه در مسند امور بوديد را نگاه كنيد، مي بينيد نه 
تنها به امور راهبردي نپرداختيد بلكه در امور جاري ملت 
هم درمانده شده ايد لذا شما به عنوان يك دولت آتش نشان 
هستيد كه رس��الت خاصي را براي خودش قائل نيست و 
منتظر اس��ت جايي آتش بگيرد تا تم��ام زور خود را براي 
خاموش كردن آتش به كار بگيرد.مومني خاطرنشان كرد: 
ما در دول��ت آقاي روحاني هم بحث مان اين بود كه تعداد 
بحران ها و گرفتاري هايي كه در كشور وجود دارد از حدود 
متعارف خارج شده است و اين بحران ها جزيره هاي جدا از 
هم نيستند بنابراين اگر يك برنامه وجود نداشته باشد كه 
پيوند بين سياست هاي پولي، مالي، تجاري، صنعتي، نرخ 
ارز و... را با يكديگر مشخص كند، محكوم به شكست خواهد 
شد.وقتي يك دولت بخواهد بدون برنامه مسائل را حل و 
فصل كند شما شاهد علائم نگران كننده اي از تسخيرشدگي 

خواهيد بود.
عضو هيات علمي دانشگاه علامه افزود: بسيار باعث تاسف 
است كه رييس جمهور فعلي با اين ادعا بر سر كار آمده اند كه 
7 هزارصفحه برنامه اقتصادي نوشته اند ولي در صحنه عمل 
مي بينيم حتي چند سطر از آن 7 هزار صفحه موضوعيت 
ندارد چون ما از زم��ان روي كار آمدن اين دولت، نديديم 
كه ايش��ان كوچك ترين اس��تنادي به آن برنامه داشته 
باشد.ما شاهد تكرار بنيادي يك مساله حياتي هستيم كه 
عبارت است از اجراي بدون تنازل همه سياست هايي كه 
عزيزان فعلي با نقد آن بر روي كار آمده بودند. به اظهارات 
طرفداران آقاي رييس جمهور در زمان مبارزات انتخاباتي 
دقت كنيد كه تمام آنها به ش��وك درماني، سياست هاي 
تورم زا، فروش بي ضابطه و مشكوك دارايي هاي بين نسلي 
حمله مي كردند و در عين حال مي بينيد كه تك تك آنها 
را اجرا مي كنند. اين يك مساله بزرگي را بر ملا مي كند كه 
هرقدر نظام تصميم گيري هاي اساسي كشور نسبت به اين 
مسائل حياتي سهل انگارانه برخورد كنند ما شاهد بروز و 
ظهور بحران هاي بزرگ و كوچك پرشمار هم خواهيم بود 
بدون اينكه حتي يكي از بحران هاي وعده داده ش��ده را 
بتوانند حل و فصل بكنند. ما در س��ال 1392 گفتيم اين 
چه بساطي است در ايران كه ازسال 68 چهار دولت سركار 
آمده اند كه درباره مس��ائل اجتماعي، سياسي، فرهنگي 
و بين المللي تفاوت ديدگاه هاي شگرف دارند اما همه از 
يك بسته سياس��تي اقتصادي تبعيت مي كنند.مومني 
با بيان اينكه همه آن مس��يرهايي كه براي جلوگيري از 
انتشار پول پر قدرت دنبال مي شود به انتشار همان پول 
پرقدرت ختم مي شود، گفت: اين اتفاق تنها با اين تفاوت 
رخ مي دهد كه بحران بدهي ناش��ي از سررس��يد اصل و 
فرع اوراق هم به بحران ديگر اضافه مي شود. همان ها كه 
به صورت ناروا مي خواهند از طريق اوراق كسري خود را 
جبران كنند و بهره و كارمزد سي درصدي به غير مولدها 
بدهند. وقتي به حقوق كارمندان دولت كه مي رسند نگران 
تورم مي شوند درحالي كه بر اساس قانون دولت ملزم است 
در تعيين نرخ حقوق و دس��تمزد به اندازه سال گذشته 
جبران كند.مومني در ادامه خطاب به مس��وولان گفت: 
اگر شما شفافيت را در دستور كار قرار ندهيد محال است 
موفق شويد. اين مساله شفافيت ابعاد پرشماري دارد مثلا 
يكي از ابعاد آن اين است كه داده هاي رسمي را به هنگام 
ارايه كنيد و به انتشار گزيشني داده ها متوسل نشويد. شما 
وام دار بانك داري خصوصي در ايران شده ايد و براي پنهان 
كردن اعمال آنان، چندس��ال اس��ت داده هاي مربوط به 
شاخص واسطه گري هاي مالي را حذف كرده ايد. چندسال 
است داده هاي مربوط به واردات بنزين و گازوييل را حذف 
كرده ايد. اگر خيري در اين كارها وجود دارد، بگويند تا ماهم 
روشن شويم. چه منافعي داريد كه داده هاي آن را منتشر 

نمي كنيد؟ تصورشان اين اس��ت از طريق بي اعتنايي ها 
خودشان را واكسينه مي كنند.

گامي كه بايد  برداريد اين است كه داده ها را شفاف كنيد. 
خيلي جالب است كه به  طور سنتي عزيزان مي گويند صلاح 
نيس��ت اما نمي گويند صلاح چه كس يا كساني نيست. 
يعني منظورشان اين است صلاح مملكت نيست؟ تجربه 
تاريخي مي گويد صلاح است. در دوره جنگ كه هزاران بار 
توجيه براي پنهانكاري نسبت به شرايط غيرجنگي بيشتر 
بود، تمام آمار و اطلاعات توسط دولت مهندس موسوي به 
صورت شفاف منتشر مي ش��د. منطق آن كار اين بود كه 
وقتي ايران يك كشور به  شدت واردكننده است، اگر شما 
داده هاي اقتصادي را منتشر نكنيد فقط بنيه كارشناسي 
كش��ور را از كار انداخته ايد چون اطلاعات طرف خارجي 
كامل بود. من واقعا متاس��فم كه نهادهاي نظارتي نيز به 
جاي مطالبه ش��فافيت از قوه مجريه، خودشان هم مروج 
پنهانكاري مي شوند. مومني در بخش ديگري از سخنان 
خود به بحران هاي ناشي از سوءاستفاده برخي واحدهاي 
صنعتي اشاره كرد و گفت: الان كه بحران آب مشهود شده، 
در صورت وجود شفافيت داده هاي مربوط تخصيص هاي 
ارزي ما مي توانستيم اين سوال را مطرح كنيم كه ماجرا، 
احساساتي شدن مردم شريفي از يك گوشه سرزمين ما 
نيست. شما بايد پاسخ بدهيد كه چرا 80 درصد كارخانه هاي 
فولاد و پتروشيمي در مناطقي است كه وضعيت بحراني 
آب دارند؟ اساس ماجرا، ماجراي توزيع رانت است بنابراين 
تا زماني كه اين شفافيت رخ ندهد محال است ايران نجات 
پيدا بكند. هر لحظه كه قواي سه گانه نسبت به اين مساله 
تاخير داشته باشند، ما خسارات بيشتري متحمل مي شويم. 
وي افزود: يك ركن ديگر ماجرا كه ايران را در بحران هاي 
دائمي تا مرز فروپاش��ي جلو مي برد تعريف يك سلسله 
مصرف هاي ارزي فاس��د به نام توليد است. آن مافياهايي 
كه از بي ثباتي بازار ارز و افزايش دائمي نرخ ارز سود مي برند 
با همدستي متحدان خود آمده اند راهبرد عمق بخشي به 
مونتاژكاري در ايران به نام توليد را در دستور كار قرار دادند 
و اين به اين معني است اگر مرتبا دلار به اين صنايع معتاد ارز 
تزريق نشود ما بحران اشتغال و وابستگي به واردات بيشتر 
داريم و اگر ارز تخصيص داده شود بحران فزوني شديد تقاضا 
نسبت به ارز را خواهيم داشت. بارها از مسوولان خواستيم 

بيايند خيلي شفاف صحبت كنند.
بايد توضيح داده ش��ود كه چرا در يك كش��ور به ش��دت 
وابسته از نظر فناوري ما بايد 111 واحد توليد خودرو اعم 
از واحدهاي داراي پروانه بهره برداري فعال و واحدهاي در 
دست اجرا داشته باش��يم؟ اين 111 واحد خودروسازي 
معادل كل واحدهاي خودروسازي معادل كل واحدهاي 
خودروس��ازي آلمان، ژاپن، امريكا، فرانسه، كره جنوبي، 
ايتاليا، اسپانيا، برزيل و تركيه است. ما داريم چكار مي كنيم؟ 

چه كسي به چه كسي در حال خير رساندن است؟ چرا در 
يك كشور بايد 144 واحد توليد سيمان وجود داشته باشد؟ 
آيا مسوولان وزارتخانه هاي ما نمي دانند اين هيولايي كه 
از يك طرف منابع كشور را مي بلعد و از طرف ديگر بحران 
كم آبي و آلودگي را ش��دت مي بخش��د، نبايد فرجام اين 
كش��ور را رقم بدهد؟ اين واحدهاي سيماني حدود شش 
برابر واحدهاي توليد سيمان در چين و كره جنوبي است! 

بيش از 219 واحد توليد موتورس��يكلت در اين سرزمين 
وجود دارد. ما آمديم بررس��ي كرديم و متوجه شديم اين 
تعداد واحد توليد موتورسيكلت دو برابر واحدهاي توليدي 
مشابه در مجموع كش��ور هاي چين، كره جنوبي، ژاپن، 
هند، بنگلادش، تايوان، مالزي، اندونزي، فيليپين و تركيه 
اس��ت! واقعا نهادهاي نظارتي ما قباحت اين مناسبات را 

نمي خواهند به رسميت بشناسند؟
چرا حدود 280 واحد توليد فولاد فقط در استان اصفهان 
وجود دارد؟ چه خبر است؟ چه رانت هايي به نام توليد فولاد 
توزيع مي شود كه اينها مي خواهند هر سه نسل را نابود كنند 

تا اين رانت ها برجا بماند؟! 
مومني خاطرنش��ان كرد: اگر كس��ي بخواهد توليد را در 
جامعه رونق ببخشد بايد بداند كه هيچ تعرضي به امنيت 
حقوق مالكيت به اندازه سياست هاي فسادزا، مخرب نيست. 
برنامه شفاف سازي در فرآيند تصميم گيري بايد در دستور 
كار قرار بگيرد و يك برنامه ملي پيش��گيري از فساد بايد 
تدوين شود. اگر اين كار صورت نگيرد هر كاري محكوم به 

شكست خواهد بود.
عضو هيات علمي دانشگاه علامه در پايان گفت: آنهايي كه با 
اسم هاي فريبكارانه در حال ترجيح منافع رانتي ها به منافع 
ملي هستند و مي خواهند مردم را عليه حكومت بشورانند، 

بيايند همين تجربه دهه 90 را جل��وي رو خود بگذارند. 
در اين دهه با وجود ارز در دس��ترس بيشتر نسبت به دهه 
80، رشد بخش حقيقي تقريبا صفر بوده است. شاخص 
هزينه هاي مصرف كنندگان در عرض 10 سال، 11 برابر 
شده است. يعني بار همه اين ناكارآمدي ها بر سر مردم آوار 
شده است. مي گوييم چرا اين اتفاق افتاده است؟ مي گويند 
چون قيمت ارز سركوب شده است. چقدر خدا رحم كرد 
كه قيمت ها سركوب ش��دند كه قيمت ارز از سال 1368 
تاكنون بيش 4 هزار برابر شده است. اگر معني سركوب اين 
است بياييد تعريف تان را از مفهوم سركوب ارايه دهيد. ما 
به اين بازارگرايان كه آلت دست و مامور بزك كارهاي رانتي 
شده اند، مي گوييم حداقل به اندازه آدام اسميت به موازين 
احاله امور به سيس��تم قيمت ها وفادار ش��ويد و در كتاب 
ثروت ملل تعريف اسميت از قيمت هاي بازاري را ببينيد. 
اسميت در ربع پاياني قرن هجدهم مي گويد منظور از قيمت 
بازاري قيمتي است كه انعكاس دهنده سود منصفانه، اجاره 
منصفانه و مزد منصفانه باشد. داگلاس نورث مي گويد وقتي 
كساني از تعيين كنندگي قيمت به ميان مي آورند اما سخني 
از نهادهاي پشتيبان كننده نمي آورند، احاله كردن قيمت ها 
به بازار اسم رمز غارت كردن مردم است. كجا اسميت گفته 
است قيمت ارز در اثر رهاسازي و حاكميت قانون جنگل 
حاكم مي شود؟ اسميت مي گويد تعيين قيمت ماشين 
پيچيده اي كه با ايجاد ش��رايط عادلانه و ترتيبات نهادي 
مش��وق خلاقيت و توليد رقابتي به دست بيايد. شما يك 
نفر را در بي��ن بازارگرايان ايران ديده ايد كه بگويد اول اين 
مقدمات را رها كنيد بعد سراغ تعيين قيمت ها برويد؟ وقتي 
سيستم انديشه اي را واژگون مي كنند معلوم است كه كشور 

با بحران مواجه مي شود.
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ممنوعيت هزينه هاي زايد و 
تشريفاتي از محل اعتبارات دولتي

مع��اون اول رييس جمه��وري در بخش��نامه اي 
ممنوعيت هزينه هاي زايد، تشريفاتي و غيرضرور از 
محل اعتبارات دولتي را ابلاغ كرد. به گزارش روز ايرنا، 
محمد مخبر در راستاي بند )16( سياست هاي كلي 
اقتصاد مقاومتي و بند )21( سياست هاي كلي نظام 
اداري و ماده )1( قانون نحوه اعمال نظارت بر كاهش 
هزينه هاي غيرضرور و جلوگيري از تجمل گرايي و 
در اجراي سياس��ت هاي كلي توليد ملي و حمايت 
از كار و س��رمايه ايراني، در بخش��نامه اي به همه 
وزارتخانه ها، سازمان ها، موسسات دولتي، نهادهاي 
انقلاب اسلامي، موسس��ات عمومي غيردولتي و 
استانداري ها، از آنها خواست تا نسبت به انجام موارد 
زير اقدام كنند. اتخاذ تدابير لازم براي اجراي دقيق 
قانون حداكثر اس��تفاده از توان توليدي و خدماتي 
كش��ور و حمايت از كالاي ايراني و آيين نامه هاي 
اجرايي آن و مصوبات مربوط به فهرست ممنوعيت 
خريد كالاهاي خارجي داراي توليد مشابه داخلي 
و برگزاري ه��ر نوع گردهمايي، س��مينار، كنگره 
و بزرگداش��ت بين المللي توس��ط دس��تگاه هاي 
اجرايي براساس شرايط مندرج در آيين نامه نحوه 
برگزاري گردهمايي هاي بين المللي و برگزاري ساير 
گردهمايي ها، همايش ها و عناوين مشابه صرفا در 
م��وارد مرتبط با وظاي��ف و ماموريت هاي قانوني و 
اولويت دار دس��تگاه ها و احراز تامين بار مالي آن از 
جمله موارد الزام اين بخشنامه ابلاغي از سوي معاون 

اول به دستگاه هاي اجرايي است.

موافقت مجلس 
با دو فوريت طرح اصلاح ساز

وكار بررسي لايحه بودجه
نمايندگان مجلس در نشست علني روز سه شنبه با 
دو فوريت طرح اصلاح ماده )182( قانون آيين نامه 
داخلي مجلس شوراي اسلامي موافقت كردند. به 
گزارش ايرنا، براس��اس ماده يك اين طرح در صدر 
ماده 182 عبارت )دو شوري( جايگزين )يك شوري( 
خواهد شد. همچنين طبق ماده 2 طرح عبارت زير به 
ادامه بند )4( ماده )182( افزوده شود. براساس اين 
طرح اصلاحي، پس از راي گيري در كميسيون تلفيق 
در مورد كليات لايحه بودجه، گزارش كميس��يون 
مزبور در اولين جلسه علني مجلس مورد رسيدگي 
قرار مي گيرد. در صورت رد كليات توس��ط صحن، 
لايحه ب��ه دولت عودت داده مي ش��ود و در صورت 
تصويب كليات رسيدگي در كميسيون تلفيق ادامه 

خواهد يافت.

تاكيد محسن رضايي بر عزم دولت 
براي جراحي هاي اقتصادي

معاون اقتصادي رييس دولت سيزدهم در توييتي 
نوش��ت: »در دولت س��يزدهم، تصمي��م جدي بر 
جراحي هاي عمي��ق اقتصادي داري��م و البته اين 
جراحي ها بايد فني باش��د و ما اي��ن كار را از حوزه 
تجارت ش��روع كرديم.« محس��ن رضايي، معاون 
اقتصادي رييس دولت سيزدهم در حساب كاربري 
خود در توييتر نوشت: »در دولت سيزدهم، تصميم 
جدي بر جراحي هاي عميق اقتصادي داريم و البته 
اين جراحي ها بايد فني باشد و ما اين كار را از حوزه 
تجارت شروع كرديم.« رضايي خاطرنشان كرد: »اين 
عزم در ميان وزراي صمت، اقتصاد و رييس كل بانك 
مركزي وجود دارد كه بخشنامه هاي مخل تجارت و 

صادرات صادر نشود.«

چرا براي سالي كه انتخابات 
نداريم، بودجه در نظر گرفته شده؟

سخنگوي شوراي نگهبان به سوالي درباره بودجه در نظر 
گرفته شده براي اين نهاد در لايحه بودجه 1401 پاسخ 
داد. هادي طحان نظيف، سخنگوي شوراي نگهبان در 
شبكه اجتماعي توييتر و در پاسخ به كاربري كه نوشته 
بود »در لايحه بودجه 1401 ذيل بودجه شوراي نگهبان، 
براي »برنامه نظارت بر اجراي انتخابات« نزديك به 166 
ميليارد تومان در نظر گرفته ش��ده است. سال 1401 
انتخاباتي داريم؟«، گفت: »فعاليت هاي زيرس��اختي، 
تشكيلاتي، آموزشي، به روزرساني و توسعه سامانه هاي 
نظارتي و سازماندهي ناظران فقط براي سال انتخابات 

نيست، كاري پيوسته است.«

كمبود دارو معضل سلامت
در دوره اي كه بيماري تشديد شد و آمپول رمدسيور كم 
شد، باز هم اين دلالان ناصرخسرو بودند كه بازار تهيه 
اين دارو را به دس��ت گرفتند و با استفاده از مارك هاي 
تقلبي آمپول هاي معمولي را ب��ا قيمت هاي نجومي 
به م��ردم مي فروختند. تا زماني كه مس��وولان حوزه 
بهداشت و درمان و در راس آنها دولت نتواند مشكلات 
دارويي موجود در كش��ور را حل كند، بر انداختن بازار 
سياهي مثل ناصرخسرو كه بيشتر جان بيماران را به 
خطر مي اندازد تا درماني براي آنها باشد، كار ساده اي 
نخواهد بود. چرا وقتي م��ا آمار دقيقي از بيماري هاي 
خاص در كشور داريم، نمي توانيم با برنامه ريزي دقيق 
داروي م��ورد نياز اين افراد را تامين كنيم كه با كمبود 
مواجه نشوند. اگر ما امروز از تهيه داروي بيمار ديابتي 
عاجز باش��يم، چطور مي توانيم داروهاي مهم تر براي 
بيماراني با وخامت حال بيش��تر را فراهم كنيم. به هر 
حال تامين داروي مورد نياز بيماران در كشور به عهده 
وزارت بهداشت و درمان و سازمان هاي دارويي، تامين 
بودجه براي تهيه اين داروها هم به عهده دولت است، هر 
كدام از اين بخش ها كارشان را به درستي انجام ندهند 

كساني كه آسيب مي بينند، مردم هستند.

فرشادمومنيدرنشستمجازيموسسهدينواقتصادمطرحكرد

دولت فعلي در مسير دولت قبلي

چرايي عقيم  شدن سياست هاي  پولي
 ترسيم كنيم بعد مي توانيم به نحوه اثرگذاري سياست گذاري 
پولي بر فرايند اعطاي اعتبار فك��ر كنيم و ببينيم چطور 

مي شود تورم را مديريت كرد.

   2 اثر هدف گذاري تورمي روي انتظارات
پس از يك بنگاه ش��روع كنيم. به يك سال آينده كه فكر 
مي كند انتظاري از رشد توليد و رشد فروشش دارد انتظاري 
هم از رشد قيمت ها يا همان تورم دارد. تورم علاوه بر رشد 
واقعي توليد و ف��روش به افزايش درآم��د آن بنگاه منجر 
مي شود، بر مبناي آن انتظار بنگاه به بانك مراجعه مي كند 
براي دريافت تسهيلات. براي گردش مالي يك سال آينده. 
بان��ك هم بر مبناي انتظارات خ��ودش از اقتصاد تقاضاي 
بنگاه را ارزيابي مي كند تا ببيند چنان رشد فروش و چنان 
رشد قيمتي اصلا چقدر محتمل است. يعني در واقع بانك، 
بنگاه و برنامه هاي آتي را اعتبارسنجي مي كند. علاوه بر آن 
اعتبارسنجي، بانك هزينه تامين مالي خودش در يك سال 
آينده را هم لحاظ مي كند. بانكداري مبتني بر تامين مالي 
كوتاه مدت و اعطاي وام ميان مدت و بلندمدت اس��ت. لذا 
وقتي بانك مي خواهد تصميم بگيرد كه تسهيلات دادن 
در ي��ك نرخي مي صرفد يا نه؟ علاوه ب��ر نرخ تامين مالي 
كنوني اش بايد نرخ تامين مالي در آينده را هم تخمين بزند 
چون مي خواهد كوتاه مدت تر تامين مالي كند پس فرايند 
اعطاي اعتبار مي شود زنجيره اي از انتظارات و تصميمات 
اين فعالان اقتصادي؛ از انتظار بنگاه از رشد قيمت ها دارد تا 
انتظار بانك از نرخ تامين مالي كوتاه مدت در آينده. اهميت 

اين دو انتظار چيست؟ 
سياس��ت گذار پولي يك هدف تورم��ي تعيين مي كند و 
مي گويد اگر ديدم س��رعت رش��د قيمت ه��ا از هدف بالا 
مي زند از طريق آن چيزي كه به آن مي گويند عمليات بازار 
باز آنقدر در بازار بين بانكي اوراق مي فروش��م و پول جمع 
مي كنم تا نرخ تامين مالي كوتاه مدت بانك ها زياد بشود و 
سياست گذار پولي يا همان بانك مركزي اين را هم رسما 
و علنا به بازار اعلام مي كند. هدف بانك مركزي از افزايش 
نرخ تامين مالي بانك ها چيست؟ افزايش نرخ در واكنش 
به تورم بالاست. هدف سياست گذار از افزايش نرخ در واقع 
اين است كه دو دو تا چهار تاي اقتصادي بانك را به نحوي 
تغيير بدهد كه بانك يك سري اعتبارات اعطا نكند. مشخصا 
بانك آن دسته اعتباراتي كه مبتني بر پيش بيني تورم خيلي 
بالاي بنگاه تقاضا شده بودند را ديگر بانك را نصرفد اعطا كند 
و ندهد اينجوري يك طرف از فعاليت بنگاه هايي كه انتظار 
تورم بالا داشتند محدود مي شود. از طرف ديگر اصلا چون 
اعتبار كمتري در اقتصاد اعطا شده متناظرا پول كمتري در 
اقتصاد خلق شده و رشد نقدينگي اينجوري كمتر مي شود. 

نتيجه اين دو تا سازوكار مي شود تورم كمتر.
اهميت اينكه بانك مركزي رسما و علنا سياستش را اعلام 
مي كند، چيست؟ ما در اقتصاد به آن مي گوييم سياست 

ارتباطي )Communication Policy(. وقتي بانك 
مركزي خيلي ش��فاف هدف تورمي اش را اعلام مي كند و 
نوع اثرگ��ذاري اش بر نرخ بهره را هم اعلام مي كند دو تا اثر 
بر اقتصاد مي گذارد اولا بر انتظار بانك نسبت به نرخ تامين 
مالي اثر مي گذارد چون بانك مي فهمد اگر تورم بالا برود، 
بانك مركزي نرخ بهره را بالا مي برد پ��س اين دو، دو تاي 
اقتصادي بانك را متاثر مي كند و خود بانك پيش��گيرانه 
تقاضاي اعتبارهايي كه پيش فرض آنها تورم خيلي بالاست را 
رد مي كند، چون مي داند در آينده برايش نمي صرفد. نحوه اثر 
دومش اين است چون بنگاه مي داند بانك چنان تقاضاهايي 
را رد مي كند انتظار بنگاه از رشد قيمت در يك سال آينده 
هم تا حد هدف سياست گذار كاهش پيدا مي كند؛ لذا خود 
بنگاه رشد قيمت محصولاتش را متناسب با هدف تورمي 
سياست گذار پولي تنظيم مي كند و با چنان برنامه اي براي 
تقاضاي اعتبار به بانك مراجعه مي كند تا شانس دريافت وام 
خودش را افزايش بدهد. در نتيجه تقاضاي اعتبار از سوي 
بنگاه و اعطاي اعتبار از سوي بانك در راستاي هدف بانك 
مركزي قرار مي گيرد يعني همين كه بانك مركزي اعلام 
مي كند، برنامه اش چيست، باعث مي شود نياز كمتري به 
مداخله در بازار پيدا كند چون به اعتبار حرفش، بانك و بنگاه 
تقريبا مطابق هدفش پيش مي روند. اين البته به اين معني 
است كه حرف سياست گذار پولي بايد معتبر باشد يعني 
وقتي بانك مركزي گفت اگر تورم از 3 درصد بيشتر شد من 
نرخ بهره كوتاه مدت را فلان قدر افزايش مي دهم، اگر تورم 

از 3 درصد بيشتر شد واقعا اين كار را بكند. 

   اثر سوم هدفگذاري تورمي؟
مي توان گفت يك انتظار سومي هم در اين سازوكار وجود 
دارد و آن انتظار بازار از اينكه سياست گذار پولي سر حرفش 
مي ايس��تد يا نه؟ چرا بانك مركزي پاي حرفش نايستاد؟ 
چه موانعي دارد؟ اولين مانع استقلال است. آدم براي اينكه 
پاي حرفش بايس��تد بايد مستقلا تصميم بگيرد مثلا دو، 
س��ه تا رييس بانك مركزي اخير تركيه را در نظر بگيريد. 
گفتند اگر تورم بشود نرخ بهره را افزايش مي دهيم تا آمدند 
افزايش بدهند رييس جمهور تركيه بركنارشان كرد. اين 
به بازار اين سيگنال را داد كه بانك مركزي تركيه حرفش، 
حرف نيست چون اس��تقلال عمل ندارد. چه مي شود كه 
سياستمداران در كار بانك مركزي مداخله مي كنند؟ عامل 
اصلي كسري بودجه است. مثلا وقتي رييس جمهوري قصد 
احياي امپراتوري عثماني را مي كند بايد بودجه نظامي اش 
را افزايش بدهد بايد سياست خارجي پرخرجي را اتخاذ كند 
همه اينها هزينه دولت را افزايش مي دهد اما عوايد مالياتي 
آن را زياد نمي كند به اين ترتيب كسري بودجه دولت زياد 
مي شود. منظورم از زياد يعني ميزان كسري بودجه از رشد 
اقتصادي بلندمدت بيشتر مي شود براي عموم كشورها كه 
كسري بيش��تر از 2 تا 3 درصد توليد ناخالص داخلي زياد 

اس��ت. در اين حالت اوراق فروش��ي دولت براي تامين اين 
كسري باعث افزايش نرخ بهره مي شود. افزايش نرخ بهره 
در بازار به س��ودآوري بنگاه ها فشار مي آورد، باعث كاهش 
سرمايه گذاري مي شود كه آن هم باعث كاهش دستمزد 
مي شود كه آن باعث تنگ شدن معيشت خانوار مي شود. 
وقتي دولت مي خواهد با كسري بودجه زياد كارش را پيش 
ببرد در واقع در بازار با بنگاه ها براي تامين مالي رقابت مي كند 
و بنگاه ها هم كنار مي زند. طبعا اين براي رشد اقتصادي و رشد 
دستمزدها اتفاق خوبي نيست. يعني افزايش كسري بودجه 
دولت دارد به معيشت خانوار اصابت مي كند. بنگاه شاكي و 
مردم معترض مي شوند. سياستمدار كه مسوول سياست 
بودجه اي است، چه كار مي كند؟ همه چيز را مي اندازد تقصير 

بانك مركزي و سياست گذار پولي. 

   پس گردني يواشكي دولت به خانوار و بنگاه
قضيه دولت و كسري بودجه اش و بنگاه مثل قضيه كسي 
است كه يواشكي يك پس گردني مي زند تا طرف برمي گردد 
ببيند از چه كسي پس گردني خورده آنكه پس گردني زده، 
خودش طلبكار رو مي كند به يكي ديگر كه چرا مي زني؟ 
دولت براي كسري بودجه يك پس گردني به بنگاه و خانوار 
مي زند بعد وانمود مي كند همه اش تقصير بانك مركزي 
بوده و به آن فشار وارد مي كند تا پول چاپ كند و به دولت 
قرض بدهد تا فشار از روي بازار برداشته بشود. چنين كاري 
در كوتاه م��دت نرخ بهره را پايين مي آورد، اما در بلندمدت 
تورم را افزايش مي دهد كه سطح بلندمدت نرخ بهره را هم 
افزايش مي دهد. طبعا يك بانك مركزي مستقل دست رد 
به سينه دولت مي زند. اگر از افزايش نرخ بهره راضي نيستي، 
انضباط مالي بودجه خودت را بيشتر كن و بعد بانك مركزي 
تمركزش را مي گذارد براي مهار تورم كه وظيفه آن است. 
اما وقتي ساختار نهادي بانك مركزي مستقل نيست يعني 
مثلا رييس جمهور مي تواند هر وقت دلش خواست رييس 
بانك مركزي را بركنار كن��د، به زودي رييس جمهور يك 
بله قربان گو پيدا مي كند تا در راس بانك مركزي بنشاند و 
اين وضعيت اكثر روس��اي كل بانك مركزي ما در سال ها 
و دهه هاي اخير بوده اس��ت. آن وقت بانك مركزي مجبور 
مي شود اوراق دولتي را به هر ميزان كه رييس جمهور دستور 
بدهد بخرد. فرض كنيد نرخ تورم بالاتر از نرخ هدف شده و 
بانك مركزي گفته بوده در اين صورت من نرخ بهره را افزايش 
مي دهم حالا وقت اين است كه به حرفش عمل كند. راهش 
چيست؟ عمليات بازار باز يعني چه؟ فروختن اوراق دولتي 
در بازار بانكي تا نرخ بهره به سطح هدف افزايش پيدا كند. اگر 
بانك مركزي مستقل نباشد و دولت از بانك مركزي بخواهد 
اوراق دولتي را بخرد ديگر بانك مركزي نمي تواند در بازار 
بين بانكي آن اوراق دولتي را بفروش��د تا نرخ بهره هدف را 
محقق كند. برعكس موظف شده بخرد كه باعث مي شود 
نرخ بهره در جهت عكس حركت كند. نتيجه اش مي شود 

افزايش انتظارات تورمي. اتفاقي كه اين روزها در تركيه در 
حال وقوع است. بعد چه مي شود؟ حالا كه انتظارات بالا رفته، 
بنگاه هم بر مبناي تورم بالا قيمت گذاري مي كند، بانك هم 
بر همان مبنا اعتبار مي دهد و لذا سرعت رشد نقدينگي زياد 
مي شود. متعاقبا ارزش پول پايين مي آيد. پس تعجبي ندارد 
بانك مركزي كه عملا اجازه براي كنترل نرخ بهره ندارد و 
نمي تواند انتظارات بانك و بنگاه را شكل بدهد، كنترل تورم 

را از دست مي دهد.

   چرا سياست گذاري پولي 
در ايران جواب نداد؟

يكي از معضلات كشور ما تورم بالا است. معمولا كشورها 
تورم را با سياست گذاري پولي حل مي كنند. ولي در كشور 
ما سياست گذاري پولي جواب نداده بانك مركزي ما يكي، 
دو س��ال پيش عمليات بازار باز راه انداخت. بهار سال 99 
حتي ن��رخ تورم هدف اعلام كرد و مرتب��ا هم كريدور نرخ 
بهره تعيين مي كند پس چرا وضع تورم اين است؟ مشكل 
سياست گذاري پولي ما چيست؟ مشكل آن عدم استقلال 
بانك مركزي و كسري بودجه است؟ مشكل ما اين نيست 
كه درست سياس��ت گذاري پولي نمي كنيم مشكل اين 
است كه سياست گذار پولي مقدماتي دارد از جمله نيازمند 
يك نظام بانكي سالم است، نظامي كه نداريم و براي همين 
اصلاح نظام بانكي براي ما اولويت دارد. خيلي كشورها تورم 
بالا را تجربه كردند اما براي دو، سه سال يا نهايتا چهار پنج 
سال. كمتر كشوري هست كه نيم قرن تورم دورقمي داشته 
باشد يعني مشكل كشور ما تورم بالا نيست، بلكه تورم بالاي 
مزمن است كه در سطح ديگري از چالش اقتصادي است. اين 
سياست گذاري پولي كه تا الان داشتيم صحبت مي كرديم 
براي كش��ورهاي معمولي بود. در آن كش��ورها تورم را با 
سياست گذاري پولي مديريت مي كنند. هر وقت هم كسري 
بودجه اش زياد مي شود يا استقلال سياست گذار پولي را كم 
مي كنند، دو، سه سال تورم دارند تا در انتخابات بعد مردم 
سياستمدار را تنبيه كنند تا يك جريان سياسي - حزبي 
ديگري بيايد و انضباط مالي به بودجه برگردد و استقلال عمل 
به سياست گذار پولي برگردد. اما ما مشكل تورم بالا نداريم، ما 
مشكل تورم بالاي مزمن داريم. صحبت 50 سال تورم است. 
عمليات بازار باز و ب��الا و پايين كردن نرخ بهره اينجا ديگر 
جواب نمي دهد. كاري از سياست گذاري پولي براي ما ساخته 
نيست، مگر اينكه جراحي هاي عميق تري صورت بدهيم. 
بعد از آن جراحي ها مي توانيم سياس��ت گذاري پولي اجرا 
كنيم. چه جراحي هايي؟ مشكل چيست؟ بخشي از مشكل 
برمي گردد به بي انضباطي بودجه اي و استقلال نداشتن بانك 
مركزي اما بخشي از مشكل برمي گردد به نظام بانكي؛ يعني 
يك سري جراحي عميق در سمت بودجه و درآمد هزينه هاي 
دولت نياز است و يك سري جراحي عميق در نظام بانكي مان. 
ابتدا مختصرا در مورد جراحي بخش بودجه اي و بعد مفصل 

در مورد جراحي نظام بانكي صحبت كنيم. يكي از الزامات 
ثبات قيمتي اين است كه در بلندمدت كسري بودجه كمتر 

از 2 يا 3 درصد توليد ناخالص داخلي باشد.

   5 بودجه در ايران داريم!
 در كش��ور ما كس��ري بودجه چندين برابر اين رقم است. 
صحبت از كس��ري بودجه جاري و عمراني نيست. خيلي 
مهم است كه حواسمان باشد كه ما در واقع 5 بودجه داريم 
كه 2 تا بزرگ ترشان هم هرگز نوشته نمي شوند و در مجلس 
به طور سالانه مطرح هم نمي ش��وند. يك بودجه جاري و 
عمراني داريم كه اكثرا وقتي مي گويند بودجه منظورشان 
آن است. يك بودجه بنگاه هاي دولتي داريم. بودجه سوم 
بودجه هدفمندسازي است. بودجه چهارم بودجه تعهدات 
بلندمدتي است كه مجلس در سنوات گذشته براي دولت 
ايجاد كرده و هر سال مصارفي براي دولت ايجاد مي كند بدون 
اينكه هر سال مجددا مكتوب بشود و توسط مجلس بازبيني و 
گزارش بشود و ببينيم عوايدي براي آن مصارف هست يا نه؟ 
به اينها مي گوييم تعهدات فرابودجه اي و بعد از همه بزرگ تر 
بودجه يارانه پنهان است كه بزرگ ترين بودجه كشور است 
كه هيچ وقت نوشته نمي شود و هيچ شفافيتي در موردش 
نيست. يك عده هم از عدم شفافيت سوءاستفاده مي كنند 
و اصلا منكر وجودش مي شوند جوري حرف مي زنند انگار 
ارزش واقعي گازوييل همان ليتري يك سنت است. مجموع 
اين پنج بودجه، كسري هنگفتي دارند كه عدد و رقم دقيقش 
در هيچ گزارشي مشخص نمي شود چون آنقدر انضباط در 
دولت وجود ندارد ك��ه اصل هر پنج بودجه را گزارش كند 
چه رسد به كس��ري آن. گويي تصور مي كنند كه اگر عدد 
در گزارش منعكس نشود بر اقتصاد هم بي اثر است. يادآور 
قايم باشك بازي كردن بچه هاي 3-4 ساله است كه وقتي 
چشمش��ان را مي بندند ديگران نمي بينند. فكر مي كنند 
ديگران هم آنها را نمي بينند با اين تفاوت كه بازي آن بچه ها 
با مزه است و عدم شفافيت و بي انضباطي دولت بي مزه و تلخ و 
متعفن است. كسري بودجه دولت به هر حال، بر بخش واقعي 
اقتصاد اثر دارد و به رغم اينكه ما رقم واقعي اش را نمي دانيم اما 
اثر واقعي اش را در زندگي خودمان احساس مي كنيم. اثري 
كه در قالب افزايش قيمت ها، كاهش قدرت خريد دستمزد 
و كاهش رفاه خانوار بروز مي كند. يعني همان بودجه اي كه 
نوشته نمي شود، در مجلس تصويب نمي شود و گزارشي از 
آن منتشر نمي شود، اثر مستقيم بر زندگي مان دارد در غياب 
رقم دقيق كسري بودجه آن را تخمين مي زنيم و هر جور و با 
هر روشي تخمين بزنيم خيلي خيلي بيشتر از 2 تا 3 درصد 
توليد ناخالص داخلي است، دست كم صحبت از 10 تا20 
درصد توليد ناخالص داخلي كسري است. يعني چندين برابر 
حداكثر كسري قابل تحمل! تعجبي ندارد در اين وضعيت 
سياست گذار پولي به معني متعارف آن جواب نمي دهد و 

كسري بودجه متعادل تر نمي شود. 

ادامه از صفحه اول



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
به دنبال كاهش قيم��ت دلار در بازار آزاد طي دو روز اخير 
كه تا 29450 تومان در روز دوشنبه رسيد و نسبت به رقم 
31500 تومان هفته گذشته كاهش قابل توجهي داشته 
است، از صبح سه ش��نبه 23 آذر نيز قيمت دلار معامله با 
29500 تومان را ش��روع كرد و تا عصر سه شنبه به بالاي 
30 هزار تومان رسيد. به دنبال اين نوسان و افزايش قيمت 
دلار، قيمت س��كه نيز از 12 ميليون و 950 هزار تومان تا 
13 ميليون و 250 هزار تومان در نوسان بود. براين اساس، 
معاملات بازار طلا و ارز نسبت به هفته گذشته، قابل توجه 
بوده و با ثبات نسبي بهتري همراه شده است. برخي فعالان 
بازار ارز مي گويند كه به نظر مي رسد قيمت دلار در مرز 30 
هزار تومان و سكه در مرز 13 ميليون تومان باقي بمانند و 
در حول و حوش اين كانال در نوس��ان باشند و با اقداماتي 
كه انجام شده بعيد است كه افزايش قيمت زيادي را شاهد 
باش��يم.  كارشناس��ان معتقدند كه چند موضوع موجب 
كاهش قيمت ارز شده اس��ت يكي انتشار اخبار مثبت از 
ادامه مذاكرات وين، گشايش منابع ارزي ايران و آزادشدن 
بخشي از منابع بلوكه شده ايران و پيگيري براي آزاد سازي 
بخش هاي ديگر پول ايران در بانك هاي خارجي اس��ت 
ك��ه اثرات مثبت و پايدار بر بازار ارز خواهد داش��ت. عامل 
دوم اقداماتي اس��ت كه بانك مركزي و سازمان مالياتي و 
برخوردهاي قضايي انج��ام داده اند كه فعلا نرخ را كاهش 
مي دهد اما در مورد ثبات و پاي��داري اثر آن در آينده بايد 
ديد كه دولت چه مسيري را طي خواهد كرد.  بانك مركزي 
از يك سو سياس��ت محدود كردن تقاضا براي خريد ارز از 
صرافي ها از طريق محدوديت هاي 24 گانه را آغاز كرده و از 
سوي ديگر به دنبال راهكار دريافت ماليات از معاملات ارزي 
است. همچنين در روزهاي اخير تعدادي از صرافي ها لغو 
مجوز شده اند و تعدادي نيز اخطار گرفته اند و همه اين موارد 
موجب برخورد با بخشي از فعالان بازار ارز و كاهش معاملات 
شده اس��ت. بانك مركزي به صدور 24۸ فقره اخطار، 25 
مورد ابطال مجوز و 4۶ مورد تعليق مجوز براي صرافي هاي 
متخلف اقدام كرده است كه فعلا مي تواند اثرگذار باشد اما 
موضوع اين اس��ت كه بانك مركزي دايم نمي تواند به اين 
نوع ابزارها محدود شود و بايد براي بخشي از تقاضاي خرد 
در بازار آزاد فكر اساس��ي داشته باشد.  برخي كارشناسان 
مي گويند كه اقدامات بانك مركزي نمي تواند تامين كننده 
بخشي از نياز بازار باشد و در نتيجه عرضه كننده و خريداران 
خرد ارز، راهكارهاي ديگري را دنب��ال خواهند كرد و لذا 
بانك مركزي نبايد بخشي از تقاضاي بازار در بازار آزاد كه به 

خريدهاي خرد مشغول است را ناديده بگيرد. 
 از سوي ديگر، نايب رييس اتحاديه طلا و جواهر، از كاهش 

نسبي قيمت ها در بازار طلا و سكه تهران طي روزهاي اخير 
و رسيدن حباب س��كه به رقم 440 هزار تومان خبر داد. 
محمد كشتي آراي نايب رييس اتحاديه فروشندگان طلا و 
جواهر در خصوص جديدترين قيمت ها در بازار )سه شنبه 
23 آذرماه 1400( طلا و سكه با اشاره به روند كاهشي نرخ 
ارز اظهار داشت: در حال حاضر هر اونس طلا با ثبات نسبي 
در محدوده 1۷۸5 دلار قرار دارد. در اين ميان همسو با افت 
نسبي نرخ ارز، هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح جديد 
)سكه امامي( به رقم 13 ميليون و 120 هزار تومان رسيده 
است. همچنين هر قطعه سكه تمام طرح قديم 12 ميليون 
و ۶50 هزار تومان قيمت گذاري شده است كه نسبت به 
روز قبل، ارزان تر است. به گفته كشتي آراي، هر نيم سكه 
به رقم ۶ ميليون و ۸00 هزار تومان و هر ربع سكه به رقم 
3 ميليون و ۷۸0 هزار تومان رسيده است. همچنين هر 
سكه يك گرمي بانك مركزي نيز در حال حاضر، 2 ميليون 
و 350 هزار تومان قيمت گذاري ش��ده است. هر مثقال 
طلاي آب شده در بازار به رقم 5 ميليون و 5۷۶ هزار تومان 
رسيده و يك گرم طلاي 1۸ عيار نيز يك ميليون و 2۸۷ 
هزار تومان قيمت گذاري شده است.حباب سكه امامي در 
بازار، به رقم 440 هزار تومان رسيده است. نرخ هر دلار در 
صرافي هاي بانكي )سه شنبه، 23 آذرماه( با 203 تومان 
كاهش قيمت نسبت به روز گذشته به رقم 2۷ هزار و 4۷0 
تومان رسيد. قيمت فروش يورو نسبت به روز گذشته با 
401 توم��ان كاهش، برابر با 30 ه��زار و 959 تومان بود. 
قيمت خريد هر دلار 2۶ هزار و 92۶ تومان و نرخ خريد هر 
يورو نيز 30 هزار و 34۶ تومان اعلام شد.بهاي خريد دلار 

در بازار متشكل ارزي 2۷ هزار و 521 تومان و نرخ فروش 
آن 2۷ هزار و 2۷3 تومان بود.نرخ خريد يورو در اين بازار 31 
هزار و ۸5 تومان و نرخ فروش آن نيز 30 هزار و ۸05 تومان 
اعلام شد. همچنين در سامانه نيما در معاملات، حواله 
يورو به قيم��ت 2۷ هزار و 35۶ تومان فروخته و حواله 
دلار به بهاي 24 هزار و 220 تومان معامله شد. قيمت 
دلار از خردادماه وارد كانال 2۶ هزار تومان شد و در اين 
محدوده نوسان داشت و در شهريورماه نرخ دلار نزولي يا 
ثابت بود. در ماه هاي گذشته نيز دلار گاهي در كانال 2۶ 
هزار تومان رشد داشته و وارد محدوده قيمتي 2۷ هزار 

تومان شده اما دوباره عقبگرد داشته است. 

    افت و خيز سكه در كانال ۱۳ ميليون تومان 
قيمت سكه )سه شنبه، 23 آذرماه( در بازار تهران با ۷0 
هزار تومان افزايش نس��بت به روز گذشته به رقم 13 
ميليون و ۷0 هزار تومان رسيد و سكه تمام بهار آزادي 
طرح قديم به قيمت 12ميلي��ون و ۶00 هزار تومان 
معامله شد.همچنين نيم سكه بهار آزادي ۶ ميليون 
و ۸00 هزار تومان، ربع سكه سه ميليون و ۷۸0 هزار 
تومان و سكه يك گرمي 2 ميليون و 320 هزار تومان 
قيمت خورد.علاوه بر اي��ن، در بازار طلا نيز نرخ هر 
گرم طلاي 1۸ عيار به يك ميليون و 2۸۶ هزار تومان 
رسيد و قيمت هر مثقال طلا نيز پنج  ميليون و 5۷2 
هزار تومان شد. همچنين قيمت اونس جهاني طلا 
با 2 دلار كاهش بها نس��بت به روز كاري گذشته به 

يك هزار و ۷۸2 دلار و 93 سنت معامله شد.

      ابزارهاي مكمل ماليات خريد و فروش ارز 
يك كارشناس بازار ارز گفت: اخذ ماليات توانايي تاثيرگذاري 
بر بازار ارز را دارد، ولي استفاده از ابزارهاي مكمل، توانايي آن 
را بسيار بالاتر خواهد برد كه اين مساله نياز به نگاه كلان تري 
دارد. حميدرضا جيهاني، كارش��ناس بازار ارز درباره اخذ 
ماليات از فروشندگان و خريداران ارز گفت: اين مساله دو 
مقوله را در پي دارد كه يكي بحث درآمدزايي براي دولت ها 
است و ديگري هم هدف تنظيم بازار را دنبال مي كند. وي 
اضافه كرد: يكي از اهداف اصلي دولت در نتيجه طرح اين 
مبحث مديريت بازار ارز اس��ت، به اين شكل كه تقاضا به 
سمت واقعي سوق پيدا كند. تا به اينجا كار مثبت است، اما 
در نگاه كلي مي توان عنوان كرد چنانچه سياست مورد اشاره 
به تنهايي و بدون در نظر گرفتن ديگر عوامل مورد توجه قرار 
گيرد، شايد نتيجه مورد انتظار حاصل نشود زيرا زيرساخت 
رفتارهاي خلاف قانون مانند پولشويي، دورزدن هاي قانوني 
و... ايجاد خواهد شد و قاعدتا افراد هم از اين مسيرها بهره مند 
مي شوند.  اين كارشناس بازار ارز يادآور شد: اخد ماليات از 
متقاضيان ارز چنانچه به صورت يك پكيچ كامل در حوزه 
اقتصاد، اخذ ماليات و مديريت تراكنش هاي بانكي ديده شود، 
قطعا در مديريت تقاضاهاي غيرواقعي ارز موثر واقع مي شود و 
از روش هاي افزايشي و غيرواقعي جلوگيري به عمل مي آورد. 
جيهاني در خصوص كاهش كارت هاي اجاره اي نيز تصريح 
كرد: موضوع اخذ ماليات در رابط��ه با كارت هاي اجاره اي 
توانايي بازدارندگي در اين زمينه را دارد، ولي در نهايت باز هم 
كساني كه از فرصت ها سوءاستفاده مي كنند، راهكارهاي 
ديگري را در دس��ت مي گيرند و براي افراد ناآگاه زحمتي 
جديد به وجود مي آورند كه ممكن است نتيجه آن افزودن 
كاري بر كارهاي سيستم مالياتي كشور باشد، به دليل آنكه 
افرادي كه اجازه سوءاستفاده در حد چند هزار دلار با كارت 
ملي خود را مي دهند، قاعدتا پاسخگوي سيستم مالياتي 
كشور نيستند، بنابراين يكسري فرايندهاي بوروكراتيك 
زائد براي مجموعه ماليات كش��ور ايجاد خواهد شد.  وي 
افزود: تهيه پكيج كامل اقتصادي مورد اشاره از پايين ترين 
حوزه بايد ش��روع شود و به بالاترين آن برسد تا در آينده از 
بورس ارز و مديريت آن در بازار متشكل ارزي هم بهره مند 
شويم. اين كارشناس بازار ارز در رابطه با جدا كردن بازار ارز 
نيمايي از اين بخشنامه تاكيد كرد: ارز نيمايي بين افرادي كه 
خريد و فروش مي كنند براي تقاضاهاي قانوني خود كاملا 
شفاف است و بخشنامه فوق براي معاملات ارزي مورد توجه 
قرار گرفته كه منشأ مشخصي ندارد. اخذ ماليات به تنهايي 
توانايي تاثير بر بازار ارز را دارد و به ابزارهاي مكمل ديگري 
نياز دارد. استفاده از ابزارهاي كارآمد، توانايي ماليات را بسيار 

بالاتر خواهد برد كه اين مساله نياز به نگاه كلان تري دارد.

يادداشتاخبار
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كاهش تورم 
در صورت احياي برجام

اتاق بازرگاني ايران در جديدترين گزارش خود به بررسي 
چند سناريو اقتصادي پيش روي ايران در صورت اجرا 
يا عدم اجراي مجدد برجام پرداخته و اعلام كرد كه با 
تداوم وضع موجود، موجبات رشد اقتصادي در حدود 
9.2 درصد براي س��ال آينده و س��پس كاهش رشد و 
رس��يدن به محدوده 2.5 درصدي از س��ال 1402 را 
فراه��م كرده و تورمي در مح��دوده ۶4 تا ۷0 درصد را 
نتيجه خواهد داد. درصورت اعمال اصلاحات نيز، رشد 
اقتصادي براي سال آتي حدود ۸ درصد و پس از آن در 
محدوده 2 درصد و تورم نيز بسته به شدت اصلاحات در 
بازه 15 تا 33 درصد پيش بيني شده است. پيش بيني 
مركز پژوهش هاي اتاق ايران از وضعيت اقتصاد كشور، 
با توجه به نامعلوم بودن چش��م انداز رفع تحريم هاي 
اقتصادي، بسته به دو فرض 1- تداوم وضعيت موجود 
و 2- اعمال برخي اصلاحات ساختاري و نهادي، ارايه 
ش��ده اس��ت. پيش بيني هاي بانك جهاني و صندوق 
بين الملل��ي پول از رش��د اقتصادي و تورم كش��ور در 
س��ال هاي آينده به پيش بيني هاي اتاق ايران نزديك 
اس��ت. طبق آخرين گزارش بانك جهاني، نرخ رش��د 
اقتصادي در سال 2021 معادل 1.5 و در سال 2022 
معادل 1.۷ درصد خواهد بود. همچنين بر اساس آخرين 
پيش بيني هاي انجام شده توسط صندوق بين المللي 
پول، رشد اقتصادي در سال 2021 و 2022 به ترتيب 
معادل 2.5 و 2 درصد و نرخ تورم نيز براي دو سال مذكور 
به ترتيب 39.3 و 2۷.5 خواهد بود. اگرچه اعطاي وام به 
بخش هاي مختلف اقتصادي در نظام بانكي در سه ماه 
اول سال مالي جاري در مقايسه با دوره مشابه سال مالي 
گذشته، ۷1 درصد افزايش داشته اما تداوم مشكلات 
س��اختاري ذاتي در بخش مالي ايران باعث مي ش��ود 
بانك ها تمايلي به افزايش منابع مالي نداشته باشند كه 
اين مساله رشد اعتبارات و در نهايت رشد اقتصادي را 
متأثر مي كند. چشم انداز رقابت در بخش بانكي ايران 
به واسطه دولتي بودن بخش عمده دارايي هاي اصلي 
بانكي ايران، فعاليت بس��يار اندك موسسات خارجي 
در ايران و تعليق دسترس��ي برخي از بانك هاي ايراني 
به سوييفت و اقدامات كارگروه ويژه اقدام مالي، ضعيف 
است. همچنين نظارت قانوني ضعيف، دخالت شديد 
دولت، گسترش موسسات اعتباري بدون مجوز و ابهام 
در خصوص قابل اعتماد ب��ودن گزارش هاي مالي، از 
چالش هاي اساسي پيش روي بانك مركزي به عنوان 
متولي اين بخش است. در بخش بيمه، توسعه به دليل 
نوسانات ارز و تورم و ساير مشكلات بانكي و اقتصادي 
با س��رعتي بس��يار كند اتفاق خواهد افتاد. اندازه 
كوچك اين بازار در ايران و عدم حضور شركت هاي 
بين المللي نيز سبب ايجاد يك چشم انداز رقابتي 
ضعيف براي اين صنعت ش��ده است. بيمه وسايل 
نقليه، با فاصله و پس از آن، بيمه سلامت، بزرگ ترين 
زيربخش هاي بيمه غير عمر بوده و بخش بيمه عمر 

نيز به واسطه تقاضاي اندك، ضعيف است.

رشد ۲۵ درصدي درآمد 
بانك هاي دولتي در بودجه ۱۴۰۱

مقايسه بودجه سال 1401 با سال 1400 حاكي از 
رشد 25 درصدي درآمد بانك ها در سال آينده است. 
طبق لايحه بودجه س��ال 1401، در بخش بودجه 
بانك ها، ميزان درآمد پيش بيني شده آنها 231 هزار 
و 42۸ ميليارد و 5۷5 ميليون تومان برآورد ش��ده 
اس��ت. اين عدد در بودجه سال 1400 برابر با 1۸4 
هزار و 2 ميليارد و ۶00 ميليون تومان بوده اس��ت 
كه نشان دهنده رشدي 25 درصدي است. بودجه 
بانك هاي دولتي در لايحه بودجه س��ال 1401 در 
دو بخش بانك هاي سودده و سر به سر و بانك هاي 
زيان ده بررسي شده است كه بر اين اساس ۶ بانك 
كشاورزي، مسكن، صنعت و معدن، توسعه صادرات، 
پست بانك و توسعه تعاون به همراه بانك مركزي در 
رديف بانك هاي سودده و بانك هاي ملي و سپه در 

رديف بانك هاي زيان ده طبقه بندي شده اند.

كاهش ۵۰ درصدي
هزينه خريد اوراق بانك مسكن

به مناسبت هشتاد وسومين سالگرد تاسيس بانك مسكن، 
هزينه دريافت تسهيلات مسكن از محل اوراق گواهي حق 
تقدم تسهيلات 50 درصد كاهش يافت. به گزارش پايگاه 
خبري بانك مسكن-هيبنا، محمد حسن علمداري، عضو 
هيات مديره بانك مسكن با اعلام اين خبر به خبرنگار پايگاه 
خبري بانك مسكن - هيبنا گفت: به منظور افزايش رفاه 
حال مشتريان و متقاضيان دريافت تسهيلات مسكن از 
محل اوراق گواهي حق تقدم، در آستانه هشتاد و سومين 
سالگرد تاسيس بانك مسكن، متقاضيان دريافت تسهيلات 
از محل اوراق، براي دريافت اين تسهيلات مي توانند تنها 
براي دريافت 50 درصد از ميزان تس��هيلات درخواستي 
اقدام به خريداري اوراق كنند و 50 درصد تسهيلات ديگر 
بدون خريد اوراق و از محل منابع تسهيلات بدون سپرده 
به آنها پرداخت مي شود. وي ادامه داد: در واقع متقاضيان 
دريافت تسهيلات 400 ميليون توماني از محل اوراق در 
ش��هر تهران كه پيش از اين براي دريافت اين تسهيلات 
بايد ۸00 فق��ره اوراق خريداري و به بانك ارايه مي كردند 
هم اكنون تنها با خري��د و ارايه 400 فقره اوراق مي توانند 
تسهيلات 400 ميليون توماني را دريافت كنند. علمداري 
خاطرنش��ان كرد: اي��ن امتياز درنظر گرفته ش��ده براي 
متقاضيان تسهيلات مسكن، ش��امل تسهيلات جعاله 
مسكن نيز مي شود. تسهيلات جعاله مسكن هم اكنون در 
سراسر كشور ۸0 ميليون تومان است. متقاضيان تا پيش 
از اين براي دريافت اين تس��هيلات بايد 1۶0 فقره اوراق 
خريداري مي كردند اما هم اكنون با خريد و ارايه 50 درصد 
از اين تعداد يعني ۸0 فقره اوراق مي توانند اقدام به دريافت 
تسهيلات جعاله كنند. وي تاكيد كرد: اين امتياز درنظر 
گرفته ش��ده براي متقاضيان دريافت تسهيلات مسكن 
مختص تمام شهرها و استان هاي كشور است و متقاضيان 
در سراسر كشور مي توانند از اين تسهيلات استفاده كنند. 
علمداري گفت: با اين تمهيد اعمال شده هزينه دريافت 
تسهيلات براي متقاضيان به يك دوم كاهش مي يابد و 
به اين ترتيب قدرت خريد آنها در بازار مسكن افزايش 
مي يابد. اين فرصت در واقع فرصتي مناسب براي تمام 
متقاضياني اس��ت كه قصد دارند از محل اوراق اقدام 
به دريافت تسهيلات و خريد يا ساخت مسكن كنند. 
براساس بخشنامه ابلاغي بانك مسكن به شعب در اين 
زمينه نرخ سود تسهيلات خريد مسكن بدون سپرده 
و جعاله تعمير بدون سپرده 1۸ درصد بوده و حداكثر 
مدت بازپرداخت تسهيلات خريد مسكن بدون سپرده 
مذكور 9۶ ماه معادل ۸ سال است. همچنين حداكثر 
مدت بازپرداخت تسهيلات جعاله مسكن بدون سپرده 

مذكور نيز ۶0 ماه معادل 5 سال خواهد بود.

معرفي رييس كميته تحقيق  
و تفحص از بانك هاي دولتي

در اولين جلسه كميته تحقيق و تفحص، اعضاي 
هيات رييسه كميته انتخاب شدند كه بر اساس آن 
سيد نظام الدين موسوي به عنوان رييس، فتح الله 
توس��لي و محمد عليپور رحمتي به عنوان نواب 
رييس و محمدرضا دش��تي به عنوان دبير كميته 
تحقيق و تفحص از بانك هاي دولتي تعيين شدند. 
در پي تصويب طرح تحقيق و تفحص از بانك هاي 
دولتي در صحن مجلس ش��وراي اسلامي، هفته 
گذش��ته 15 نفر از نمايندگان به عنوان اعضاي 

كميته اين تحقيق وتفحص انتخاب شدند.

نرخ سود سپرده
در بانك ها افزايش نمي يابد

محمدرضا جمشيدي دبير كانون بانك ها و موسسات 
اعتباري خصوصي اعلام كرد: نرخ س��پرده گذاري 
در بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي اضافه بر 
نرخ هاي مصوب شوراي محترم پول و اعتبار به هيچ 
عنوان افزايش نخواهد يافت.اين تصميم در آخرين 
جلسه مديران عامل شوراي عالي كانون بانك ها و 
موسسات اعتباري خصوصي اتخاذ و بر اجراي دقيق 
آن تاكيد شد. اگرچه برخي بانك ها نرخ هاي بالايي 
را به س��پرده گذاران خود پرداخ��ت مي نمايند اما 
بدون شك اين اقدام به نفع آنان نخواهد بود.مديران 
عامل در اين جلسه تاكيد كردند بانك ها و موسسات 
اعتباري خصوصي كماكان در چارچوب نرخ هاي 
مصوب بانك مركزي نسبت به جذب سپرده اقدام 
خواهند نمود. جمش��يدي افزود: متاسفانه برخي 
بانك ها نرخ س��ود را بالا برده اند كه با اين شرايط 

ناگزير در يك چرخه معيوب قرار مي گيرند.
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صدوراحكاماخطار،ابطالوتعليقمجوزبرايصرافيهايمتخلف

زمانافزايشنرخبهرهازسويفدرالرزروفرارسيدهاست

 كاهش نرخ سكه و دلار نسبت به هفته گذشته

مجوز ۷۱ صرافي باطل و تعليق شد

نگرانيمحافلاقتصاديازبالاتريننرختورمامريكادر40سالاخير

گروه بانك و بيمه |
 بانك مرك��زي اعلام كرد: در راس��تاي عمل به وظيفه 
نظارتي خود بر فعاليت شبكه هاي صرافي مجاز كشور، 
از ابتداي سال جاري اقدامات نظارتي پياده سازي شده 
كه منجر به صدور 24۸ فقره اخط��ار، 25 مورد ابطال 
مجوز و 4۶ مورد تعليق مجوز براي صرافي هاي متخلف 
شده است. اين بانك براي افزايش دامنه نظارتي خود بر 
بازار ارز و برخورد با صرافي هاي متخلف بر اساس ماده 
41 دستورالعمل اجرايي تاسيس، فعاليت و نظارت بر 
صرافي ها اقدامات انضباط��ي را در اين خصوص انجام 
داده است.براين اس��اس از ابتداي امس��ال 24۸ فقره 
اخطار، 25 مورد ابطال مج��وز و 4۶ مورد تعليق مجوز 
براي صرافي هاي متخلف صادر ش��ده است.  بر اساس 
ماده 41 دستورالعمل اش��اره شده، در صورت وقوع هر 
يك از مواردي همچون »تخطي از مفاد اين دستورالعمل، 
شامل ساير مقررات ذيربط و تعهدنامه هاي ارايه شده«، 
»عدم ايفاي بدهي ها و تعهدات نس��بت به مشتريان«، 

»عدم ارايه اطلاعات از س��وي صرافي يا ارايه اطلاعات 
نادرس��ت يا گم�راه كنن�ده توسط موسسين، مديران، 
شركا يا سهامداران صرافي به بانك مركزي«، »انحلال يا 
ورشكستگي صرافي«، »عدم فعاليت يا ناتواني در انجام 
عمليات صرافي به تشخيص بانك مركزي« و »عدم انجام 
اقدامات لازم جهت تمديد اجازه نامه فعاليت« توس��ط 
صرافي، بانك مركزي مي تواند حسب م�ورد نسبت به 
تذكر كتبي، اخط��ار كتبي، توقف برخي فعاليت ه�اي 
ص�رافي، س���لب ص�لاحيت اعض��اي هيات مديره و 
مديرعامل، افزايش مبلغ ضمانتنامه بانكي ي�ا گ�واهي 
مس�دودي حساب سپرده بانكي، مطالبه وجه ضمانتنامه 
بانكي گواهي مسدودي حساب س�پرده بانكي، تعليق 
فعاليت يا ابط��ال اجازه نامه فعاليت يا س��اير اقدامات 
قانوني اقدام كند. در تبصره 2 اين ماده تاكيد ش��ده در 
صورت سلب صلاحيت هر ي�ك از اعض�اي هيات مديره 
ي���ا مديرعامل، چنان چ��ه صرافي در م���دت 30 روز 
كاري نس�بت ب�ه معرفي اعضاي جديد هيات مديره يا 

مديرعامل جديد اقدام نكند، فعاليت صرافي ب�ه م�دت 
س�ه م�اه تعليق مي شود. در صورت گذشت بيش از سه 
ماه و عدم معرفي اشخاص مذكور، براي مدت ۶ ماه تعليق 
و در صورت عدم اقدام، اجازه نامه فعاليت صرافي ابطال 
مي شود.  همچنين در تبصره ديگر ماده 41 دستورالعمل 
اجرايي صرافان آمده است: در صورت سلب صلاحيت 

هر يك از اعضاي هيات مدي��ره ي�ا مديرعامل صرافي، 
اشخاص مزبور نمي توانند تا مدت 2 سال به عنوان عضو 
هيات مديره يا مديرعامل هيچ يك از صرافي ها تعيين 
ش��وند. هفته گذش��ته وزارت اطلاعات از دستگيري 
پنج اخلاگر ش��اخص بازار ارز تهران و مس��دود كردن 

حساب هاي بانكي ۸41 فعال غيرمجاز ارزي خبر داد.

به گزارش بيزينس اينسايدر، انتشار CPI شاخص قيمت 
مصرف كننده يا تورم در روز جمعه توس��ط اداره آمار كار 
ايالات  متحده نش��ان داد كه تورم در نوامبر نسبت به سال 
قبل ۶.۸ درصد افزايش يافته اس��ت كه به بالاترين سطح 
خود از س��ال 19۸2 رسيده و در 40 س��ال اخير بالاترين 
نرخ تورم نقطه به نقطه در امريكا بوده است.  شبكه خبري 
سي ان ان امريكا در يادداشتي به افزايش شديد و بي سابقه 
قيمت ها در اين كشور اش��اره و تأكيد كرد كه تورم اكنون 
از كنترل خارج شده اس��ت. تورم اكنون در صدر فهرست 
ش��كايات مصرف كنندگان امريكايي قرار دارد. قيمت ها 
براي همه چيز، از نيازه��اي ضروري مانند غذا، برق و گاز و 
سرپناه گرفته تا كالاهاي لوكس و تفريحي همچنان در حال 
افزايش هستند. با وخيم ترشدن مشكل گراني، امريكايي ها 
به دنبال كمي آرامش هستند. در ماه نوامبر، شاخص قيمت 
مصرف كننده CPI كه معيار اصلي نرخ تورم است، نسبت 
به مدت مشابه در سال گذشته ۶.۸ درصد افزايش يافت و 
شاخص قيمت مصرف كننده هسته كه مواد غذايي و انرژي 
در آن محاسبه نمي شود، نسبت به سال قبل 4.9 درصد رشد 
كرد. بر اساس اين گزارش، اين نرخ ها سريع ترين نرخ هايي 
اس��ت كه در 39 سال گذشته اين كشور شاهد بوده است. 
قيمت مواد غذايي در خانه نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۶.4 درصد افزايش داشت و هزينه انرژي كه شامل بنزين و 
برق مي شود، 33 درصد بالاتر از يك سال گذشته بود. نرخ 
اجاره بهاي مسكن كه در بدترين شرايط دوره همه گيري، 

به دليل افزايش خريد خانه و زندگي كردن جوانان در كنار 
خانواده هاي خود، دچار ركود ش��ده بود، نيز در مقايسه با 
سال گذش��ته 3 درصد افزايش يافت. اكنون، همه نگاه ها 
به اقدام بعدي فدرال رزرو )بانك مركزي امريكا( است. در 
حالي كه دستيابي به اشتغال كامل و ثبات قيمت بخشي 
از وظايف دوگانه فدرال رزرو اس��ت، اين بانك بايد احتمالًا 
بيشتر نگران افزايش قيمت ها باشد. داده هاي ورودي بازار 
كار نشان مي دهد كه اقتصاد به اشتغال كامل دست يافته يا به 
زودي به اشتغال كامل خواهد رسيد، اما تورم هنوز از كنترل 
خارج اس��ت. فدرال رزرو بايد از هم اكنون براي جلوگيري 
از تورم س��ريعتر از كاهش رشد اقتصادي و كاهش قدرت 
خريد مصرف كنندگان در اي��الات متحده اقدام كند. اين 
بدان معناست كه بانك مركزي امريكا بايد سرعت سياست 
تسهيل كمّي خود را بيشتر كرده و نرخ بهره را چند بار در 
سال آينده افزايش دهد. به طور همزمان، عوامل ديگري كه 
باعث تورم مي شوند، احتمالا پايدارتر خواهند بود، از جمله 
افزايش هزينه هاي انرژي با تغيير مسير اقتصاد جهاني به 
سمت انرژي هاي تجديدپذير، افزايش تقاضا براي تراشه هاي 
كامپيوتري و دستمزدهاي بالاتر با وجود كمبود نيروي كار و 
همچنين افزايش سن جمعيت. يك سرمايه گذار امريكايي 
معتقد است كه دولت امريكا تورم را به دليل افزايش قيمت 
اجاره كمتر از ميزان واقعي گ��زارش مي كند. بيل آكمن، 
س��رمايه گذار امريكايي در توييتي نوشت: تورم واقعي كه 
خانواده ها تجربه مي كنند، بيداد مي كند و بس��يار فراتر از 

آمارهاي گزارش شده دولت است. اين سرمايه گذار ميلياردر 
فكر مي كند كه اين ارقام به دليل افزايش قيمت هاي اجاره 
در ورودي هايي كه براي محاسبه CPI استفاده مي شوند، 
منعكس نمي شوند. آكمن توضيح داد كه شاخص قيمت 
مصرف كننده براي برآورد تورم در هزينه هاي مس��كن به 
نظرسنجي هاي صاحب خانه ها تكيه مي كند. وي اظهار كرد: 
اين معيار بسيار نادرست است. معادل اجاره بهاي مالكان در 
شاخص اصلي قيمت مصرف كننده گزارش شده روز جمعه، 
3.5 درصد در هر سال بود. درحالي كه بزرگ ترين مالكان 
خانه هاي اجاره اي افزايش 1۷ درصد اجاره بهاي سالانه را 
گزارش كرده اند. به گفته آكمن، محاسبه مجدد شاخص 
قيمت مصرف كننده با داده هاي متفاوت افزايش اجاره بها، 
نرخ ماه نوامبر را از ۶.۸ درصد به 10.1 درصد مي رساند و بعيد 
است اين روند به دليل عدم تعادل در بازار مسكن كاهش 
يابد. بعيد است كه تورم مسكن بر اساس روند عرضه و تقاضا 
كاهش يابد. به نظر مي رسد افزايش تورم مورد توجه فدرال 
رزرو باش��د زيرا به تازگي اعلام كرد: ممكن است با كاهش 
نرخ بيكاري به زير 5 درصد، برنامه خريد ماهانه اوراق قرضه 
خود را تسريع بخشد. سياست گذاران اين هفته با يكديگر 
ديدار مي كنند و روز چهارشنبه بيانيه اي را منتشر خواهند 
كرد. پاول، رييس فدرال رزرو، ماه گذشته نيز به كنگره گفت 
كه فدرال رزرو از كلمه »گذرا« در توصيف تورم خودداري 
مي كند. جدا از پايان برنامه خريد ماهانه اوراق قرضه، فدرال 
رزرو مي تواند با افزايش نرخ بهره نيز تورم را مهار كند. تورم 

از كنترل خارج شده و زمان آن فرا رسيده است كه فدرال 
رزرو نرخ بهره را افزايش دهد.در حال حاضر، تورم در صدر 
فهرست شكايات امريكايي ها قرار دارد و قيمت تمام موارد 
ازجمله نيازهاي ض��روري مانند غذا، انرژي و مس��كن تا 
كالاهاي لوكس مانند خودرو و گردشگري همچنان در حال 
افزايش است. در ماه نوامبر، شاخص قيمت مصرف كننده 
CPI كه معيار مهم تورم است نسبت به مدت مشابه سال 
قبل به ۶.۸ درصد رس��يد و اكنون، همه نگاه ها به حركت 
بعدي فدرال رزرو اس��ت. در حالي كه دستيابي به اشتغال 
كامل و ثبات قيمت هر دو بخشي از وظايف دوگانه فدرال 
رزرو هستند اما شايد قيمت هاي بالاتر نگران كننده تر باشند. 
فدرال رزرو بايد از هم اكنون براي كمك به جلوگيري از تاثير 
تورم س��ريع تر بر توسعه اقتصادي ايالات متحده و كاهش 
قدرت خريد مصرف كننده اقدام كند و نرخ ها را چند بار در 
سال آينده افزايش دهد. اقدامات بعدي فدرال رزرو به ويژه 
براي امريكايي هاي مس��ن و خانواده هاي كم درآمد براي 
مقاومت در برابر افزايش بيشتر هزينه ها مهم است. به طور 
هم زمان عوامل ديگر ازجمله افزايش هزينه هاي انرژي با 
تغيير اقتصاد جهاني به انرژي هاي تجديدپذير، تقاضا براي 
تراشه هاي رايانه اي و دستمزدهاي بالاتر در ميان كمبود 
نيروي كار با افزايش سن جمعيت كه باعث تورم مي شوند، 
احتمالا پايدارتر خواهند بود. البته بازگشايي كامل بخش هاي 
خدماتي، دور ديگري از فشارهاي افزايشي هزينه را ايجاد و 

قيمت هاي مصرف كننده را افزايش خواهد داد.

تورم، ريشه نوسان بازار ارز
بانك مركزي كار س��ختي 
انجام مي ده��د زيرا مجبور 
اس��ت بازار خ��رد را كنترل 
كند. تاكي��د صالح آبادي بر 
تورم درست است و مي تواند 
پيام ه��اي خوبي ب��ه دنبال 
داشته باش��د. ذات و ماهيت 
خواسته متقاضيان ارز نيما 
مصرف است و آن را دريافت مي كنند تا براي كار خاص 
مورد استفاده قرار دهند، برهمين اساس محرك تقاضا 
براي اين دسته از افراد بسيار متفاوت تر از كساني است كه 
دلار را از خيابان منوچهري تهيه مي كنند. براين اساس 
ساماندهي بازار ارز آزاد متفاوت از بازار نيما است. ماهيت 
دلاري كه به صورت آزاد در خيابان خريداري مي شود، 
بيشتر بابت حفظ ارزش پول اس��ت، بنابراين مي توان 
ذهنيت يا دورنماي اقتصادي كشور را توسط معامله گران 
خرد مورد سنجش قرار داد كه به نوعي معرف روانشناسي 
است كه در بازار غالب شده و نسبت به آينده فكر مي كند، 
البته باي��د مورد توجه قرار داد كه تع��داد اين افراد زياد 
نيس��ت و حتي اين امكان وجود دارد كه زير 10 درصد 
باش��د كه جاي اميدواري دارد، ولي نبايد فراموش كرد 
چنين خريدهايي از حساسيت بالايي برخوردار است.  
ارز نيمايي كه آقاي صالح آبادي هم درباره آن صحبت 
مي كرد اهميت بالايي دارد زيرا تقاضايي 90 درصدي را 
در كشور شامل مي شود، ولي بازار خرد نيز از آن جهت 
اهميت داردكه براي حفظ ارزش و نگاه به آينده به حساب 
مي آيد كه بي توجهي نسبت به آن شايسته نيست و روي 
جو رواني بازار و ارزيابي و اعتبار اقتصاد و آينده نگري موثر 
است و نبايد نس��بت به آن بي تفاوت باشند.  مسوولان 
بانك مركزي بر بازار ارز از طريق عرضه تاثيرگذار هستند 
زيرا اين ارز به صنعتگران و تجار مربوط است و آنها نقش 
مهمي در اقتصاد دارند، ولي التهاب بازار هم نياز به مديريت 
دارد كه سختي كار ساماندهي بازار ارز ازهمين جا شروع 
مي شود زيرا گاهي اوقات نرخ در بازار توسط معامله گران 
خرد مشخص مي شود، به همين دليل حساسيت بر بازار 
نيما از آنجا كه به مردم عادي ارتباط پيدا نمي كند، كمتر 
اس��ت.  در مقطعي از زمان مديريت مرحوم نوربخش 
التهاب ارزي بالا بود، او قيم��ت دلار را از 450 تومان به 
900 تومان تغيير قيم��ت داد، به طور ناگهاني عطش 
فروكش كرد زيرا تنها يك نرخ وجود داش��ت، بنابراين 
التهاب خوابيد و فضاي اقتصادي هم به آرامش رسيد و 
از ميزان تورم كاسته شد، دليل آن هم اين بود كه نگراني 
نس��بت به آينده وجود نداشت، الان محرك مهم براي 
خريد ارز تورم است و بسياري به خاطر وحشت از تورم به 
اين سمت سوق پيدا كرده اند. بانك مركزي كار سختي 
انجام مي دهد زيرا مجبور است بازار خرد را كنترل 
كند. تاكيد آقاي صالح آبادي برتورم درست بود كه 
پيام هاي خوبي هم به دنبال خواهد داشت، يعني 
بايد بر عامل اصلي تمام مشكلات دست گذاشت و 
تورم، نقدينگي و كسري بودجه را به كنترل درآورد 
تاعلائم آن در بازار بر روي قيمت ها به نمايش درآيد و 
التهاب از بين برود، اينگونه ديگر دلار براي گذاشتن 

در صندوق مورد خريداري قرار نخواهد گرفت.

شاهين شايان آراني



تعادل|
نرخ دلار در بازار آزاد را مي توان يك سيگنال قوي براي 
بازارسرمايه دانست. عدم واكنش شاخص كل به دلار 
باعث شده كه مسير بازار اصلاحي باشد. با اين وجود 
به نظر مي رس��د كه كاهش ارزش ريال و افزايش نرخ 
دلار در بازار آزاد باعث ش��ود ميزان سرمايه گذاري در 

بورس كاهشي شود.
باتوجه به سابقه تاريخي بازار، مهم ترين و اساسي ترين 
عامل تعيين كنن��ده در كنش بورس تغيي��ر روند و 
جهت گيري ارز در بازار بوده، رفتار چند هفته گذشته 
بازار سهام نشانه هاي واگرايي قابل ملاحظه   اي از مسير 
ارز نش��ان داده، تا جايي كه اين ابهام را در ذهن بخش 
مهمي از سرمايه گذاران مطرح كرده كه آيا اين رابطه 
تاريخي تضعيف شده يا كماكان پابرجاست؟ مطالعه 
دقيق   تر روند گذش��ته نش��ان مي دهد ك��ه در اغلب 
نمونه ها، در فاز نخست سيكل تضعيف معنادار ريال، 
واكنش بورس كند و تا حد زيادي تدريجي بوده است. به 
اين ترتيب، با آغاز كاهش ارزش ريال، ليست بلند بالايي 
از ريسك هاي حاكم بر بورس و توجيهات عدم واكنش 
قيمت س��هام مطرح مي ش��ود كه مقارن با يك دوره 

كاهش قابل ملاحظه ارزش دلاري سهام است. 
با اين وجود، رفتار بعدي بازار، پس از يك وقفه كوتاه، 
عبارت از خيزش سمت تقاضا و تبديل آن به يك دوره 
رونق مستحكم است كه نه تنها اثر كاهش ارزش پول 
را جبران كرده بلكه در م��واردي موجب بيش پرتاب 
قيمت سهام شده است. در شرايط فعلي نيز شباهت 
زيادي با دوره هاي اوليه بي   تفاوتي به كاهش ارزش ريال 
به چشم مي   خورد، به نحوي كه در ۳ماه گذشته، بازار 
س��هام حدود ۲۱ درصد از ارزش ارزي خود را از دست 
داده اس��ت. با اين حال، بورس تهران نه تنها در ركود 
عميق فرو رفته است بلكه ليست بلند بالايي از دلايل 
ركود و عدم خوش   بيني نسبت به روند آتي نيز در بين 
كارشناسان مطرح مي شود. اين در حالي است كه بنا بر 
تجربه تاريخي، در صورتي كه مسير فعلي كاهش ارزش 
ريال ادامه يابد، زمينه واكنش بازار در كوتاه   مدت فراهم 
خواهد شد؛ واكنشي كه معمولا به صورت غيرمترقبه 
و مقارن با اوج بدبيني در ميان س��رمايه گذاران روي 
مي دهد. به هرحال با مولفه هاي موجود انتظار مي رود 
كه بورس صعودي شود اما؛ وضعيت تغيير كرده و هر 
روز ش��اهد اصلاح اين بازار هستيم. همواره نرخ دلار 
تاثير بسزايي در معاملات داشته و بازار اين روزها عدم 

واكنش ها را دنبال مي كند.

    رابطه دلار و بورس چيست؟
سحر حيدري، كارشناس و فعال بازارسرمايه در اين 
خصوص نوشت: رابطه دلار با بورس يك رابطه كاملا 
مستقيم اس��ت؛ به نحوي كه با رشد قيمت دلار در 
بازار آزاد، بورس هم رشد مي كند. يكي از دلايل اين 
رشد قيمت ارز اين است كه بانك دچار تورم مي شود، 
اگر هم تورم ايجاد شود، دارايي شركت ها با افزايش 
ارزش ناگهاني و بالايي مواجه مي شود. ممكن است 
دارايي هاي اين ش��ركت ها، زمين آنها يا ابزارآلاتي 
باش��د كه در اختيار دارند، طبيعتا با افزايش سرمايه 
نيز ارزش شركت ها افزايش پيدا مي كند.  يكي ديگر 
از دلايل اين افزايش قيمت ها، جهش تورمي توليدات 
يك شركت اس��ت كه آن ش��ركت را رشد مي دهد، 
همانطور كه اگر قيمت آهن رشد كند، قيمت كارخانه 
فولاد هم بالا مي رود. دليل ديگري كه براي اين مساله 

متصور هستيم اين است كه بسياري از شركت هاي 
حاضر در بورس صادرات محور هستند كه درآمدشان 
را با ارز كسب مي كنند. اين رشد دلار روي معدني ها، 
فولادي ها و پالايشي ها كه صادرات انجام مي دهند، 

تاثير بسيار مثبت تري مي گذارد.
در بعضي شركت ها نيز كه قيمت مواد اوليه شان با ريال 
محاسبه مي شود و فروش ش��ان نيز به صورت ريالي 
انجام مي شود، روند كمي متفاوت است. در اين شرايط 
اين مساله به دليل كاهش روزافزون ارزش پول ملي، 
مي تواند تاثيرات منفي زيادي در كوتاه مدت به دنبال 
داشته باش��د، اما در بلندمدت تاثيرات تورمي بسيار 
بيشتري خواهد داشت و اگر بخواهيم نگاه كلان تري 
به اين موضوع داشته باشيم بايد بدانيم كه پول هوشمند 
و بس��يار بزرگي در كشور ما وجود. اين پول هوشمند 
در روال سال هاي گذش��ته در بازارهاي گوناگون در 
حال حركت اس��ت كه بسياري از موارد و فاكتورهاي 
اقتصادي را تحت الشعاع قرار مي دهد. به طور مثال، اين 
نوع معاملات نرخ دلار را از ۲۲ هزار تومان تا مرز ۳۰ هزار 
تومان هم بالا مي برد و در اين نقل و انتقال هاست كه 
نوسان گيري بسيار پرمنفعتي نيز شكل مي گيرد. پس 
از مدتي هم اين پول هوشمند از حوزه ارز يا دلار خارج 
مي شود و مثلا به سمت بازار سرمايه مي رود تا در آن 
حوزه نيز به نوسان گيري ادامه دهد. طبيعتا در روزهاي 
اول ورود اين پول قدرتمند به بازار بورس و اوراق بهادار، 
ش��اهد اين خواهيم بود كه شاخص كل با رشد بسيار 
خوبي هم مواجه مي شود اما بعد از اينكه صاحبان اين 
پول هوشمند به خواسته هاي خود رسيدند، بارديگر 
سرمايه عظيم خود را از بازار بيرون مي كشند و به ناگاه 
بازار سقوط هولناكي را تجربه مي كند. حالا در اين بين 
برخي از سهامداران باهوش عمل مي كنند و سوار بر اين 
امواج، سودهاي بسيار بالايي را نيز به دست مي آورند 
اما برخي ديگر به دليل اين نوسان گيري بزرگ دچار 
ضررهاي بسيار سنگيني مي شوند كه جبران آنها تقريبا 

غيرممكن خواهد بود. اين چرخه هميشه ادامه دارد و 
رشد قبلي بورس هم دقيقا به همين صورت ايجاد شد. 
اين پول بزرگ و هوشمند كنار پول مردم عادي بورس 
را به اينجا رس��اند. وقتي كه صاحبان پول هوش��مند 
به جايي كه مي خواس��تند بازار را رس��اندند، ناگهان 
سرمايه اصلي كشور را از بورس خارج كردند و بار ديگر 

با اين اقدام خود سود بسيار كلاني را به دست آوردند.

    بازار چگونه مي شود؟
رضا جعفري، كارشناس بازارسرمايه در خصوص روند 
بازار س��رمايه مي گويد: براي بهب��ود وضعيت بورس 
دولت و مجلس برنامه هايي را در برنامه بودجه در نظر 
گرفته اند كه از مهم ترين آنها مي توان به معافيت مالياتي 
شركت ها اش��اره كرد. در اين صورت احتمال كاهش 
سود صنايع نيز وجود دارد كه در نهايت مي توان گفت 
بر اساس مدل هاي ارزش گذاري در بورس، قيمت سهام 
كاهش خواهد يافت. از طرف ديگر بخش��ي از كسري 
بودجه دولت با فروش اوراق تأمين مي ش��ود كه پايان 
امسال حدود ۱۰۰ همت باقي مانده و دوباره سال بعد 

با فروش اوراق و نتايج آن مواجه هستيم.
وي ادامه مي دهد: اين روز ها با افزايش مقدار تورم، خريد 
و فروش در ب��ورس كاهش يافته و نقدينگي از بازار در 
حال جمع شدن است، ضمن اينكه در كنار اين دو عامل 
منفي، متغير هاي پولي هر چند كه به نفع اقتصاد كشور 
نيستند، اما از عوامل مثبت و تاثيرگذار بازار به حساب 
مي آيند. با ثابت ماندن سود شركت ها به شرط تصويب 
قوانين بلندمدت در سال آينده، افق نرخ دلار صعودي و 

در سودآوري شركت ها تاثيرگذار خواهد بود.
اين كارشناس بازار سرمايه توضيح مي دهد: از مشكلات 
مهم ديگر بازار س��رمايه اين اس��ت كه در زيرساخت 
ش��ركت ها به خصوص آب، برق، گاز و... در چند سال 
گذشته سرمايه گذاري انجام نشده و توليد اين صنايع 
با كاهش و افت ش��ديدي مواجه ش��ده ان��د؛ در واقع 

شركتي وجود ندارد كه با توان بالا و حداكثر ظرفيت 
خود كار كند. اكثر ش��ركت هاي بزرگ بازار سرمايه 
حدود ۸۰ درصد از ظرفيت خود را به كار مي گيرند و 
اين عمل به دليل بالا بودن اهرم عملياتي در سودآوري 
شركت ها بس��يار تاثيرگذار اس��ت. در نتيجه تمامي 
اين اتفاقات ريسك بورس افزايش مي يابد. به عقيده 
اين كارش��ناس بازار سرمايه تمايلي به افت نداشته و 
در خصوص بالا رفتن آن بايد منتظر برجام ماند و در 
صورت توافق كوتاه مدت با افزايش نرخ دلار، قطعا بازار 
سرمايه نيز صعود مي كند. وي در خصوص راهكار هاي 
برگشت اعتماد به بازار سرمايه مي گويد: وزير اقتصاد در 
نخستين روز هاي كاري خود بدون هيچ دستور و قاعده 
خاصي شعار حمايت از بورس را سر داد. رييس جمهور 
نيز در حال حاضر سياست هايي هر چند درست را در 
اين حوزه برخلاف جهت بازار س��رمايه انتخاب كرده 
اس��ت. در واقع نمي توان با فروش اوراق، هم كس��ري 
بودجه را جبران كرد و هم بازار س��رمايه را س��رپا نگه 
داشت و اين دو بازار در چشم فعالان اقتصادي به عنوان 
رقيب شناخته مي شوند. براي برگشت اعتماد مردم 
به بورس قوانين بلندمدتي نياز است تا سرمايه گذاران 
آگاه باشند كه قوانين ثابت بوده و تغيير نخواهند كرد؛ 
مانند زماني كه ابتدا افزايش نرخ خودرو اعلام ش��د و 
قبل از به اجرا رس��يدن آن را لغو كردند. با اين روند و 
سياست هاي دولت، مسلما اعتماد مردم به بازار از بين 
مي رود. اين كارشناس در نهايت اظهار مي كند: بايد 
تصميمات بازار سرمايه بلندمدت و كاملا اقتصادي 
باش��د نه اينكه به صورت لحظه اي و سياسي گرفته 
ش��ود چرا كه مي تواند تاثيرات خوب كوتاه مدتي در 
بورس بر جاي بگذارد. همچنين در بلندمدت مي توان 
به حذف قيمت گذاري دستوري و تغيير مبناي ارزش 
ش��ركت ها به عرضه و تقاضاي موجود اشاره كرد كه 
تضمين مناسبي براي سهامداران به شمار مي رود. هر 
چند كه امروزه بروز اين اتفاقات بعيد به نظر مي رسد.
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سازمان بورس را منحل كنيد
بورس نيوز| يعقوب رضازاده، دبير كمس��يون 
امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس ش��وراي 
اسلامي درباره وضعيت نابس��امان بازار سرمايه، 
اظهار داش��ت: متاس��فانه مش��كلي كه در دولت 
گذشته اتفاق افتاد و نهايتاً فضاي حبابي در بحث 
بازار س��رمايه اتفاق افتاد، يك عده از دستگاه ها و 
شركت هاي دولتي، بيمه ها و بانك ها به اين بازار 
ورود كردند. در اين ش��رايط، سودآوري به جيب 

دستگاه هاي دولتي سرازير شد.
وي اف��زود: اتفاقات بورس در دولت قبلي، موجب 
ارجاع اين پرونده به دادگاه شد و حتي اخيراً رييس 
محترم قوه قضاييه نيز به اين موضوع ورود كردند.

دبير كميس��يون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس ش��وراي اسلامي در واكنش به اين مساله 
كه »انتظار مي رود مجلس به ماجراي بورس ورود 
كند«، گفت: مجلس مجلس در چندين جلس��ه، 
وزير اقتصاد س��ابق و رييس س��ازمان بورس را به 
بهارستان احضار كرد تا پاسخگوي وضعيت بازار 
سرمايه باش��ند. مشكل بورس از دولت گذشته به 
دولت آقاي رييسي تسري پيدا كرده و شركت ها و 

سازمان ها با مشكلات زيادي مواجه بودند.
رض��ازاده ادامه داد: لازم اس��ت در اين قضيه، قوه 
محترم مقننه و قضاييه وارد شوند. دولت بايد ضرر 
و زيان افرادي كه در بورس متضرر شدند را جبران 
كند. سازمان بورس تحت امر دولت و زيرمجموعه 
وزارت اقتصاد اس��ت. دولت بايد دس��ت دلالان، 
بانك ها و برخي ش��ركت هاي دولتي كه از بورس 
سودهاي كلاني به دست آوردند را كوتاه كند. در 
ماجراي بورس، جيب مردم خالي و جيب دولت پر 

شد؛ البته دولت گذشته، نه دولت فعلي.
وي عن��وان كرد: ب��ورس بايد به ماهي��ت واقعي 
خودش برس��د و دول��ت اعتمادس��ازي كند. اگر 
نمي توانيد اين كار را انجام بدهيد، سازمان بورس 

منحل شود، بهتر است.
دبير كمس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس ش��وراي اسلامي در پاس��خ به اين سوال 
ك��ه »رييس جمهور و وزي��ر اقتص��اد چقدر به 
وعده هاي خود عمل كرده ان��د؟«، تصريح كرد: 
جلس��ات مختلف و گروه هاي كارشناسي در اين 
مورد تش��كيل و رييس جديد سازمان بورس نيز 
در دولت جديد نيز مش��خص ش��ده است. به هر 
حال بايد قبول كنيم ك��ه چهار ماه از آغاز به كار 
دولت مي گذرد و اميدوارم ش��رايط بهتر ش��ود. 
مردم هم با احتياط عمل كنن��د و از افراد خبره 

مشاوره بگيرند.

راه اندازي بزرگ ترين مركز 
خدمات بازار سرمايه ايران

عليرضا ناصر پور معاون نهادهاي مالي س��ازمان 
بورس در اين مراسم در خصوص مركز پشتيباني 
و خدمات بازارسرمايه ايران، اظهار كرد: سطوح 
پاس��خ گويي نهاده��اي مالي به واس��طه تعامل 
مستقيم تر با مردم، بايد عميق تر از سازمان بورس 
و اركان هاي مربوط به آن باشد، به همين خاطر 
راه اندازي چنين مركزي براي بازار سرمايه يك 

ضرورت بود.
او افزود: لزوم راه اندازي چنين مركزي با توجه به 
رخدادهاي ۲ س��ال گذشته بيش از پيش شده و 
حتي اهميت اين مساله در قوانين و مقررات بازار 
سرمايه نيز هم مورد تاكيد قرار گرفته و طبعاً لازم 
است كارگزاري ها اقداماتي را در اين راستا انجام 
دهند و با توجه به اارتباط مستقيم با سهامداران 

در اين خصوص پيشرو باشند.
معاون نظارت بر نهادهاي مالي سازمان بورس در 
خصوص صدور مجوزهاي جديد براي تاس��يس 
نهادهاي مالي، بيان ك��رد: اكنون بيش از پيش 
در ص��دور مجوزه��اي جدي��د ب��راي نهادهاي 
 مال��ي دقت عم��ل ص��ورت مي گي��رد و قوانين 

سخت گيرانه تر شده اند.
ناصرپور گفت: در حال حاضر مركز پش��تيباني و 
خدمات بازار سرمايه ديتا سنترها، سرويس هاي 
oms قوي، و سرويس oms بك آپ و ساير موارد 
را به منظور تعامل بيشتر و بهتر با مشتريان فراهم 

آورده است.
او بيان كرد: طي دوس��ال گذش��ته كارگزاري ها 
بيش از هر نه��اد مالي ديگر با حج��م انبوهي از 
مراجع��ات مواجه بودن��د كه همي��ن امر گاهي 
پاس��خگويي آنها را با مش��كل مواجه مي كرد اما 
اكنون س��عي براين با راه اندازي چنين مراكزي 
روند پاسخگويي به سهامداران را تسريع بخشيم.

معاون نظارت بر نهادهاي مالي س��ازمان بورس 
تصريح كرد: تلاش س��ازمان بورس براين است 
تا با بهره گي��ري از سياس��ت هاي كمي و كيفي 
در بخش هاي مختلف از جمله س��بدگردان ها، 
مشاوران سرمايه گذاري و كارگزاري هاي سطح 

پردازش هاي مالي را ارتقا بخشد.
ناصر پور تاكيد كرد: الگو شكل گيري خدمات بازار 
سرمايه يك الگو موفق بوده و لازم است اين روند 
ادامه دار باش��د لازم به ذكر است تمام نهادهاي 
مالي نيز موظفند به س��والات مشتريان خود به 
درستي پاس��خ دهند. به طور قطع اگر اين امر به 
درستي شكل گيرد، شاهد يك رقابت تنگاتنگ 

بين نهادهاي مالي خواهيم بود.
او گفت: ما هم نيز در سازمان بورس درصدد آن 
هستيم كه با تس��هيل فرآيندها، شفاف سازي و 
حذف فرآينده��اي زائد و غير ضرور روند اعطاي 
مجوز در راس��تاي تاس��يس نهاده��اي مالي را 
تسريع بخشيم. معاون نظا رت بر نهادهاي مالي 
س��ازمان بورس در پايان تصريح ك��رد: باتوجه 
به افزايش عمق بازار س��رمايه انتظار مي رود كه 
نهادهاي مالي در راستاي حمايت و پشتيباني از 

سهامداران از هيچ تلاشي ممانعت نكنند.

واگذاري سرخابي ها
به كجا رسيد؟

حسين قربانزاده، گفت: در خصوص واگذاري دو باشگاه 
استقلال و پرسپوليس؛ روزهاي قبل از دربي تا روزهاي 
آينده، روزهاي تعيين تكليف در مورد شرايط پذيرش 
اين دو شركت در بورس اس��ت. اين دو باشگاه به دليل 
هواداران بسياري كه دارند، تضمين موفقيت و سودآروي 
آنها ب��راي ما نيز اهميت زيادي دارد و از طرف ديگر نوع 
واگذاري آنها نيز مهم است. او تاكيد كرد: تلاش مي كنيم 
كه سرنوشت خصوصي سازي در اين دو باشگاه، سرنوشت 
مطلوبي باشد كه وضعيت آنها را بعد از واگذاري نسبت به 
قبل بهتر كند. از طريق مدل هايي مانند افزايش سرمايه 
از محل صرف سهام كه پول به خود باشگاه وارد مي شود و 
باعث مي شود كه باشگاه سودآوري داشته باشد.  قربانزاده 
گفت: هر دو باش��گاه متقاضي بورسي شدن هستند و 
مذاكره با مديران عامل آنها ادامه دارد، به ويژه با موضوع 
كميته حرفه اي سازي كه الزام AFC است، كه تعيين 
تكليف مالكيت يگانه اين دو باشگاه مشخص شود. در اين 
حوزه نيز تدابيري در حال صورت است و با رايزني هايي 
كه با وزارت ورزش اتفاق مي افتد، مي توانيم اين امكان را 
فراهم كنيم كه با تدابيري مصوبه كميته حرفه اي سازي 
را بگيريم تا مالكيت دوگانه صورت نگيرد. اما واگذاري آنها 
از طريق بورس را علي رغم جديتي كه وجود دارد، با يك 
آرامشي دنبال مي كنيم تا مخاطره خصوصي سازي هايي 
همچون هفت تپه و مغان براي اين دو باشگاه اتفاق نيفتد.

افزايش شفافيت قيمت
اموال تمليكي با بورس كالا

خشايار دادمنش، يك كارشناس بورس كالا درباره عرضه 
و فروش اموال تمليكي دولت از طريق بورس كالا، گفت: 
كالاهاي دپو شده در سازمان اموال تمليكي دولت شامل 
موارد متعددي از جمله املاك و مستغلات، خودرو و ساير 
موارد است كه با توجه به مهياي بودن زيرساخت هاي لازم 
در بورس كالا، بستر بسيار مناسبي براي عرضه و فروش اين 
كالاها وجود دارد. خشايار دادمنش تاكيد كرد: به طور حتم، 
اگر عرضه اين اموال در بورس كالا صورت پذيرد با توجه به 
اينكه يكي از وظايف بورس كالا ايجاد شفافيت در قيمت 
كالاها است و از سوي ديگر واسطه هاي كمتري در اين بازار 
حضور دارند اين اطمينان را مي توان داد كه شاهد مشكلات 
كمتري در فروش كالاهاي دپو شده خواهيم بود، همچنين 
در ب��ورس كالا تمام��ي اطلاعات مورد ني��از خريداران 
در فرم ه��اي اطلاعيه عنوان مي ش��ود و از طرف ديگر با 
هماهنگي با فروشنده امكان بازديد از محصولات اموال 
تمليكي فراهم خواهد شد. او در ادامه افزود: قيمت گذاري 
كالاهاي عرضه شده از سوي سازمان اموال تمليكي نيز با 
نظارت بورس كالا انجام مي شود براي نمونه، اگر كالايي 
عرضه شد كه مشابه آن در گذشته در بورس كالا وجود 
داشته است، قيمت آن نيز بر همان اساس تعيين خواهد 
شد در غير اين صورت، اگر كالا جديد باشد، بورس كالا 
نيز متناسب با ماهيت كالا و شرايط عرضه، حداقل قيمت 
را تعيين خواهد كرد. دادمنش گفت: در سال ۱۳۹۵ نيز 
ما شاهد عرضه برخي كالاهاي سازمان اموال تمليكي 
همچون ورق فولادي، لوله سياه و ساير موارد در بورس 
كالا بوديم، به تازگي نيز وزير اقتصاد در گفته هاي خود 
خواستار عرضه خودروهاي خارجي دپو شده سازمان 
اموال تمليكي در بورس كالا شد و در مقابل، بورس كالا 
به سبب تجربه عرضه خودرو سراتو در سال هاي گذشته 

آمادگي خود را براي اجراي اين امر اعلام كرده است.

حذف واسطه ها از بازار فولاد
بهرام سبحاني، رييس انجمن توليدكنندگان فولاد ايران در 
رابطه با عرضه فولاد در بورس كالا عنوان كرد: ورود فولاد 
به بورس كالا سبب شد، قيمت گذاري اين محصولات بر 
اساس منطق بازار انجام شود و توليدكنندگان اين حوزه 
سودهاي منطقي داشته باشند. اثرات اين سودآوري نيز 
در افزايش سرمايه گذاري حوزه فولاد تبلور پيدا كرد. وي 
عنوان كرد: بورسي شدن فولاد باعث شد واسطه ها از اين 
بازار حذف ش��وند. در واقع اين اتفاقي اس��ت كه در مورد 
همه كالاهاي عرضه ش��ده در بورس افتاده است. از آنجا 
كه قيمت ها در بورس بر اس��اس عرضه و تقاضاي واقعي 
كشف مي ش��ود، لذا فاصله اي بين قيمت معامله شده و 
نرخ واقعي وجود نخواهد داش��ت كه دلالان به دنبال به 
دست آوردن رانت قيمتي باشند. سبحاني معتقد است: در 
بازارهاي سنتي به دليل تعيين قيمت ها از سوي دولت در 
برخي كالاها، يك فاصله عميق بين قيمت واقعي و قيمت 
عرضه كالاها وجود دارد و همين مساله باعث وسوسه افراد 
زيادي مي شود و به همين دليل واسطه ها در اين بازارها 
نقش قابل توجهي پيدا مي كنند. به گفته رييس انجمن 
توليدكنندگان فولاد ايران، صنعت فولاد قبل از سال ۸۲ كه 
بورس فلزات ايجاد نشده بود، مشمول قيمت گذاري دولتي 
بود. بنابراين همواره يك فاصله قابل تامل بين قيمت هاي 
درب كارخان��ه و قيمت مصرف كننده وجود داش��ت. در 
اين ميان سود حاصل از سياست قيمت گذاري دولت نيز 
نصيب همان واسطه ها مي ش��د، اما پس از ورود فولاد به 
بورس، قيمت ها واقعي شد و قيمتي كه براي عرضه كالا در 
نظر گرفته مي شد، فاصله اي با قيمت هاي واقعي اين كالا 
نداش��ت. به اين ترتيب سودي كه تا پيش از اين به جيب 
دلالان مي رفت، به توليد بازگشت. سبحاني يادآور شد: 
سودي كه پيش از اين نصيب دلالان مي شد، حتي گاه تا 
ارزش خود كالا بالا مي رفت. در مقابل توليدكننده اي كه 
با سرمايه گذاري و زحمت فراوان توليد را آماده عرضه به 
بازار كرده بود، بايد با زيان كالاي خود را مي فروخت. اين 
زيان به توليدكننده اجازه نمي داد كه فعاليت هاي خود 
را توسعه دهد و روي افزايش توليد برنامه ريزي كند. وي 
افزود: شهريور س��ال ۸۲، بورس فلزات ايجاد شد و ساز و 
كارهاي خريد و فروش كالا در اين بازار مشخص شد. اين 
ساز و كار نيز همان تعيين قيمت بر اساس عرضه و تقاضا 
ب��ود به اين ترتيب قيمت فولاد كه تا پيش از آن توس��ط 
دولت و همراه با زيان تعيين مي ش��د، به قيمت هاي بازار 
نزديك شد. سبحاني متذكر شد: اين اتفاق توانست جاني 
دوباره به صنعت فولاد ببخشد. در سال هايي كه فولاد در 
بورس عرضه شده، افزايش سودآوري زمينه حضور بخش 
خصوصي در اين حوزه را فراه��م كرد و به تدريج فولاد از 
يك صنعت كاملا دولتي به صنعتي خصوصي تبديل شد.

افزايشنرخدلارنتوانستتالارشيشهايراصعوديكند

آيندهبورسچهميشود؟

تداوم خروج نقدينگي از تالار شيشه اي
شاخص كل بازار بورس در چهارمين روز كاري هفته 
يعني سه ش��نبه، ۲۳ آذرماه با س��ه هزار و ۷۵۱ واحد 
كاهش، در جايگاه يك  ميلي��ون و ۲۹۱ هزار واحدي 
قرار گرفت. در معاملات اين روز بيش از پنج ميليارد و 
۳۳۱ ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 
۳۱ هزار و ۹۵۹ ميليارد ريال داد و ستد شد. همچنين 
شاخص كل )هم وزن( با سه هزار و ۷۳۴ واحد كاهش 
به ۳۴۵ هزار و ۴۶۴ واحد و شاخص قيمت )هم وزن( 
با ۲دو  هزار و ۳۴۹ واحد افت به ۲۱۷ هزار و ۲۹۹ واحد 
رسيد. شاخص بازار اول، ۲ هزار و ۹۳۷ واحد و شاخص 
بازار دوم، ۶ هزار و ۹۶۱ واحد كاهش داشتند. علاوه بر 
اين در بين همه نمادها، فولاد مباركه اصفهان با نماد 
»فولاد« ب��ا ۴۳۹ واحد، پتروش��يمي پرديس با نماد 
»ش��پديس« با ۴۱۹ واحد، پالايش نفت بندرعباس 
با نماد »ش��بندر« با ۴۰۲ واحد، گسترش نفت و گاز 
پارسيان با نماد »پارسان« با ۳۵۴ واحد، پتروشيمي 
نوري با نماد »نوري« با ۲۷۸ واحد، پتروشيمي فناوران 
با نماد »ش��فن« با ۲۲۴ واحد، ب��ورس كالاي ايران با 
نم��اد »كالا« با ۱۳۹ واح��د و پالايش نفت اصفهان با 
نماد »ش��پنا« با ۱۳۹ واحد تاثير مثبت بر ش��اخص 
بورس داشتند. در مقابل ايران خودرو با نماد »خودرو« 
با ۷۲۳ واحد، ش��ركت س��رمايه گذاري غدير با نماد 
»وغدير« با ۶۱۱ واحد، سايپا با نماد »خساپا« با ۳۸۱ 
واحد، ملي صنايع مس ايران با نماد »فملي« با ۲۹۹ 
واحد، معدني و صنعتي گل گهر با نماد »كگل« با ۱۷۴ 
واحد، بورس اوراق بهادار تهران با نماد »بورس« با ۱۷۱ 
واحد، گروه بهمن با نماد »خبهم��ن« با ۱۵۴ واحد، 
خدمات انفورماتيك با نماد »رانف��ور« با ۱۴۶ واحد، 
پارس خودرو با نماد »خپارس« با ۱۴۴ واحد و شركت 
سرمايه گذاري تامين اجتماعي با نماد »شستا« با ۱۴۱ 
واحد با تاثير منفي بر ش��اخص بورس همراه شدند. 
برپايه اين گزارش، در اين روز ش��ركت ايران خودرو با 
نماد »خودرو«، شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي 
با نماد »شستا«، سايپا با نماد »خساپا«، فولاد مباركه 

اصفهان با نماد »ف��ولاد«، پالايش نفت بندرعباس با 
نماد »ش��بندر«، گروه دارويي بركت با نماد »بركت« 
و ملي صنايع مس ايران با نماد »فملي« در نمادهاي 
پرتراكنش قرار داشتند. گروه خودرو هم در معاملات 
امروز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد و در اين 
گروه يك  ميليارد و ۷۹۱ ميليون برگه سهم به ارزش 

سه هزار و ۵۹۸ ميليارد ريال داد و ستد شد.

    روند اصلاحي فرابورس
در چهارمين روز هفته ش��اخص فرابورس بيش از ۷۲ 
واحد كاهش داشت و روي كانال ۱۸ هزار و ۵۹۰ واحد 
ثاب��ت ماند. همچنين در اين بازار ي��ك ميليارد و ۶۹۱ 
ميليون برگه سهم به ارزش ۷۳ هزار و ۶۰۲ ميليارد ريال 
داد و ستد شد. در اين روز ش��ركت پليمر آريا ساسول 
با نماد »آريا«، بيمه اتكايي ايراني��ان با نماد »اتكاي«، 
توليدات پتروشيمي قائد بصير با نماد »شبصير« توليد 
برق عسلويه مپنا با نماد »بمپنا«، صنايع ماديران با نماد 
»ماديرا«، مجتمع جهان فولاد سيرجان با نماد »فجهان« 
و كلر پارس ب��ا نماد »كلر« با تاثير مثبت بر ش��اخص 
فرابورس همراه بودند. همچنين فولاد هرمزگان جنوب با 
نماد »هرمز«، پتروشيمي زاگرس با نماد »زاگرس«، گروه 
سرمايه گذاري ميراث فرهنگي با نماد »سمگا«، فرابورس 
ايران با نماد »فرابورس«، مديريت انرژي اميد تابان هور 
با نماد »وهور«، صنايع پتروشيمي تخت جمشيد با نماد 
»ش��جم«، پالايش نفت لاوان با نماد »شاوان«، توسعه 
س��رمايه و صنعت غدير با نماد »سغدير« و توكاريل با 
نماد »توريل«، تاثير منفي بر شاخص فرابورس داشتند.

    سهام عدالت چگونه شد؟
پايان معاملات روز گذش��ته بازار سهام، ارزش سهام 
عدالت در مقايسه با روز گذشته، تغيير زيادي نداشت و 
تنها دو هزار تومان افزايش داشت. ارزش سبد ۵۳۲هزار 
توماني، يك ميليون توماني و ۴۹۲هزار توماني سهام 
عدالت به ترتيب به ۱۱ ميليون و ۴۳۹هزار تومان، ۲۱ 

ميليون و ۵۵۱هزار توم��ان و ۱۰ ميليون و ۶۰۸هزار 
تومان رس��يد. ب��ا احتس��اب اين موض��وع، ارزش 
۶۰درصد قابل فروش سبد ۵۳۲هزار توماني سهام 
عدالت به ۶ ميليون و ۸۶۳هزار تومان رسيده است.

    نوسان در صندوق هاي سرمايه گذاري
بيشترين ارزش معاملات صندوق هاي سرمايه گذاري 
قابل معامله در روز گذش��ته به صندوق اعتماد آفرين 
پارسيان با ارزش ۱۸۵ميليارد تومان تعلق داشت و بعد 
از آن صندوق با درآمد ثابت كيان بود كه دومين صندوق 
پرمعامله لقب گرفت. صندوق با درآمد ثابت كمند نيز 
در جايگاه سوم معاملات صندوق هاي ETF قرار گرفت. 
حقيقي ها معادل ۳۸ميليارد تومان واحدهاي صندوق 
اعتماد را از حقوقي ها خريدند )۱۱.۴درصد از معاملات 
صندوق( و اش��خاص حقوقي نيز بخش��ي از مالكيت 
صندوق پارند پايدار سپهر را به ارزش ۲۶ميليارد تومان 
به نفع خود تصاحب كردن��د )۲۲.۲درصد معاملات( 
. دارن��دگان صندوق گروه زعفران س��حرخيز رش��د 
۵.۹درصدي دارايي خود را به چش��م ديدند. از طرف 
ديگر مالكان صندوق بذر اميد آفرين با زيان ۱.۷درصدي 
در يك روز مواجه ش��دند. هيجان��ات امروز همچنين 
باعث ش��د كه بيشترين نوس��ان قيمت )۶.۷درصد( 
ني��ز در رابطه با صندوق س��حرخيز در تابلو معاملات 
نقش ببندد. دو صندوق واسطه گري مالي و پالايشي 
يكم روي هم ۲۲۰ميليارد تومان معامله شدند يعني 
۱۲درص��د از خريد و فروش ه��اي صندوق هاي قابل 
معامله به اين دو صندوق دولتي اختصاص داش��ت. از 
س��ويي ديگر جمع معاملات صندوق هاي طلايي به 
بيش از ۳۴ميليارد تومان رسيد. همچنين بيشترين 
افت قيمت )۲.۵درصد( اين گروه به صندوق پشتوانه 
س��كه طلاي زر افش��ان اختصاص ياف��ت. كل ارزش 
معاملات صندوق هاي معامله پذي��ر در نهايت به رقم 
هزار و ۸۷۰ميليارد تومان رس��يد و ورود پول حقيقي 
۵۰ميليارد تومان ش��د، اين در حالي است كه گردش 

امروز بازار سهام در حدود دو هزار و ۵۴۵ميليارد تومان 
و مقدار خروج پول حقيقي ۴۴۵ميليارد تومان بود.

    ابهام در ارقام بورسي بودجه
 علي صادقين، كارش��ناس بازار س��هام در گفت وگو با 
تجارت نيوز درخصوص وضعيت بازار مي گويد: بازار در 
اين روز نسبتا از دو روز گذشته بهتر است و اميدوارم هر 
چه قدر به پايان بازار نزديك مي ش��ويم قيمت آخرين 
معامله بهتر شود و حتي وضعيت بهتري براي فردا ايجاد 
كند. نگراني بازار تا حدودي از افزايش شديد نرخ انرژي 
و سوخت براي پتروشيمي، پالايشي و فولاد مرتفع شده 
است. با توجه به اينكه براي سوخت گاز ظاهرا سقفي در 
نظر گرفته شده شاهد وضعيت بهتري در بازار هستيم. 
اين كارشناس توضيح مي دهد: بازار همچنان مستعد 
ريزش هست و ش��اخص با اين وضعيت مي تواند وارد 
كانال ۱.۱ ميليون واحد هم بش��ود. دلايل اصلي براي 
ريزش عدم اعتماد عمومي نسبت به بازار سرمايه، عدم 
توجه كافي به بورس از س��وي سياست گذار علي رغم 
وعده ه��اي داده ش��ده و همچني��ن ع��دم حمايت از 
صندوق هاي پشتيبان بازار است. علاوه بر اين همچنان 
شاهد تداوم فروش اوراق در بورس هستيم و چشم انداز 
افزايش بيش��تر اين عرضه تا پايان امسال براي تامين 
كسري بودجه وجود دارد. وي ادامه مي دهد: علي رغم 
اينكه در دو هفته گذشته نرخ بهره كاهش داشته ولي 
چشم انداز معناداري براي كاهش اين نرخ تا پايان امسال 
وجود ندارد و حتي در بودجه هم در خصوص نرخ بهره 
بين بانكي ابهامات پابرجاست. همچنان در زمينه بودجه 
ابهاماتي در حوزه هاي تعيي��ن نرخ خوراك، نرخ بهره 
مالكانه، عوارض حوزه فلزات، قيمت گذاري دستوري 
و دخالت در بازار هس��ت. همگي اين موارد باعث شده 
حجم معاملات و به ويژه معاملات خرد در سطح پاييني 
باشد. در مجموع امروز را از روزهاي قبل براي بازار بهتر 
تلقي مي كنيم. اگر چه شاخص كل و هم وزن همچنان 

منفي هستند.



گروه راه و شهرسازي|
پ��س از گذش��ت س��ه م��اه از افزايش س��قف وام 
خريد مس��كن از طريق اوراق موس��وم به »تسه«، 
ديروز بان��ك عامل از كاه��ش ۵۰ درصدي هزينه 
درياف��ت وام مس��كن از مح��ل اوراق گواهي حق 
تقدم تسهيلات خبر داد. به اين ترتيب، متقاضيان 
دريافت تسهيلات از محل اوراق مي توانند تنها براي 
دريافت ۵۰ درصد از ميزان تسهيلات درخواستي 
اقدام به خريداري اوراق كنند و ۵۰ درصد تسهيلات 
ديگر بدون خريد اوراق و از محل منابع تس��هيلات 

بدون سپرده به آنها پرداخت مي شود.
به گزارش »تعادل«، از ۲۴ شهريورماه ۱۴۰۰ سقف 
درياف��ت تس��هيلات خريد مس��كن از محل اوراق 
گواهي حق تقدم به همراه وام جعاله در شهر تهران 
۴۸۰ ميليون تومان، در مراكز استان ها و شهرهاي 
بالاي ۲۰۰ هزار نفر ۴۰۰ ميليون و در ش��هرهاي با 
جمعيت ۲۰۰ هزار نفر و كمتر ۳۲۰ ميليون تومان 
رسيده اس��ت. در پي افزايش سقف وام، در مهر ماه 
تقاضا براي خريد اوراق »تس��ه« افزايش يافت كه 
منجر به رش��د قيمت آن نيز شد، به گونه اي كه در 
ابتداي آب��ان ماه قيمت اين اوراق به اوج و به قيمت 

7۰ هزار تومان رسيد.

    عبور نرخ »تسه« از ۱۱۳هزارتومان 
در دو هفت��ه اخير اما رش��د عجيب قيم��ت اوراق 
تسهيلات مسكن سبب تا هزينه دريافت وام مسكن 
به بالاي ۱۰۰ ميليون تومان برس��د. يكشنبه هفته 
جاري، نرخ »تس��ه« از ۱۰۰ هزار تومان فراتر رفت. 
ديروز اما دوباره قيمت اوراق تس��هيلات مس��كن با 
افزايش ۵ درص��دي در همه نمادها به ۱۱۱ تا ۱۱۳ 

هزار تومان افزايش يافت.
به گزارش مهر، در دو هفته گذشته قيمت اين اوراق 
در دامن��ه ۸۰ هزار تومان بود و طي ۱۰ روز كاري به 

بيش از ۱۱۰ هزار تومان افزايش يافته است.
به گفته كارشناسان، رش��د قيمت اوراق تسهيلات 
مسكن درحالي اس��ت كه هم بازار سرمايه روزهاي 
نزولي را پشت سر گذاش��ته و شاخص كل مرتباً در 
حال س��قوط است و هم بازار مس��كن دچار انجماد 
و قفل ش��دگي اس��ت. از اي��ن رو، به نظر مي رس��د 
س��فته بازان و دلالان در نبود نظارت بر بازار خريد و 
فروش اوراق تسهيلات مسكن براي جبران زيان هاي 
وارده از محل خريد و فروش سهام به خريد و فروش 

سفته بازانه اوراق تسهيلات مسكن روي آورده اند.

   وام مسكن ارزان شد
با وجود افزايش قيمت »تس��ه« طي دو هفته اخير، 
ديروز محمد حسن علمداري، عضو هيات مديره بانك 
عامل بخش مس��كن اعلام كرد: ب��ه منظور افزايش 
رفاه حال مشتريان و متقاضيان دريافت تسهيلات 
مس��كن از محل اوراق گواهي حق تقدم، در آستانه 
هشتاد و سومين سالگرد تأسيس بانك، متقاضيان 
دريافت تسهيلات از محل اوراق مي توانند تنها براي 
دريافت ۵۰ درصد از ميزان تس��هيلات درخواستي 

اقدام به خريداري اوراق كنند و ۵۰ درصد تسهيلات 
ديگر بدون خريد اوراق و از محل منابع تس��هيلات 
بدون سپرده به آنها پرداخت مي شود. وي ادامه داد: 
در واقع متقاضيان دريافت تسهيلات ۴۰۰ ميليون 
توماني از محل اوراق در شهر تهران كه پيش از اين 
براي دريافت اين تس��هيلات بايد ۸۰۰ فقره اوراق 
خريداري و به بان��ك ارايه مي كردند هم اكنون تنها 
با خريد و ارايه ۴۰۰ فقره اوراق مي توانند تسهيلات 

۴۰۰ ميليون توماني را دريافت كنند.
علمداري خاطرنشان كرد: اين امتياز در نظر گرفته 
ش��ده براي متقاضيان تس��هيلات مس��كن، شامل 
تسهيلات جعاله مسكن نيز مي شود. تسهيلات جعاله 
مسكن هم اكنون در سراسر كشور ۸۰ ميليون تومان 
اس��ت. متقاضيان تا پيش از اين ب��راي دريافت اين 
تسهيلات بايد ۱۶۰ فقره اوراق خريداري مي كردند 
اما هم اكن��ون با خريد و ارايه ۵۰ درصد از اين تعداد 
يعني ۸۰ فق��ره اوراق مي توانند اق��دام به دريافت 

تسهيلات جعاله كنند.
وي تاكيد كرد: اين امتياز در نظر گرفته ش��ده براي 
متقاضيان دريافت تسهيلات مسكن مختص تمام 
شهرها و اس��تان هاي كشور اس��ت و متقاضيان در 
سراسر كش��ور مي توانند از اين تسهيلات استفاده 
كنند.علمداري گفت: با اين تمهيد انديشيده شده، 
هزينه دريافت تس��هيلات ب��راي متقاضيان به يك 
دوم كاه��ش مي يابد و به اين ترتي��ب قدرت خريد 
آنها در بازار مس��كن افزايش مي يابد. اين فرصت در 
واقع فرصتي مناسب براي تمام متقاضياني است كه 

قصد دارند از محل اوراق اقدام به دريافت تسهيلات 
و خريد يا س��اخت مسكن كنند.بر اساس بخشنامه 
ابلاغي بانك مس��كن به ش��عب در اي��ن زمينه نرخ 
سود تسهيلات خريد مسكن بدون سپرده و جعاله 
تعمير بدون سپرده ۱۸ درصد بوده و حداكثر مدت 
بازپرداخت تس��هيلات خريد مسكن بدون سپرده 
مذكور ۹۶ ماه معادل ۸ سال است. همچنين حداكثر 
مدت بازپرداخت تس��هيلات جعاله مس��كن بدون 
سپرده مذكور نيز ۶۰ ماه معادل ۵ سال خواهد بود.

   اثر افزايش انتظارات تورمي؟
برخي كارشناسان اقتصاد مسكن معتقدند با وجود 
قفل شدگي فعلي بازار مسكن و ركود سنگيني كه 
بر اين بازار در بخش خريد و فروش حاكم اس��ت از 
يك سو و بي تأثير بودن وام خريد مسكن در افزايش 
قدرت خريد مسكن خانوارها از سوي ديگر كه سبب 
شده تا اقبال به اين تسهيلات به خصوص براي تهران 
و كلان شهرها به شدت كاهش يابد، عامل اين گراني 
اوراق تسهيلات مس��كن در بازار سرمايه، مي تواند 
ورود سفته بازان و دلالان براي دسترسي به سود از 

محل فروش اوراق باشد.
با توجه به اينكه بيش��تر نمادهاي بازار سرمايه در 
روزهاي اخي��ر با صفوف فروش س��نگين و خروج 
پول حقيقي از بازار مواجهند، سفته بازان به دنبال 
تسويه زيان هاي خود از ساير نمادها از محل گران 
كردن اوراق تسهيلات مس��كن هستند.حال آنكه 
اين اوراق نه ابزاري براي دس��تيابي به سود كاذب 

در بازار سرمايه بلكه ابزاري براي تسهيل دسترسي 
متقاضيان خريد مسكن با استفاده از وام بانك عامل 

بخش مسكن است.
به گزارش »تعادل«، بي گمان، ۱۰۰ درصد نمي توان 
جهش نرخ »تس��ه« را به س��فته بازي و سفته بازان 
نس��بت داد چه آنكه خريد و فروش اين اوراق مانند 
ساير اوراق بهادار نيست و هر خريدار بايد دستكم ۴ 
ماه اوراق خريداري شده را نگه داشته و سپس اقدام 
به ف��روش آن كند. در نتيجه، احتمال س��فته بازي 
روي اين اوراق كمتر از س��اير اوراق اس��ت. از سوي 
ديگر، اينكه مبلغ وام ۴۸۰ ميليون توماني در تهران 
از قدرت زيادي برخوردار نيس��ت و به طور متوسط 
مي توان حدود ۱۰ تا ۱۵ متر واحد مس��كوني با اين 
مبلغ خريداري كرد، نيز درس��ت است. اما با توجه 
به چشم انداز رش��د تورم در آينده، به نظر مي رسد، 
گروهي از زوجين با تمام قدرت در حال تلاش��ند تا 
بتوانند حتي خانه اي كوچك در مناطق حاشيه اي 
ش��هر تهيه كنن��د و از بار مالي اجاره نش��يني خود 
را برهانن��د. از اين رو، تهيه وام از طريق »تس��ه« در 
دستور كار اين دس��ته از متقاضيان مصرفي خريد 
ملك قرار دارد. در اين ميان، مالكاني نيز وجود دارند 
كه مي خواهند ملك خود را تبديل به احسن كنند. 
از اين رو، اين وام مي تواند تا حدي براي اين دسته از 
مالكان راهگش��ا باشد و به آنان در تعويض آپارتمان 
خود ياري رساند. به همين دليل، مي توان گفت كه 
يكي از كانال هاي افزايش تقاضا براي »تسه« توسط 

اين دسته از متقاضيان مصرفي ايجاد شده است.
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درخواست چمران
از نمايندگان مجلس

مهدي چمران، رييس شوراي شهر تهران در آستانه 
بررس��ي بودجه سال ۱۴۰۱ كش��ور در مجلس، از 
نمايندگان مجلس درخواس��ت كرد با چشم باز و 
بينش علمي به بودجه نگاه كنند.چمران در ابتداي 
جلسه ديروز شوراي ش��هر تهران در نطق پيش از 
دس��تور خود گفت: اميدواريم بودجه اي كه براي 
حمل و نق��ل عمومي در بودج��ه ۱۴۰۰ دولت در 
سال جاري پيش بيني شده بود و به صورت كامل 
محقق نشده در سال ۱۴۰۱ حتما افزايش يابد چرا 
كه ب��دون اين افزايش ها ب��راي حمل و نقل تهران 
كاري نمي توان كرد. رييس ش��وراي شهر تهران با 
تاكيد بر اينكه وضع حمل و نقل شهر تهران خراب 
اس��ت، اضافه كرد: اگر هم كاري شود همين ۱۶۵ 
اتوبوسي است كه خريداري مي شود و در مقايسه 
با چند هزار اتوبوسي كه از رده خارج شده در چهار 
سال گذشته قابل مقايس��ه نيست. چمران گفت: 
اگر آلودگي هوا هست بايد از همين جا سرچشمه 
آن را بگيريم؛ از نبود حمل و نقل عمومي و استفاده 
بيش از حد از اتومبيل هاي شخصي. موارد خاصي از 
جمله نمايشگاه ها نيز به آلودگي هوا كمك مي كند. 
دوس��تان عزيز ما كه براي همه آنه��ا احترام قائل 
هستيم و نمي گويم مسووليت ندارند، شما همه كاره 
و مسوول همه جا هستيد، مسوول اين آلودگي هم 
شما هستيد و اقدامات تاثير مي گذارد در آلودگي هوا 
و تنفسي كه همه ما بايد داشته باشيم و از آن محروم 
هستيم. او اضافه كرد: با برنامه ريزي خوب و درست 
مي توان اقدامات را درست كرد. مطالعات انجام شده 
و نتيجه مطالعات مشخص است و بايد عملياتي شود 
و براي عملياتي شدن نيز شهرداري و شوراي شهر 
تهران آماده هستند. شوراهاي شهر و شهرداري هاي 
كلان ش��هرهايي كه دچار آلودگي هوا هستند نيز 
آماده همكاري هستند و بايد اين همكاري صورت 
بپذيرد وگرنه تاثير بسيار منفي در همه چيز خواهد 
داشت.چمران گفت: فكر نكنيد اعتباراتي كه اينجا 
گذاشته مي شود اضافي است، خير اينگونه نيست. 
اينج��ا اگر اعتباري گذاش��ته ش��ود از هزينه هاي 
بيمارستاني و مرگ و مير و نظاير آن كاسته خواهد 
شد. فكر نكنيد اين بودجه ها اضافي است.او خطاب 
به نمايندگان مجلس گفت: از نمايندگان مجلس 
كه مي خواهن��د بودجه دولت را بررس��ي كنند 
خواهش مي كنم با چش��م ب��از و بينش علمي به 
بودجه نگاه كنند و فكر نكنن��د اگر براي حمل و 
نقل عمومي شهرها اعتبار و بودجه اي گذاشتتند 
بودجه از دست آنها در رفته است. درست است كه 
هزينه است اما از بسياري هزينه هاي ديگر خواهد 
كاست. رييس شوراي شهر گفت: زماني قرار شد 
از هزينه سوخت به حمل و نقل كمك شود و ما به 
التفاوت را به شهرداري بدهند و وزير سابق نفت در 
همين شورا قول داد و عملي هم نكرد. اميدواريم 
در مجلس بودجه به خوبي بررسي شود و نتيجه 
خوبي از آن بگيري��م و در برابر اين همه ناراحتي 

مردم عرق شرم فقط بر پيشاني ما ننشيند.

فروش ملك
۲۰۰ ميلياردي شهرداري

ديروز اما اعضاي ش��وراي ش��هر پايتخت با فروش 
يكي از املاك ش��هرداري، به شرط مصرف درآمد 
حاصل از فروش آن در توسعه حمل و نقل عمومي 
موافقت كردن��د.در ابتدا مه��دي آخوندي رييس 
كميسيون معماري و شهرس��ازي شوراي شهر در 
توضيح لايحه »مجوز فروش و تصويب معامله يكي 
از املاك ش��هرداري« گفت: اين ملك ۱۶۰۰ متر 
اس��ت و امكان تجميع آن وجود ندارد و قيمت پايه 
آن بيش از ۱۸۲ ميليارد تومان و داراي مجوز تجاري 
نيز هست.در ادامه ناصر اماني گفت: در دوره گذشته 
ما اشتباهاتي داشتيم مثل اينكه مجوز پاركينگ به 
ساختمان ها داديم اما پس از ساخت خبري از وجود 
پاركينگ نبود. لذا بايد به ما ضمانت داده ش��ود كه 
اين ملك صرفاً براي پاركينگ استفاده شود و مانند 
ملك س��اختمان بورس كه در دوره گذشته مجوز 
پاركينگ به آن داديم اما سپس كاربري تجاري پيدا 
كرد، نشود.در ادامه عباسي گفت: در منطقه مطرح 
ش��ده مش��كل پاركينگ وجود ندارد اما اين ملك 
مجوز كميسيون ماده ۵ و مجوز ملك تجاري براي 
احداث رستوران دارد.وي افزود: نكته ديگر آنكه بايد 
مشخص ش��ود كه پول حاصل از فروش اين ملك 
قرار اس��ت در كجا هزينه شود. اگر قرار است صرف 
حقوق و هزينه هاي جاري شود فروش آن به صلاح 
نيست.سپس جعفر شربياني در پيشنهادي گفت: 
شهرداري بايد براي تأمين درآمدهاي پايدار و تأمين 
منابع پروژه هاي خود، به يك الگوي مشخص برسد. 
روش فروش ملك با توجه به نبود ذخاير غني گذشته 
در ش��هرداري، روش درستي نيست.وي افزود: اگر 
مي خواهي��م به فروش اين مل��ك رأي بدهيم بايد 
محكم سازي شود كه در مزايده و قرارداد قيد شود كه 
پروانه روي زمين تحت هيچ شرايطي تغيير نمي كند 
و محل مصرف پول حاصل از فروش اين ملك بايد 
مشخص شود.در ادامه اماني گفت: به نظر بنده تنها 
در صورت تغيير كاربري زمين به پاركينگ، به روز 
شدن قيمت و تعيين محل هزينه كرد درآمد آن در 
محل حمل و نقل عمومي، مجوز فروش اين ملك را 
صادر كنيم.در پايان سروري گفت: با رعايت ايين نامه 
مالي شهرداري و به قيد عدم هزينه كرد اين درآمد 
در امور جاري و هزينه كرد آن در امر حمل و نقل از 
دوس��تان مي خواهم به اين موضوع رأي بدهند. در 
نهايت تمامي اعضاي شوراي شهر با فروش اين ملك 
با شرايط مطرح شده موافقت كردند.ديروز همچنين 
اعضاي شوراي ش��هر تهران يك فوريت طرح الزام 
شهرداري تهران در استفاده از نيروي انساني موجود 
و واجد شرايط در پست هاي مديريتي را با راي موافق 
اكثريت اعضاي شوراي شهر تهران به تصويب رسيد.

 چالش تامين قطعه 
براي هواپيماهاي زمين گير

نماينده اس��بق ايران در ايكائو اظه��ار كرد: در بحث 
خريد هواپيما، دور زدن تحريم ها مطرح اس��ت و بايد 
هواپيمايي با مدل پروازي ايران در بازار وجود داشته 
باش��د كه ش��ركت هاي هواپيمايي داخلي از طريق 
واس��طه ها امكان خريداري آن را داشته باشند وگرنه 
به صورت ع��ادي هيچ هواپيمايي ب��ه ايران فروخته 
نمي ش��ود. عليرضا منظري، نماينده اسبق ايران در 
ايكائو در گفت وگو با ايلنا درباره مش��كلات نوسازي 
ناوگان هوايي كشورمان اظهار داشت: در حال حاضر 
تمام ايرلاين هاي داخلي براي افزايش ظرفيت  حمل 
مسافر به دنبال تامين ناوگان هستند اما نوسازي ناوگان 
و ورود ناوگان جديد به دو عامل مهم بستگي دارد. وي 
ادام��ه داد: عامل اصلي بحث تامين مالي اس��ت كه با 
توجه شرايط تحريم، ارتباط مالي ايران با دنيا ضعيف 
است و در جريان تامين مالي خريد هواپيماها در حالي 
كه بايد پول نقد به فروش��ندگان هواپيما ارايه دهيم 
امكان استفاده از وام و فاينانس خارجي را هم نداريم.

وي با اشاره به عامل مهم ديگر در بحث نوسازي ناوگان 
هوايي گفت: بحث ديگ��ر در خريد هواپيما، دور زدن 
تحريم ها است و بايد هواپيمايي با مدل پروازي ايران 
در بازار وجود داشته باشد كه شركت هاي هواپيمايي 
داخلي از طريق واسطه ها امكان خريداري آن را داشته 
باشند وگرنه به صورت عادي هيچ هواپيمايي به ايران 
فروخته نمي ش��ود. نماينده اس��بق ايران در ايكائو با 
بيان اينكه هواپيماها عمدتا از طريق فاينانسورهاي 
هواپيمايي به فروش مي رسند و بين آن شركت ها بحث 
تفحض مباحث تحريمي انجام مي ش��ود، ادامه داد: 
اين شركت ها در حال حاضر به دليل تحريم ها حاضر 
نيستند كه به صورت مستفيم به ايرلاين هاي ايراني، 
هواپيما بفروشند بنابراين شركت هاي هواپيمايي بايد 
بتوانند با دور زدن تحريم ها و از طريق شركت واسطه 
هواپيما خريداري كنند كه مراحل سخت، پيچيده و 
هزينه بر در پي دارد به طوري كه حداقل تا ۲۰ درصد 
هزينه هاي خريد را بالا مي برد و اين روند هم بسيار كند 
پيش مي رود. منظري با تاكيد بر اينكه مي توانيم با 
خريد قطعه هم نوس��ازي در ناوگان داشته باشيم 
و ناوگان زمينگير را فع��ال كنيم، افزود: هر چند با 
خريد قطعه هم مي توان هواپيماي زمين گير را به 
مدار پرواز برگرداند اما مشكل اين است كه تامين 
آن نوع قطعاتي كه باعث زمين گيري ناوگان شده 
به سادگي ممكن نيست. تامين اين قطعات بسيار 
گران تمام مي شود و با دور زدن تحريم ها بايد اين 
قطعات را تامين كرد كه به همين دليل تامين اين 
قطعات اساسا براي ايرلاين ها صرفه اقتصادي ندارد و 
ترجيح مي دهند كه هواپيماها را زمين گير نگه دارند 

تا در شرايط بهتري قطعات مورد نياز تامين شود.

اعتبار آزادراه تهران-شمال 
كمتر شد

اعتبار تخصيص يافته از سوي دولت براي مشاركت 
در آزادراه تهران-ش��مال در سال آينده از آنچه در 
قانون بودجه سال جاري مصوب شده، كمتر است 
و بايد دي��د وزارت راه و شهرس��ازي و دولت براي 
پرداخت سهم شان از چه راهكاري استفاده خواهند 
كرد. به گزارش ايسنا، بر اساس پيوست شماره يك 
لايحه بودجه سال ۱۴۰۱ با عنوان اعتبار طرح هاي 
تملك دارايي هاي سرمايه اي، دولت در قالب رديف 
بودجه اي مش��خص ۱۳۶ ميليارد و ۲۰۰ ميليون 
تومان اعتبار تحت عنوان مشاركت در احداث آزادراه 
تهران –شمال تعيين كرده كه نسبت به اعتبار ۱۵۰ 
ميلياردي دولت گذشته در همين رديف بودجه ۱۳ 
ميليارد و ۸۰۰ ميليون تومان كمتر است. اما از آنجا 
كه لايحه بودجه س��ال آينده تفاوت قابل توجهي 
در زمينه چگونگ��ي تخصيص ه��ا در رديف هاي 
بودجه جداگانه دارد و امس��ال همه آن رديف هاي 
متعدد زيربخش هاي مختلف در قالب يك رديف 
بودجه ح��دود ۲۰ هزار ميليارد توماني وزارت راه و 
شهرسازي و در قالب ۲۲ برنامه مختلف گنجانده 
شده است، بايد ديد از اين مبلغ دولت سيزدهم چه 
ميزان براي تكميل فاز دو آزادراه تهران – ش��مال 
اختصاص خواهد داد. آن ه��م آزادراهي كه مانند 
همه پروژه ها هزينه هاي ساختش چند برابر شده 
است. چرا كه يكي از مشكلات اساسي در توسعه و 
پيشرفت فيزيكي اين محور آزادراهي افزايش حدود 
دو برابري هزينه هاي ساخت طي سال گذشته بود.

حالا و با توجه به پيشرفت فيزيكي ۶۰ درصدي فاز 
دو آزادراه تهران-شمال، بايد ديد دولت سهم خود را 
در اين پروژه چگونه و از چه طريقي پرداخت خواهد 
كرد و آيا تكميل اين محور آزادراهي مهم به موقع 
انجام خواهد شد يا مشكلاتي مانند بودجه و تامين 

قير آن را دوباره به تعويق خواهند انداخت؟ 

مهلت دوباره براي الكترونيكي  شدن 
عوارض همه آزادراه ها

بر اس��اس لايحه بودج��ه س��ال ۱۴۰۱ وزارت راه و 
شهرس��ازي بايد تا تابستان سال آينده اخذ عوارض 
آزادراهي را الكترونيكي كند اما بايد ديد بيش از نيمي 
از سرمايه گذاران آزادراه هاي كشور كه تاكنون تن به 
اين كار نداده اند، اين لايحه كه احتمالا در ماه هاي آتي 
به قانون تبديل مي ش��ود را اجرا خواهند كرد يا اين 
مهلت نيز مانند گذشته بدون نتيجه به پايان مي رسد. 
به گزارش ايسنا، الكترونيكي شدن عوارض آزادراه ها 
طرحي بود كه مراحل اجرايي آن از اسفند ماه سال 
۱۳۹7 آغاز شد اما هيچ وقت به صورت كامل عملي 
نشد و تنها براي تعدادي آزادراه اجرايي شد. در اين 
ميان برخي محورهاي آزادراهي نيز مانند فاز نخست 
آزادراه تهران-شمال هم كه تمام تجهيزات مورد نياز 
در آن نصب ش��ده بود و از ابتدا به عنوان يك آزادراه 
با سيس��تم الكترونيكي دريافت و پرداخت عوارض 

افتتاح شد، به گيشه هاي قديمي اش بازگشت.

هزينهدسترسيبه»تسه«50درصدكاهشيافت

تغيير تاكتيك وام مسكن

قراراستتايكميليونهكتاربهمحدودهشهرهااضافهشود

تقاضاي مسكن سالي ۵۰۰ هزار واحد است نه يك ميليون
گروه راه و شهرسازي|

در حالي كه به گفته مسوولان دولتي تأمين زمين، 
مهم ترين چالش طرح هاي مسكن و از جمله ساخت 
س��الانه يك ميليون آپارتمان در يك س��ال است، 
كارشناس مركز پژوهش هاي مجلس گفت: به نظر 
مي رسد هدف گذاري ساخت س��الانه يك ميليون 
مسكن، دقيق نباشد و حداكثر سالي ۵۰۰ هزار واحد 

مسكوني كمبود داشته باشيم.
محمدرض��ا عبدلي در گفت وگو ب��ا مهر اظهار كرد: 
طرح نهض��ت ملي مس��كن مانند مس��كن مهر يا 
طرح ملي مس��كن داراي ايرادات اساسي است كه 
يكي از مهم ترين اي��رادات طرح هاي حمايتي، نبود 
برنامه ه��اي حمايتي با اهمي��ت از متقاضيان فاقد 
مسكن است. اين در حالي اس��ت كه در بسياري از 
كشورهاي دنيا سهميه هاي ويژه اي در بخش مسكن 

براي دهك هاي مختلف در نظر گرفته مي شود.
كارشناس مسكن يادآور ش��د: حمايت ها در كشور 
ما براي خانه دار ش��دن مردم به برخي حمايت هاي 
كم اهميت از جمله تخفيف در هزينه صدور پروانه، 
برخ��ي مجوزهاي نظام مهندس��ي ي��ا هزينه هاي 

مالياتي محدود مي شود.
وي يكي ديگر از ايرادات طرح هاي حمايتي مسكن را 
ضعف در مكان يابي عنوان كرد و گفت: در حال حاضر 
كه ثبت نام نهضت ملي مس��كن در جريان است در 
تعدادي از استان ها، اراضي اختصاص يافته به طرح 
در ش��هرهاي جديدي تعيين ش��ده كه در دو دهه 

گذشته هم به آنها از سوي مردم توجهي نشده بود.

    جمعيت پذيري كمتر از هزار نفر 
اين كارشناس مس��كن ادامه داد: ۵ شهر جديد در 
كشور داريم كه جمعيت پذيري زير هزار نفر طي ۲۰ 
س��ال دارند اما مجدداً در طرح نهضت ملي مسكن، 
پروژه ها را در همين شهرهاي جديد تعريف كرده اند. 
مثلًا شهر جديد علوي در استان هرمزگان، شهرهاي 
جديد شيرين ش��هر و رامين در استان خوزستان و 
رامشار در استان سيستان و بلوچستان از شهرهاي 
جديدي هستند كه با استقبال مواجه نشده اند. البته 

وضعيت ساير شهرهاي جديد هم بهتر از شهرهاي 
مذكور نيس��ت. عبدلي گفت: تنها چند شهر جديد 
پيرامون تهران كه با استقبال نسبتاً مناسبي از سوي 
ش��هروندان مواجهند، از وضعيت جمعيتي نس��بتاً 
خوبي برخوردارند اما در ساير شهرهاي جديد حتي 
تا يك سوم واحدهاي مس��كوني موجود نيز سكنه 
ندارن��د.وي علت خالي بودن واحدهاي مس��كوني 
ش��هرهاي جديد را ناش��ي از عدم وجود تقاضا و نه 

تمايلات سفته بازانه عنوان كرد.
عبدلي گفت: طرح جهش توليد مس��كن در هنگام 
بررسي در مجلس، برخي تغييرات خوب هم داشت از 
جمله اينكه تأسيس شوراي عالي مسكن و صندوق 
ملي مس��كن در اين قانون پيش بيني شده است. با 
اين حال تأمين منابع صندوق ملي مسكن در هاله اي 
از ابهام ق��رار دارد. به عنوان مث��ال بخش عمده اي 
از ردي��ف بودجه هاي اعتباري در نظر گرفته ش��ده 
براي صندوق هاي مشابه در قوانين بودجه سنواتي 
تخصيص داده نمي ش��ود. صندوق ملي مسكن هم 
احتم��الًا از جمل��ه اين صندوق ها خواه��د بود.وي 
تصريح كرد: يكي از منابع مالي در نظر گرفته ش��ده 
براي تأمين اعتبار صندوق ملي مسكن، درآمدهاي 
مالياتي بخش مسكن است. اما اين پايه هاي مالياتي 
سال هاست كه درباره آنها صحبت مي شود اما زمينه 

قانوني براي اجرايي شدنشان وجود ندارد.

     مسكن مهر، مهاجرت به تهران را تشديد كرد 
وي ايرادات ديگر طرح نهضت ملي مس��كن را عدم 
توجه به آمايش س��رزميني عنوان و بيان كرد: نگاه 
عمده نهضت ملي مسكن توجه به تأمين مسكن در 
حاشيه كلان شهرها است كه نوعي تمركزگرايي در 
اين طرح برشمرده شده و ممكن است در سال هاي 
آينده به افزايش مهاجرت به حاش��يه كلان شهرها 
منجر ش��ود.به گفته كارش��ناس اقتصاد مسكن به 
دليل عدم توجه به مس��ائل معيشتي در طرح هاي 
مسكن حمايتي، برخي از مالكان واحدهاي مسكن 
مهر يا طرح هاي مش��ابه آن به دليل ع��دم توانايي 
در بازپرداخت اقس��اط مربوطه، نس��بت به فروش 

قولنام��ه اي واحدهاي خود به دلي��ل قانوني نبودن 
خري��د و ف��روش آنها اق��دام كرده اند ك��ه البته در 
سال هاي اخير، فروش عرصه واحدهاي مسكن مهر 

قانوني شد و امكان انتقال سند وجود دارد.
عبدلي با اشاره به بحران كمبود آب در كشور گفت: 
برخي طرح هاي حمايتي مس��كن مانند مس��كن 
مهر در س��ال هاي اخير به تمركزگرايي در حاشيه 
كلان شهرها منجر شده و سختي دسترسي به آب را 

تشديد كرده است.

     سالي ۵۰۰  هزار واحد تقاضا داريم
وي هدف گذاري ساخت سالانه يك ميليون مسكن 
را خالي از توجيه دانست و خاطرنشان كرد: در برخي 
س��ال ها كه صنعت ساخت و ساز در اوج رونق بود به 
ساخت ۹۰۰ هزار واحد هم دست يافتيم. بر اساس 
طرح جامع مسكن هم در حال حاضر به كمتر از ۸۰۰ 
هزار واحد در سال نيازمنديم. بنابراين به نظر مي رسد 
در س��ال هاي اخير براي ايجاد تع��ادل در عرضه و 
تقاضاي مسكن حداكثر سالي ۵۰۰ هزار واحد نياز 
داريم.كارشناس مسكن ادامه داد: در زماني كه دولت 
تمام امكانات خود را براي تكميل مس��كن حمايتي 
بس��يج كرد كمتر از ۲۰۰ هزار واحد توانست بسازد 
حال كه در دوره كمبود ش��ديد منابع مالي هستيم 

بعيد است دولت بتواند تا اين تعداد واحد بسازد.
عبدلي درباره ورود شركت هاي خارجي به ساخت 
واحدهاي مسكوني گفت: در دوره اي كه بسياري از 
فعالان بخش مسكن اشتغال خود را از دست داده اند 
نيازي به استفاده از شركت هاي خارجي نيست؛ ورود 
شركت هاي خارجي نه تنها به انتقال تكنولوژي هاي 
نوين صنعت ساخت كمك نمي كنند بلكه در برخي 
زمينه ها كيفيت پايين تري نس��بت به س��ازندگان 
داخلي و هزينه هاي بيشتري نسبت به آنها به كشور 

تحميل خواهند كرد.
وي دس��ت بالا گرفتن ظرفيت ساخت مسكن را در 
برخي س��ال هاي اخير باعث ايجاد كمبود ش��ديد 
مصالح س��اختماني دانس��ت و ادام��ه داد: در طرح 
نهضت ملي مسكن براي رفع اين مشكل، شيوه هاي 

نامناس��بي از جمله اختصاص سهميه هاي مصالح 
ساختماني در نظر گرفته شده است كه تجربه ثابت 
كرده تا زماني كه پوشش ريسك تضمين نشود امكان 

تأمين مصالح وجود خواهد داشت.

    سالي ۸ هزار هكتار زمين نياز داريم
نه يك ميليون

كارش��ناس مركز پژوهش هاي مجلس در خصوص 
الحاق برخي اراضي حاشيه شهرها و همچنين منابع 
طبيعي به نهضت ملي مسكن گفت: متأسفانه بخش 
زيادي از اراضي درون شهري بلااستفاده رها شده اند 
يا در تصرف برخي نهادها قرار گرفته اند. به جاي آنكه 
اراضي درون ش��هري را به اين طرح اختصاص دهيم 
به الحاق اراضي خارج از شهر به محدوده شهرها روي 
آورده ايم؛ بر اس��اس برآوردها، س��الانه ۸ هزار هكتار 
اراضي حاشيه شهرها بايد به محدوده شهر الحاق شود. 
اما در طرح نهضت ملي مس��كن ش��نيده شده تا يك 
ميليون هكتار قرار است به محدوده شهرها اضافه شود.

   تامين زمين؛ چالش اصلي 
در همين حال، حبيب الله طاهرخاني، معاون وزير راه 
و شهرس��ازي و مديرعامل شركت عمران شهرهاي 
جديد كشور با اشاره به اينكه تأمين زمين، مهم ترين 
چالش طرح هاي مسكن در كشور است، گفت: اين 
موضوع به ويژه در كلان ش��هرها كه دسترس��ي به 
اراضي دولتي دشوار اس��ت، اهميت بيشتري دارد.

طاهرخاني در گفت وگو با ايرنا افزود: بر اين اساس، 
عرضه مسكن در ش��هرهاي بزرگ، عمدتاً در قالب 
نوس��ازي بافت هاي فرسوده و س��اخت مسكن در 
ش��هرهاي جديد انجام خواهد ش��د.وي با اشاره به 
اينكه استقبال خوبي از س��وي مردم براي ثبت نام 
در طرح جهش مسكن در جاي جاي كشور صورت 
گرفته، گفت: مطابق مصوبه شوراي پول و اعتبار در 
كلان ش��هرها به ازاي هر واحد ۴۰۰ ميليون تومان 
تسهيلات براي اين طرح تعلق خواهد گرفت كه اين 
رقم در ساير شهرها به نسبت جمعيت كاهش پيدا 

مي كند و دولت نيز زمين را رايگان تامين مي كند.



 »دليل تعارضات��ي كه ميان روايت هاي ارايه ش��ده از 
سوي هيات ايراني مذاكره كننده با روايت هيات هاي 
آمريكايي، اروپايي و روسي وجود دارد، چيست؟«اين 
پرسش��ي كه خبرنگار »تعادل« در جريان گفت وگو با 
سخنگوي دولت با استفاده از آن تلاش كرد، تصويري 
شفاف از واقعيت موجود در مذاكرات به دست بياورد. 
واقع آن است كه بعد از آخرين دور مذاكرات هسته اي 
ايران با كشورهاي 4+1 و آمريكا، روايت هاي متفاوت و 
در برخي موارد متضاد از سوي طرف هاي مختلف حاضر 
در مذاكرات ارايه ش��د. از يك طرف مذاكره كنندگان 
كشورمان اشاره كردند، طرف هاي مقابل در حال بررسي 
2سند ارايه شده از سوي ايران براي برداشتن تحريم هاي 
اقتص��ادي و برنامه ري��زي براي بازگش��ت به تعهدات 
برجامي هستند. از س��وي ديگر اما مقامات اروپايي و 
آمريكايي، تاكيد كردند، ايران پذيرفته در چهارچوب 
6دور قبل��ي، مذاكرات را دنبال كند و اين روند در حال 
پيگيري است. سخنگوي دولت اما در پاسخ به پرسش 
خبرنگار »تعادل«، گفت: از اول هدف و برنامه ايران از 
مذاكرات كاملا شفاف و روشن بود. تحريم  هاي ظالمانه 
وغيرقانوني عليه مردم ايران وضع ش��د و دولت هاي ما 
به ويژه دولت سيزدهم نس��بت به لغو و برداشتن اين 
تحريم ها كاملا جدي اس��ت. چون اين اقدام را س��لب 
حقوق حقه مردم ايران مي داند. بهادر جهرمي در ادامه 
داد: طرفهاي غربي كه واضعان همين تحريم ها بودند 
استمرار بر ادامه تحريم دارند و ما هر روز شاهد افزودن 
موارد تحريمي هستيم. طبيعي است طرف هايي كه ميز 
مذاكره و توافق را ترك مي كنند، علاقه اي به روايتگري 
صحيح از ميز مذاكره ندارند و از هر گونه ابزار براي ارايه 
اظهارات نادرست كوتاهي نخواهند كرد. شاهد هستيم 
كه روايت هاي جلس��ات تحريف مي ش��ود طوري كه 
مقام ارشد روسي از تحريف حرف هاي خود گلايه كرد.

سخنگوي دولت خاطرنشان كرد: ايران روايت صحيح 
از مذاكرات دارد كه از دكتر باقري تش��كر مي كنم كه 
سعي مي كند واقعيت ها را به مردم منتقل كنند. رييس 
شوراي اطلاع رساني دولت همچنين گفت: طرف هاي 
غربي اگر به دنبال برداشتن رفع تحريم باشند، مذاكرات 
هم موفقيت آميز خواهد بود. همه پيش��نهادهاي تيم 
مذاكره كننده ما در چارچوب مذكرات قبلي است. ايران 
كشوري نبود كه از توافق قبلي خارج شد. همه اقدامات 
و پيشنهادات در چارچوب همان مذاكرات قبلي است 
هدف گيري مش��خص آن هم لغو همه تحريم هاست. 
اگر طرف هاي غربي نسبت به رفع تحريم ها اراده جدي 

نشان دهند، حتما توافق انجام مي شود.

  اولويت تكميل طرح هاي نيمه تمام
بهادري جهرمي با اشاره به اينكه دورنماي دولت براي 
بودجه 1401 رشد 8درصدي است خاطرنشان كرد: در 
حوزه عمراني شاهد تحرك جدي در سال آتي خواهيم 
بود. دولت بناي كلن��گ زني جديد ندارد بلكه كارويژه 
اصلي خود را تكميل طرح هاي نيم��ه تمام قرار داده و 
شاهد تكميل طرح هاي نيمه تمام سال آينده در كشور 
خواهي��م بود.علاوه بر اين دولت ب��ا حذف هزينه هاي 
غيرضرور و حذف هزينه هاي 1۵ درصدي جاري سعي 
كرد، هزينه را به بخش عمراني ببرد.بهادري حذف فقر 

مطلق را از دستورات رييس جمهور عنوان كرد و گفت: 
حقوق پرداختي مستمري بگيران تحت پوشش كميته 
امداد دو برابر حقوق كارمندان افزايش يافته است. علاوه 
بر اين صندوق مسكن محرومان براي تحقق و توسعه 
عدالت اجتماعي تشكيل مي ش��ود. سخنگوي دولت 
با تاكيد بر اهتمام دولت براي حل بحران خشكس��الي 
گفت: هزينه هاي تامين آب از ۹ هزار ميليارد تومان به 
22 هزار ميليارد تومان در لايحه بودجه 1401 افزايش 
يافته است. همچنين سال آتي آغاز اجراي 2 ميليون 
مسكن از 4 ميليون مسكن اس��ت . وي اشاره كرد: در 
حوزه توس��عه پالايشگاه، س��اخت پالايشگاه جديد با 
ظرفيت ۳00 هزار بش��كه در روز و همچنين توس��عه 
پالايشگاه آبادان در لايحه بودجه پيش بيني شده است.

بهادري جهرمي با بيان اينكه در لايحه بودجه 1401 
افزايش حقوق كارمندان پلكاني و به نفع كم درآمدها 
پيش بيني شده است، گفت: در حال حاضر فشار افزايش 
تورم بيش��تر بر كم درآمدها است براي همين در سال 
1401 افزايش حقوق از كم درآمدترين ۳0 درصد و در 
نهايت )پردرآمدها( 6درصد است و سقف حقوق هم ۳۷ 

ميليون تومان درنظر گرفته شده است.

  خزانه خالي نبود، مقروض بود
بر اساس اعلام س��خنگوي دولت، كساني بانيان وضع 
موجود هستند، نبايد از دولت انتقاد كنند. اظهارنظري 
ك��ه بازتاب هاي فراواني در فضاي مج��ازي پيدا كرد و 
بازار تحليل در خصوص آن گرم شد. بهادري جهرمي 
اولويت دولت را كار براي مردم و درگير نشدن در مسائل 
حاش��يه اي عنوان كرد و گفت: وي تصريح كرد: بانيان 
و حاميان وضع موجود بايد پاسخگويان وضع موجود 
باشند . بدنه اجتماعي و خبرنگاران مي توانند نقد داشته 
باشند اما بانيان بايد پاسخ دهند. اولويت و اهتمام دولت 
پاسخگويي به ناقدان، مردم، اصحاب رسانه و نخبگان 
است اما بانيان وضع موجود بايد پاسخگو باشند و اينكه 
بخواهند نقدي را مطرح كنند، نه تنها دولت، مردم هم 
اي��ن را برنمي تابند و طبيعي نمي داند. او در پاس��خ به 
اظهاراتي كه نوبخت رييس سازمان برنامه و بودجه دولت 

قبل در خصوص پُر بدون خزانه مطرح كرده بود اضافه 
كرد: به طور خاص درباره بحث خزانه نه اينكه دولت اشاره 
بكند، نمايندگان مجلس هم گفتند كه خزانه مقروض 
بود نه اينكه خالي باشد. من احتمال مي دهم جناب آقاي 
نوبخت به واسطه اينكه مديريت خزانه با ايشان نبوده، 
احتمالًا منظورشان اين بود كه سازمان برنامه و بودجه 
تخصيص هايي را به اين ميزان صادر كرده است.دولت 
سيزدهم تعهدات متعددي را به طور منظم و ماهانه از 
گذشته تسويه مي كند و بخشي از آن هم تخصيص هايي 
بوده كه بدون وجود اعتبار لازم در خزانه صادر شده و در 

حقيقت به دولت آتي تكليف واگذار شده است. 
بهادري جهرمي با بيان اينكه تصور مي كنم شايد اشتباه 
برداشتي در اين زمينه وجود داشته باشد، گفت: توصيه 
مي كنم آقاي نوبخت از همكاران خودش��ان در دولت 
گذشته، جويا شوند كه در اولين جلسه اي كه در حضور 
رييس جمهور جديد تش��كيل شد، مباحث آن جلسه 
پيرامون چه بود و وضعيت خزانه چگونه بوده است.به 

نظرم پاسخ از آنجا روشن حاصل خواهد شد.

  شكل تخصيص ارز ترجيحي تغيير كرده است
وي همچنين در پاس��خ به س��والي در خص��وص ارز 
ترجيحي گفت: رسالت و تكليف دولت تامين كالاهاي 
اساسي مثل گندم، برنج، آرد، روغن و ذرت و يا داروها و 
اقلام بهداشتي مورد نياز براي مردم است و در اين دوره 
روش اين تامين متفاوت طراحي مي شود.روش��ي كه 
در گذش��ته براي تامين كالاهاي اساسي در نظر گفته 
ش��ده بود، اختصاص ارز ترجيحي بود. دولت به دنبال 
روش��ي بود كه اين تامين منابع يا اختصاص منابع به 
صورت شفاف تر بدون ايجاد زمينه هاي رانت، به نوعي 
به سمت قشر آسيب پذير هدايت شود.رييس شوراي 
اطلاع رس��اني دولت اضافه كرد: اي��ن تدبير در بودجه 
1401 پيش بيني ش��ده كه جبران هزينه هاي تامين 
كالاهاي اساس��ي هر چه پيش تر مي رود، به س��مت 
حلقه هاي آخر نزديك ش��ود. اين كاررانت را كاهش و 
شفافيت در توزيع را افزايش مي دهد و توزيع عادلانه تر ي 
در تخصيص ايجاد خواهد كرد.بهادري جهرمي با تاكيد 

بر اينكه موض��وع حمايت از تامين كالاهاي اساس��ي 
هرگز حذف نمي شود، گفت: حمايت از تامين كالاهاي 
اساسي رس��الت دولت بوده و هست و شيوه تامين آن 
ش��فاف تر و غيررانتي مي شود. به همين منظور منابع 
لازم در بودجه براي تامين آن در نظر گرفته شده كه به 
روش هاي مختلف به سمت حلقه هاي آخر در 1401 

توزيع خواهد شد.

  افزاي�ش قيمت خ�ودرو ضرورت�ي براي 
جبران زيان انباشته خودروسازان بود

س��خنگوي دولت درب��اره افزايش خ��ودرو گفت: در 
خصوص صنعت خودرو در چهار جلس��ه ستاد تنظيم 
بازار به اشكالات صنعت خودرو پرداخته شد.وي افزايش 
عرضه خودرو، با هدف كنترل قيمت خودرو از س��وي 
بازار را يكي از برنامه هاي مهم دانس��ت و تاكيد كرد: با 
متناسب س��ازي عرضه و تقاضا بازار به تعادل مي رسد.

بهادري جهرمي با تاكيد بر اينكه دولت به دنبال قيمت 
گذاري دستوري نيس��ت، گفت: البته در همين راستا 
پيش شرط هايي براي خودرو سازان به منظور افزايش 
عرضه خودرو در بازار و بهبود كيفيت خودروها در نظر 
گرفته شده است. نگاه دولت اين است كه خودروسازها 
به سمت فضاي رقابتي بروند. تا زماني كه قيمت گذاري 
دستوري باشد رقابت شكل نمي گيرد و بايد به تدريج 
با افزاي��ش عرضه و نزديك كردن عرض��ه و تقاضا اين 
قيمت گ��ذاري دس��توري كاهش پي��دا كند.بهادري 
جهرمي در پاس��خ به اين پرسش كه با توجه به دستور 
رييس جمهور چرا ش��اهد افزايش قيمت 18درصدي 
خودروها بوديم، گفت: دس��تور رييس جمهور طبيعتا 
اين نبود كه قيمت خودرو هرگز در هيچ دوره اي افزايش 
پيدا نكند بلكه فرايند قانوني براي افزايش قيمت بايد 
مشخص شود و مصوبه ستاد تنظيم بازار براي افزايش 
اخذ مي شد كه اين اقدام انجام نشده بودوي با بيان اينكه 
افزايش قيمت خودرو ضرورتي براي جبران زيان انباشته 
خودروسازي بود، گفت: اين امر البته مشروط به اين بود 
كه آورده آن براي مردم ملموس باشد و اينكه خودرو در 
اختيار دلال يا سوداگر قرار نمي گيرد. در اين راستا براي 
عرضه تدابيري انديشيده شد تا شاهد رسيدن خودرو به 

دست مصرف كننده واقعي باشيم.

  بازداشت اخلالگران ارزي
رييس شوراي اطلاع رساني دولت درباره برنامه دولت 
براي كنترل قيم��ت ارز گفت: در زمينه ارز جلس��ات 
متعددي با حضور معاون اول رييس جمهور و نماينده 
دادستاني تشكيل و اقدامات متعدد از جمله بازداشت 
اخلالگران ارز انجام ش��د.بهادري جهرمي در پاسخ به 
اينكه چ��را با ارز 2۹ هزار توماني ش��اهد افزايش 100 
ميليوني خودرو و دست بردن به جيب مردم هستيم، 
گفت: سهامداران خودروسازان هم مردم هستند. بايد 
ديد حق و عدالت چيست. با نرخ تورم موجود در كشور 
نمي توان انتظار داشت كالايي با افزايش قيمت مواجه 
نشود و به همين دليل با افزايش قيمت خودرو در ستاد 

براساس نرخ تورم بخشي موافقت شد.
پرايد دو سال است روي خط توليد نيست و بحث افزايش 
قيمت روي خودروهايي است كه در خط توليد هستند.

دنياي فناورياخبار

ويژه

دانش و فن6   Wed. Dec 15. 2021  2106   چهارشنبه 24 آذر 1400    10 جمادي الاول 1443  سال هشتم    شماره

»آخرين مشاهده« واتس آپ
براي افراد ناشناس مخفي مي شود

واتس آپ مش��غول ارايه يك ويژگي حريم خصوصي 
جديد اس��ت كه وضعيت »آخرين مشاهده« كاربران 
را براي افرادي كه وي نمي شناسد يا در اپ با آنها چت 
نكرده، به طور پي��ش فرض مخفي مي كند. به گزارش 
مهر به نق��ل از ورج، قبلًا واتس آپ اين ويژگي را به طور 
پيش فرض براي گزينه »همه« عرضه كرده بود و همه 
افراد در واتس آپ قادر به مشاهده وضعيت وي بودند. 
اما آپديت جديد پيام رسان قابليت مشاهده وضعيت 
آنلاين بودن كاربر را محدود به افرادي مي كند كه فرد 
قبلًا آنها را به فهرست تماس هاي خود در پلتفرم افزوده 
است. به اين ترتيب ويژگي مذكور به طور پيش فرض 
روي »شماره تماس هاي من« تنظيم مي شود. كاربري 
در يك پست توييتري توضيح داده كه افراد از اين پس 
نمي توانند وضعيت آنلاين بودن ديگران را در پلتفرم 
ببينند. همچنين وي ايميلي را ضميمه كرده كه به نظر 
مي رسد از سوي تيم پشتيباني واتس آپ در آن قابليت 
جديد را توضيح مي دهد. در بخشي از اين ايميل آمده 
است: »پلتفرم ما مشاهده وضعيت آنلاين كاربر را براي 
افرادي كه آنها را نمي شناسد يا قبلًا با آنها چت نكرده، 
سخت تر مي كند.« گزينه »شماره تماس هاي من« 
براي مشاهده وضعيت »آخرين مشاهده« نيز اكنون 

ارايه اما به صورت پيش فرض نيست.

انتخاب ميراث ديجيتالي
براي كاربران آيفون فراهم شد

ش��ركت اپل به روزرس��اني مهمي را منتشر كرد كه 
ش��امل قابليت جديدي ب��ه نام مي��راث ديجيتالي 
)Digital Legacy( است. به گزارش ايسنا به نقل 
از سي ان بي سي، اين تغيير به كاربران اجازه مي دهد 
افراد خاص��ي را انتخاب كنند ك��ه مي توانند پس از 
مرگ آنها، به حس��اب اپل شان دسترسي پيدا كنند. 
تاكنون دسترسي به حساب اپل افراد درگذشته براي 
عزيزانشان بسيار دشوار بود. بازماندگان شخص بدون 
كد ورود تلفن يا اطلاعات آي كلود، براي دسترسي به 
اطلاعات ديجيتالي فرد متوفي، گاهي مجبور مي شدند 
حكم دادگاه دريافت كنند. اين دسترسي مي تواند به 
بازماندگاني كه به شماره هاي تلفن، ايميل ها، كلمات 
عبور، يادداش��ت ها و اطلاعات ديگر فرد متوفي نياز 
دارند، مفيد باش��د. مخاطبان انتخاب شده مي توانند 
پس از درگذش��ت كاربر، به اطلاعات ذخيره شده در 
آي كلود مانند تصاوير و اس��ناد دسترسي پيدا كنند 
البته بايد كليد دسترسي ويژه و يك نسخه از گواهي 
فوت وي را داشته باش��ند. كاربران ميراث ديجيتالي 
افرادي را انتخاب مي كنند كه احتمالا به گواهي فوت 
آنها دسترس��ي داشته باش��ند. براي تنظيم قسمت 
ميراث ديجيتالي، كاربران پس از به روزكردن سيستم 
عامل دس��تگاه، بايد اين مراحل را طي كنند: قسمت 
تنظيمات در گوش��ي آيفون را باز كرده و به روي نام 
خ��ود در بالاي صفحه بزنند. قس��مت »كلمه عبور و 
امنيت« را انتخاب كنند و س��پس مخاطبان ميراث 
)Legacy Contact( را انتخاب كنند. نام پنج نفر از 
اعضاي خانواده يا دوستانشان را انتخاب كنند. كاربر كد 
دسترسي دريافت خواهد كرد كه بايد آن را چاپ كرده 
و در مكان امني در كنار اسناد ديگرش نگهداري كند. 
مخاطبان ميراث ديجيتالي بايد اين كد و گواهي فوت 
را براي دسترسي به حساب كاربر ارايه كنند. مخاطبان 
ميراث مي توانند براي تقاضاي دسترسي پس از فوت 

كاربر، به وب سايت اپل مراجعه كنند.

 ردپاي مالك فيس بوك 
در قرارداد براي نام مِتا

شركت »مِتا پلتفرمز« كه مالك شبكه رسانه اجتماعي 
فيس بوك اس��ت، پش��ت قرارداد 60 ميليون دلاري 
براي خريد دارايي هاي علامت تجاري بانك منطقه اي 
امريكايي »مِتا فايننشيال گروپ« قرار دارد. به گزارش 
ايسنا به نقل از رويترز، اين توافق منعكس كننده اين 
حقيقت اس��ت كه نام مِتا )Meta( ت��ا چه حد براي 
اين غول فناوري اهميت پيدا كرده است. اين شركت 
فعاليت هايش را روي مِت��اورس – فضاي ديجيتالي 
كه از طريق اينترنت و مجموعه اي از دستگاه ها قابل 
دسترس اس��ت- متمركز كرده اس��ت و انتظار دارد 
اين سرمايه گذاري در سال هاي آينده به ثمر بنشيند.

لهستان درباره سياست حريم 
خصوصي اپل تحقيق مي كند

ناظر ضدانحصار لهستان )UOKiK( تصميم دارد 
درباره احتمال نقض قوانين آنتي تراس��ت توسط 
سياس��ت هاي جديد اپل درباره حريم خصوصي و 
پردازش داده دس��تگاه هاي اپ��ل تحقيقاتي انجام 
دهد. به گزارش مهر به نقل از رويترز، آپديت سيستم 
عامل اپل در ماه آوريل ش��امل قابليت هاي جديد 
حفظ حريم خصوصي بود و تبليغات ديجيتال به 
وس��يله رديابي كاربران آيفون را محدود مي كرد. 
رگولاتور ضدانحصار لهستان معتقد است قوانين 
جديد اپل توانايي اپ هاي طرف ثالث براي دسترسي 
به داده هاي خصوصي كاربران و ارس��ال تبليغات 
هدفمند و شخصي سازي شده را كاهش داده است. 
توماس كروس��تني رييس UOKiK در بيانيه اي 
اعلام كرد: ما مي خواهيم درباره اين موضوع تحقيق 
كنيم كه آيا اقدامات اپل با هدف حذف رقبا از بازار 
سرويس هاي تبليغات شخصي سازي شده و فروش 
بهتر سرويس هاي خود انجام شده است يا خير. ما 
مي خواهيم بررسي كنيم اين مورد سوءاستفاده از 
قدرت بازاري به حس��اب مي آيد يا خير. مارگارت 
وستاگر كميس��ر اتحاديه اروپا در امور رقابت نيز 
قبلًا درباره سوءاستفاده از نگراني هاي امنيتي و 
حريم خصوصي براي محدود كردن رقابت در اپ 

استور اپل، به اين شركت هشدار داده بود.

توييتر چيني جريمه شد
 رگولاتور اينترنت چين به دليل انتش��ار اطلاعات 
غيرقانوني مكرر جريمه اي ۳ ميليون يواني )4۷0 
هزار دلاري( براي شبكه اجتماعي چيني ويبو تعيين 
كرده اس��ت. به گزارش مهر به نقل از رويترز، اداره 
فضاي مجازي چين )CAC( اعلام كرد ويبو قانون 
امنيت سايبري اين كشور درباره حفاظت از كودكان 
و همچنين قوانين ديگر را نقض كرده اما جزييات 
بيشتري در اين باره فاش نكرد. همچنين رگولاتور 
فضاي سايبري منطقه اي پكن در ماه نوامبر 2021 
ميلادي نيز 44 جريمه براي ويبو وضع كرده كه به 
14.۳ ميليون يوان بالغ مي شود. اكنون به ويبو كه 
سرويسي مشابه توييتر است، دستور داده شده تا به 
سرعت اصلاحاتي انجام دهد و با افراد مربوط به نقض 
قوانين برخورد جدي انجام دهد. شبكه اجتماعي 
مذك��ور در بيانيه اي اعلام ك��رد خالصانه انتقادات 
رگولاتور را مي پذيرد و براي پاس��خگويي نسبت به 
مجازات تعيين ش��ده يك گروه تشكيل داده است. 
جريمه تعيين شده براي ويبو جديدترين مجازاتي 
است كه رگولاتور چيني بر شركت هاي فناوري اين 
كشور وضع كرده و در حالي اعمال مي شود كه قوانين 

نظارتي سختگيرانه تري وضع شده است.

دانه هاي انار را در آيگپ
كنار هم بچين و برنده شو

يلدا يكي از كهن ترين جشن هاي ايران باستان است. 
يل��دا به معناي زايش اس��ت و به آخرين ش��ب پاييز 
كه مصادف با آغاز زمس��تان اس��ت گفته مي شود. به 
گزارش روابط عمومي آيگپ، شب يلدا از گذشته هاي 
دور تاكنون در مي��ان ايرانيان، ارزش��مند و همراه با 
ح��س و حالي متفاوت بوده اس��ت. آيگ��پ همراه با 
اين جش��ن باس��تاني اقدام به راه اندازي جشنواره اي 
جالب و س��رگرم كننده ب��ا اهداي جواي��ز و امتياز به 
مشاركت كنندگان كرده است تا در لحظات يلدايي در 
كنار كاربران آيگپ باشد. در جشنواره »دونه هاي انار«، 
كاربران با طي مسيري مشخص و انجام فعاليت هايي 
در آيگپ، »دونه هاي انار« خود را كامل مي كنند و در 
نهايت موفق به كسب 14000 امتياز خواهند شد. نكته 
جالب توجه در جش��نواره اينجاست كه به 4 كاربري 
كه بيش��ترين فعاليت را انجام دهن��د جوايز ويژه اي 
اهدا خواهد ش��د. فعاليت هاي مورد نياز براي تكميل 

دانه هاي انار و كسب امتياز: 
- عضويت در كانال هاي آيگپ )حداقل 4 كانال جديد( 

- خرج امتياز در خيريه )حداقل 4 بار( 
- خريد شارژ يا بسته اينترنتي )1 بار به مبلغ حداقل 

200000 ريال( 
- دعوت از دوستان )حداقل 4 نفر( 

- بازي با گردونه شانس )حداقل 4 بار( 
يگ��پ   آ س��مي  ر ل  ن��ا كا ر  د ي��ت  عضو

)بدون محدوديت زماني عضويت( 
- دريافت پك استيكر )حداقل 4 پك استيكر آيگپ( 

- لحظه هاي  يلدايي )حداقل 4 بار در اين بخش ملاك 
استفاده از  فيچر استوري )لحظه ها( است( 

كاربران با شروع جشنواره در تاريخ 2۵ آذرماه و انجام 
هر كدام از فعاليت هاي ذكر شده، دانه هاي انار يلدايي 
آيگپ را تكميل كرده و در نهايت در پايان جشنواره، 
تاريخ ۳0 آذرماه، با جمع آوري حداقل 14000 امتياز 
مورد نظر مش��مول دريافت جايزه مي ش��وند. توجه 
به اي��ن نكته ضروري اس��ت كه در پايان ب��ه 4 نفر از 
شركت كنندگان در اين جشنواره كه بيشترين امتياز 
را )از 14000 امتياز به بالا( كسب كنند، جوايزي اهدا 

خواهد شد.
جوايز در نظر گرفته ش��ده براي برندگان جش��نواره 

» دونه هاي انار «  به شرح زير است: 
نف��ر اول: 40000000 ريال به هم��راه 1400.۹.۳0 

امتياز
نفر دوم: ۳0000000 ريال
نفر سوم: 20000000 ريال

نفر چهارم: 10000000 ريال
براي دريافت و نصب اپليكيش��ن آيگپ عدد 1 را 
به 1000442۷ ارس��ال كنيد يا از ماركت هاي 

داخلي براي دانلود و نصب اقدام كنيد.

سخنگويدولتدرپاسخبهپرسش»تعادل«مطرحكرد

ايران به دنبال توفيق در مذاكرات

بياننقاطقوتدولتگذشته
بهمعنايچشمپوشيازكوتاهيهانيست

وزير ارتباط��ات و فن��اوري اطلاع��ات گفت: نقل 
كاره��اي مثب��ت دولت گذش��ته ب��ه هيچ وجه به 
معناي چشم پوش��يدن از موارد متعدد كوتاهي ها، 
تصميمات و ريل گذاري هاي غلط نيس��ت. عيسي 
زارع پور در صفحه اينس��تاگرام خ��ود كه به تازگي 
آن را راه اندازي كرده است، نوشت: در مراسم هفته 
پژوهش در دانشگاه علم و صنعت، صحبتي درباره 
لزوم ارتباط واقعي بين دانش��گاه و دس��تگاه هاي 
اجرايي داش��تم و در ميانه صحبت ها اش��اره اي به 
عملكرد وزارت ارتباطات در گذشته داشتم و عرض 
كردم كه برخي تصميمات و عملكردها در گذشته 

قابل دفاع است. 
وي اف��زود: از آن زم��ان عراي��ض بن��ده تحريف و 
به صورت گس��ترده منتشر ش��د و برخي جريانات 
معلوم الح��ال و شناخته ش��ده در فض��اي مجازي 
ب��ا تيترهايي مثل »اعتراف وزي��ر: انتقاداتم را پس 
گرفتم« خوراك لازم را براي شكل گيري هجمه اي 
س��نگين علي��ه اينجانب آم��اده كردن��د. زارع پور 
تصريح كرد: من هميش��ه در زندگي سعي كرده ام 
بناب��ر آموزه هاي دين��ي، جانب انص��اف را رعايت 
كنم و نق��اط قوت و ضعف را با ه��م ببينم و در اين 
م��دت نيز در عين بيان مش��كلات و تنگناها، نقاط 

قوت وزير پيش��ين را بيان كرده ام. اما نقل كارهاي 
مثبت دولت گذش��ته به هيچ وجه به معناي چشم 
پوش��يدن از موارد متعدد كوتاهي ها و تصميمات و 
ريل گذاري هاي غلطي نيست كه در دوره گذشته در 
فضاي مجازي بنيان گذاشته شده است. تصميمات 
و اقدامات غلطي كه هم باعث عدم توس��عه متوازن 
زيرساخت هاي ارتباطي كشور شده و هم اين ابزار 
تمدن ساز و فرصت ساز را بستر از هم پاشيدن بنيان 
خانواده هاي بسياري كرد و آن را به قتلگاه مجازي 
كودكان و نوجوانان و بس��تري براي تضييع حقوق 
مردم تبديل كرد.: اين روزها بخش��ي از توان ما در 
وزارت ارتباطات معطوف به اصلاح همين مسيرهاي 
غلط گذش��ته و رفع چالش هاي ايجاد ش��ده است. 
در عي��ن ح��ال مش��غول ريل گذاري ه��اي جديد 
براي بهره گيري حداكث��ري از فناوري ارتباطات و 
اطلاعات به منظ��ور افزايش رفاه مردم و بهبود امور 
در كش��ور هس��تيم. زارع پور پيش از اين گفته بود: 
من در گذش��ته قبل از اينكه وارد وزارت ارتباطات 
شوم، نسبت به بس��ياري از مسائل انتقاد داشتم اما 
زماني كه وارد شدم، ديدم واقعا فرد قبلي كه جاي 
من نشسته بود، به بهترين ش��كل ممكن برخي از 

موضوعات را مديريت كرده است.

ظرفيت پشتيبان براي قطعي كابل دريايي اينترنت تامين شد
معاون وزير ارتباطات با اش��اره ب��ه قطعي اخير كابل 
دريايي بين الملل كه باعث اف��ت كيفيت اينترنت در 
كشور شده است، گفت: بخش عمده اي از اين قطعي، 
با جايگزيني ظرفيت هاي پش��تيبان تامين ش��د. به 
گزارش مهر، از اواس��ط آذرماه به دنبال قطعي بخشي 
از كابل دريايي ارتباطات بين الملل شركت ارتباطات 
زيرساخت در مسير قطر و امارات، شبكه اينترنت كشور 
دچار اختلالات مقطعي در برخي ساعات شده است. 
16 آذرماه جاري شركت ارتباطات زيرساخت با تأييد 
بروز اين مشكل اعلام كرد: 4۳0 گيگابيت از ظرفيت 

پهناي باند بين الملل شركت ارتباطات زيرساخت به 
علت قطع سگمنت دوم فيبر دريايي متعلق به شركت 
GBI در محدوده دريايي بين قطر و امارات دچار قطعي 
و اختلال شده است كه با توجه به قطعي به وجود آمده 
در اين مسير دريايي و زمان بر بودن بازيابي مجدد آن، 
اقدامات فوري جهت تأمين ظرفيت جايگزين از ساير 
مسيرها در دستور كار مهندسان فني شركت ارتباطات 
زيرساخت قرار گرفته و با تلاش هاي صورت گرفته به 
زودي ظرفيت ه��اي جديد جهت تأمي��ن اين بخش 
از ترافي��ك آماده بهره برداري خواه��د بود. هم اكنون 

صادق عباسي شاهكوه رييس سازمان تنظيم مقررات 
و ارتباطات راديويي در يك برنام��ه تلويزيوني از رفع 
بخش عمده اي از اين مشكل خبر داده است. به گفته 
وي، قطعي اخي��ر در اينترنت بين المل��ل، باعث بروز 
اختلال در دسترسي كاربران در ساعات پيك ترافيك 

اينترنت شده است. 
از آنجايي كه رفع اين مش��كل زمانبر اس��ت، شركت 
ارتباطات زيرس��اخت از ظرفيت هاي جايگزين براي 
حل مقطعي مش��كل استفاده كرده است. معاون وزير 
ارتباطات با بيان اينك��ه هم اكنون ارتباطات اينترنت 

زيرساخت از چند كابل دريايي و كابل زميني در اطراف 
كش��ور تأمين مي ش��ود، افزود: به دنبال قطعي كابل 
دريايي قطر و امارات كه هنوز هم وصل نش��ده است، 
طي دو سه روز اخير شركت ارتباطات با ظرفيت هاي 
جايگزين، بخ��ش عمده اي از اين ظرفي��ت را تأمين 
كرده است و اين مساله تا حدود زيادي حل شده است. 
عباسي ش��اهكوه گفت: طبق اعلام شركت ارتباطات 
زيرس��اخت، تقريباً بخش عمده اي از اين مش��كل با 
جايگزيني ظرفيت هاي پش��تيبان تأمين شده است. 

گرچه هنوز كابل دريايي تعمير نشده است.

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)سامانه ستاد( تامین نماید:

شركت ملي گاز ایران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت اول

شناسه آگهي : 1241670

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

2000093498000409شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
تقاضای 4061100053 مناقصه شماره 1400/054شماره مناقصه و تقاضا

خرید دستگاه  تنفس انفرادیموضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
5.750.000.000 ریالمبلغ تضمین شركت در فرایند ارجاع كار
تضمین شركت در فرایند ارجاع كار بصورت یكي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران مي باشد.نوع تضمین شركت درفرایند ارجاع كار

115.000.000.000 ریالمبلغ برآوردي مناقصه
5 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد.آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي كیفي و اسناد مناقصه در سامانه ستاد
آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي كیفي )رزومه( و  اسناد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.مناقصه پاکات)الف ب ج( در سامانه ستاد

پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طریق سامانه ستاد ارسال می گردد.آخرین مهلت بارگزاری پیشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد
استان بوشهر- شهرستان عسلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- فاز های 15 و 16- ساختمان امور کالا-اداره خرید پالایشگاه ششمآدرس مناقصه گزار

بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد و به 
پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره تلفن های  44-36-07731318335 تماس حاصل فرمایند. 

آقای اشکان آذری دارای شماره شناسنامه 3320074121 بشرح دادخواست به کلاسه 0000389 از این دادگاه درخواست 
گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که ش�ادروان اخضر کلبدوست بشناسنامه 132 در تاریخ 77/6/15 

اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 
1-اشکان آذری  ش ش:3320074121 صادره از گیلانغرب پسر متوفی
2-شبنم آذری ش ش: 3320000901 صادره از گیلانغرب دختر متوفی

3-محمود آذرسا ش ش:3329357215 صادره از گیلانغرب همسرمتوفی
4-فاطمه پرندن ش ش: 3329344024 صادره از گیلانغرب مادر متوفی

اینک با انجام تش�ریفات مقدماتی درخواس�ت مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر کس�ی اعتراضی دارد و یا 
وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف مدت یکماه به دادگاه تقدیم دارد والا صادر خواهد شد.

رونوشت آگهی حصر وراثت

رئیس شعبه دوم شورای حل اختلاف مرکزی گیلانغرب- حشمت اله تیموری

برگ س�بز خودرو س�واری پژو  تیپ PARS TU5مدل 1400 
شماره شاسی  NAAN11FE7MH683391  شماره موتور 
139B0248638 با شماره پلاک 19     554  و 65به نام سید 
مصطفی سیدی مفقود و از درجه اعتبار ساقط گردیده است . 

کرمانشاه

مفقودی



تعادل | فرشته فريادرس |
زنگ هشدار مرجوع ش��دن محموله هاي صادراتي به 
صدا درآمد؛ از برگشت نخل ها گرفته تا سيب زميني، 
فلفل وكيوي. صادراتي كه به بازارهاي هدف مي رسد، 
اما بدون پذيرش به مبدا بازمي گ��ردد. در اين يك ماه 
دست كم چند خبر با اين مضمون منتشر شده ونگراني 
بخش خصوصي وحتي عامه مردم را به دنبال داش��ته 
است؛ چراكه ش��اهد بازگشت نخل هاي ايراني از قطر، 
سيب زميني ها از ازبكستان، فلفل  از روسيه و در تازه ترين 
اتفاق هم ورود كيوي به هندوامارات ممنوع شد. عودت 
پي در پي محصولات ايراني از مقاص��د صادراتي زنگ 
خطري اس��ت براي صدور محصولات كش��اورزي و از 
دست رفتن بازارهاي هدف. بازار هايي كه سال ها زمان 
براي حفظ آنها صرف شده و از دست رفتن شان تحميل 
يك ضربه سنگين به صادرات كش��ور است. حال هم 
براس��اس تازه ترين آمار گمرك، ميزان محموله هاي 
صادراتي كه در هشت ماه ابتدايي سال جاري از 9 بازار 
صادراتي به كشور برگشت خورده، 14هزار و 96تن به 
ارزش 9ميليون و 190هزار و 63دلار گزارش مي شود. 
اما ماجراي بازگش��ت پي درپي كالاهاي صادراتي به 
كشور چيست؟ برخي عودت محصولات كشاورزي از 
بازارهاي هدف را به باقي مانده سموم ربط مي دهند كه با 
استانداردهاي كشورهاي مقصد مغايرت دارد. برخي هم 
توپ را به زمين وزارت جهادكشاورزي مي اندازند و برخي 
نيز وزارت بهداشت و استاندارد را مقصر ماجرا مي دانند. 
برخي هم عنوان مي كنند كه كش��ورهاي هدف بدون 
اطلاع قبلي قوانين و استانداردها را تغيير مي دهند. در 
اين ميان عدم اگاهي نسبت به استانداردهاي كشورهاي 
هدف هم موضوع ديگري است كه بعضا از سوي برخي 
مطرح مي ش��ود. علت هرچه كه باش��د، دستگاه هاي 
ذيربط و متوليان امر نبايد اين اتفاق را ناديده يا دست 

كم بگيرندو بايد به فكر چاره باشند. 

   پشت پرده نخل هايي كه برگشت خورد
اواخر آبان ماه، خبري در فضاي منتشر شد كه حكايت 
از ص��ادرات نخل هاي بوش��هر به كش��ورهاي عربي 
داشت. آنطور كه گفته مي شد، هر اصله نخل آنهم به 
قيمت 1.5 ميليون تومان را از ريشه در مي آورند و به 
دلالان مي فروش��ند و از طريق لنج ها به آن طرف آب 
مي فرستند. اينكه چرا نخل هاي جنوب ايران به اين 
شيوه از كشور خارج مي شود، هيچ مسوولي پاسخگو 
نبود و واكنشي به آن نشان نداد. اما رييس انجمن ملي 
خرما در آن مقطع نه تنها ف��روش نخل را تاييد كرد، 
بلكه آن را تهديد جدي بر توليد و محيط زيست كشور 
عنوان كرد. محسن رش��يدفرخي گفته بود كه طبق 
بررسي هاي انجان شده، برخي نخلداران، در سال هاي 
گذشته خشكسالي و شوري آب منطقه، نخل هاي آنها 
را نيمه جان كرده و در آس��تانه خشك شدن هستند 
و مجبور ش��ده اند، نخل هاي خود را بفروشند. در اين 
ميان اما برخي مس��وولان هم بودند كه خبر صادرات 
نخل از استان هاي جنوبي را تكذيب كرده كردند و زير 
بار پذيرش قاچاق نخل هاي ايراني به كشورهاي عربي 
در سال هاي گذش��ته هم نرفتند. اما ماجرا به همين 
جا ختم نشد و زواياي پنهان اين ماجرا فاش شد. قطر 
ميزبان جام جهاني فوتبال در 2022 است و نخل هاي 
ايران را براي تزيين و زيبايي محل برگزاري مسابقات 
مي خواهد. در نهايت براي نخس��تين بار يك مسوول 
در وزارت جهاد كش��اورزي 30 آبان ماه خبر صادرات 
نخل ها را به كش��ورهاي عربي تايي��د كرد وگفت كه 
صادرات از 4 س��ال پيش وجود داشته است. به گفته 
زهرا جليلي مقدم، اين موضوع به درخواست قطر براي 
برگزاري مسابقات جام جهاني برمي گردد و سياست 
صادرات نخل هاي فرسوده موقتي است. البته به دنبال 
حواشي مربوط به صادرات نخل از ايران به قطر، گمرك 
ايران ضمن تاييد صادرات صورت گرفته اعلام كرد كه 

اين محموله ها برگشت خورده است.
آنطور كه ارونقي معاون فني گمرك اعلام كرده بود، در 
فاصله مهر تا آبان امسال در گمرك منطقه ويژه اقتصادي 
بوشهر چهار فقره اظهارنامه صادراتي نخل ثبت شده كه در 
مجموع 5۸۸ اصله نخل به وزن 600 تن به ارزش 136.1 
هزار دلار و همگي صادرات به مقصد قطر بوده و همه اين 
نخل ها هم برگشت خورده است. آماري كه اين مسوول 
اش��اره مي كند مربوط به فاصله زماني دوماهه است، اما 
بررسي نشان مي دهد كه وزارت جهاد كشاورزي در طي 
4 سال كه مجوز صادرات نخل را آغاز كرده براي 5000 
اصله مجوز داده كه تاكنون 50 درصد آن صادر شده است.

البته مهدي قائميان، معاون قرنطينه و بهداشت گياهي 
س��ازمان حفظ نباتات كش��ور اعلام كرد كه در گواهي 
بهداش��تي نخل  هايي كه به قطر صادر شده دستكاري 
شده و بخش حقوقي پيگيري مي كند. به گفته او، گواهي 
بهداشتي كه در سازمان جهادكش��اورزي بوشهر صادر 
شده با چيزي كه قطر براي ما ارسال كرده، متفاوت است. 
يعني بعد از صدور گواهي بهداش��ت گياهي يك نفر در 
آن تغييراتي اعمال كرده و تحويل كشور قطر داده است. 

    ماجراي برگشت فلفل هاي سمي!
اف��كار عمومي هنوز در ش��وك نخل ه��اي صادراتي 
وبرگشت آن بود؛ كه پاي »فلفل  هاي« صادراتي ايران 
به روس��يه هم به اين داستان باز ش��د. توضيح وزارت 
جهاد كشاورزي نشان داد كه ظاهرا وجود نوعي سم 
كه مورد پذيرش اين كش��ور نيس��ت موجب توقف 
واردات فلفل از ايران شده است. به هر ترتيب تاكنون 
هم تكليف فلفل هاي صادراتي ايران در روسيه مشخص 
نشده است.پيگيري جريان صادرات ايران به روسيه و 

همچنين وضعيت فلفل هاي صادراتي از گمرك ايران 
اين حكايت داشت كه روند صادراتي متوقف نشده و 
آمار تردد كاميون ها و ارس��ال كالا به سمت آستارا يا 
بنادري كه از كانال آن صادرات به روسيه انجام مي شود، 
نشان دهنده ادامه روال قبلي در همين مدت اخير نيز 
است. اما فعلا پذيرش فلفل هاي ايراني با اختلاف نظر 
مواجه اس��ت كه مس��وولان دو طرف در حال رايزني 
براي برطرف شدن اين مشكل هستند. براساس آمار 
گمرك، درهفت ماهه امسال، ايران در مجموع ۸1.۸6 
هزار تن به ارزش 29.1 ميليون دلار فلفل صادر كرده 
كه از اين رقم 3۸.9 هزار تن به ارزش 1۷ ميليون دلار 
به روسيه صادر شده است. طبق اين گزارش، در سال 
گذشته نيز مجموع فلفل صادر شده از ايران 144.5 
هزار تن به ارزش بيش از 51.1 ميليون دلار بوده كه 
از آن حدود 4۷.5 هزار تن ب��ه ارزش 22.2 ميليون 
دلار به روس��يه است كه نش��ان مي دهد حدود 44 
درصد فلفل ايران به روسيه صادر شده است. البته اين 
مساله پيشتر در مورد محموله هندوانه و كشمشي 
كه به ديگر بازارها صادر شده بود، نيز تكرار شده بود. 

   چرا فلفل ها برگشت خورد؟ 
درباره چند وچون ماجراي محصولات مرجوعي با رييس 
كميسيون كشاورزي اتاق تهران گفت وگو كرديم. كاوه 
زرگران، ماجراي صادراتي ها برگش��تي را طور ديگري 
روايت مي كند و به »تعادل« مي گويد: بخش مسوول در 
قرنطينه نباتات روسيه 6 ماه پيش از وقوع اين ماجرا، طي 
نامه اي رسمي به ايران، نسبت به وجود سموم باقي مانده 
در محصولات صادراتي ايران و رعايت استانداردهاي بازار 
اين كشور، تذكر داده بود، اما اين هشدار در ايران و از سوي 
نهادهاي مسوول از جمله وزارت جهاد كشاورزي، مورد 
توجه قرار نگرفت. به گفته او، پس از ممنوعيت ورود فلفل 
صادراتي ايران به روسيه، حدود 3۷ كاميون حامل اين بار 
صادراتي از مرز داغس��تان برگش��ت داده شد، كه منجر 
به بروز مش��كلات عديده اي براي كشاورزان و صاحبان 
گلخانه هاي كشت و توليد فلفل دلمه اي در داخل كشور 
شده  و اين در حالي اس��ت كه بازار صادراتي جايگزيني 
نيز براي فلفل اي��ران فعلا وجود ن��دارد. زرگران با بيان 
اينكه در دنيا محصولات كش��اورزي داراي كد رهگيري 
هستند تا قابل ردگيري باشند، اظهار مي كند كه وزارت 
بهداشت محصولات باغي و كشاورزي را در سطح شبكه 
توزيع پايش نمي كند. او معتقد است كه با اين كدگذاري 
محصولات كشاورزي، مس��ير توزيع هر محصول كاملًا 
مشخص است و اگر مشكلي پيش ايد، به سرعت از سطح 
بازار جمع آوري خواهد شد، در حالي كه اكنون در ايران 
چنين شرايطي ديده نمي شود و اين طور است كه هر ساله، 
تعداد زيادي از محموله هاي صادراتي ايران در كالاهاي 
مختلف كشاورزي با مخاطراتي همراه است؛ به طوري كه 
ي��ك روز اجازه ورود فلفل ايراني را نمي دهند و روز ديگر 
جلوي واردات سيب را مي گيرند. زرگران تاكيد مي كند 
كه متوليان صادراتي هم مكلفند ك��ه قوانين مرتبط با 
صادرات هر محصولي را در كشورهاي هدف صادراتي به 
صادركنندگان اطلاع رس��اني كنند و اين اطلاعات را در 
اختيار توليدكنندگان قرار دهند تا از اين موضوع زياني 

متوجه توليدكنندگان و صادركنندگان نگردد.

    سيب زميني ها هم برگشتند
اما چن��دي پيش هم خب��ري از بازگش��ت 3 هزار و 

500 تن »سيب زميني« وارداتي از ايران و پاكستان 
از س��وي دولت ازبكس��تان منتشر ش��د كه مقامات 
اين كش��ور، مرجوع كردن اين محص��ول را به دليل 
وجود آلودگي خطرناك عنوان كردند. البته بخش��ي 
از س��يب زميني ها از سوي ازبكس��تان معدوم شد و 
مقامات اين كشور هش��دار دادند كه در صورت تكرار 
اين اتفاق، واردات س��يب زميني از ايران و پاكستان را 
به طور كلي ممنوع خواهند كرد. علاوه بر اين، كشور 
عراق هر ساله سيب  زميني مورد نياز و كمبود داخلي 
خود را از بازار ايران تامين مي كرد، اما طي س��ه سال 
اخير به دليل بالا بودن ميزان مصرف سموم و كودهاي 
شيميايي و باقي مانده نيترات در اين محصول، از واردات 
سيب  زميني از ايران خودداري مي كند. اين در حالي 
است كه معاون امور توليدات گياهي وزارت كشاورزي 
تاكيد دارد كه كشور عراق تنها به دليل حمايت از توليد 
داخل خود، از واردات اين محصول جلوگيري مي كند. 
قائميان، معاون قرنطينه و بهداشت گياهي سازمان 
حفظ نباتات كش��ور هم بازگشت سيب زميني هاي 
ايراني از ازبكستان را نپذيرفته بود و آن را تكذيب كرده 
بود. ح��ال آنكه عراقي ها در اين مدت س��يب زميني 

موردنياز خود را از كشورهاي ديگر تامين مي كنند. 

   كيوي ها چرا عودت داده شد؟ 
چند روزي اس��ت كه پ��اي »كيوي« هم ب��ه پرونده 
برگشت محصولات صادراتي ايران باز شده است. آنطور 
كه در خبرها آمده است، امارات محموله 20 تني كيوي 
را پس فرستاد. پيش اين نيز يك محموله كيوي از بنادر 
بندرعباس به مقصد هندوستان صادر شده بود كه از 
سوي كش��ور مقصد مرجوع شد. صدرالدين نياوراني 
نايب رييس اتحاديه ملي محصولات كشاورزي عنوان 
كرده كه سازمان حفظ نباتات و قرنطينه هندوستان به 
علت وجود ذرات سفيد روي پوست كيوي كه اصطلاحا 
سفيدك مي گويند، كيوي ايران را تاييد نكرد. در همين 
حال رييس اتحاديه ملي محصولات كشاورزي گفته 
است كه در دو، سه سال گذشته عده اي از باغداران از 
هورمون هايي به نام »داوينچي« كه به صورت قاچاق 
از تركيه وارد شده، اس��تفاده كردند كه احتمال دارد 
باقيمانده آن در كيوي مش��كل ايجاد كند. نوراني در 
پاسخ به اينكه چه سازماني مسوول نظارت بر سلامت 
محصولات صادراتي است، نيز عنوان كرده كه سازمان 
حفظ نباتات درباره بيماري و آفت محصولات اعلام نظر 
مي كند و گواهي صادر مي كند و سازمان غذا و دارو و 
سازمان استاندارد ايران سلامت و آناليز را مورد بررسي 
مي دهد كه در صورت سلامت آن گواهي عدم باقيمانده 
سموم صادر مي كند و تا به امروز كشور هند اين گواهي 
را از صادركنندگان ايران درخواست نكرده و به يك باره 
اطلاعيه صادر كرده و كيوي ايران را برگشت داده است. 
اما سعيدي، مدير گمرك بندر شهيد باهنر بندرعباس 
به تازگي درباره برگشت محموله هاي كيوي گفته است 
كه اين بار از شهرهاي شمالي كشور به مقصد امارات 
متحده عربي بارگيري شده بود و به علت صادر نشدن 
گواهي قرنطينه برگشت خورد. در اين ميان، مديركل 
ارزيابي كيفيت كالاهاي صادرات��ي و وارداتي درباره 
برگشت اين محصولات كشاورزي و پاسخ به چرايي 
استاندارد نبودن كالاهاي صادراتي، در اظهاراتي گفته 
كه محصولات كشاورزي مشمول مقررات استاندارد 
اجباري نيس��ت و س��ازمان ملي اس��تاندارد نظارتي 

بر آنه��ا ندارد. به گفت��ه مهدي عليپ��ور، فقط براي 
صادرات 6 قلم »خشكبار ش��امل پسته، كشمش، 
خرما، زعفران، زيره و برگ زرد آلو« دريافت گواهي 
استاندارد اجباري اس��ت، كه در حال حاضر بيشتر 
بحث صادرات فلفل دلمه اي به روسيه مطرح است 

كه مشمول استاندارد اجباري نيست.

   تازه ترين آمار صادرات برگشتي 
حال براس��اس جديدترين آمار گمرك، محصولات 
غذايي كه جزو گروه يك تا چهار شامل »محصولات 
كشاورزي، شيلاتي، دامي، ميوه، صيفي، غذا« مي شود، 
در هشت ماه ابتدايي سال جاري از محصولات صادر 
ش��ده در اين گروه ها، از 9 كشور برگشت صادرات به 
ايران ثبت شده است. بنابر آماري كه لطيفي سخنگوي 
گمرك به »تعادل« اعلام كرده، ميزان اين برگشتي ها 
در هش��ت ماهه امس��ال 14هزار و 96ت��ن به ارزش 
9ميليون و 190هزار و 63دلار بوده است.  جزييات آمار 
اعلامي گمرك نشان مي دهد، »روسيه« كه سرليست 
اين گروه قرار دارد، 11هزار و 132تن محصول ايراني 
به ارزش 3ميليون و 29۸هزار دلار را بازگش��ت داده 
است و ميزان كالاهاي برگش��تي از »امارات متحده 
عربي« هم 6۸۸تن ب��ه ارزش دو ميليون و 456هزار 
دلار عنوان شده اس��ت.  »تركمنستان« نيز 501تن 
ب��ه ارزش يك ميليون و 292 هزار دلار از محصولات 
ايراني را پذيرش نكرده و بازگش��ت داده است. بنابر 
آمارها، »تركيه« هم جزو آن دسته از كشورهايي است 
كه محموله هاي صادرات كش��اورزي ايران را عودت 
داده كه مي��زان آن ۷۸4تن و 622كيلوگرم به ارزش 
99۸هزار و 425 دلار اعلام شده است.  »افغانستان« 
هم در مدت ياده ش��ده، ۷15تن و ۸60كيلوگرم به 
ارزش 4۷۸هزار و 699 دلار از محصولات صادراتي 
ايران را بازگشت داده است. »عراق« كه از مهم ترين 
بازارهاي صادراتي ايران به ش��مار مي رود، نيز اقدام 
به بازگرداندن، 14۷ت��ن و 54۸كيلوگرم محصول 
ايراني به ارزش 352ه��زار و 44۸دلار در مدت ياده 
شده كرده اس��ت. اما از جمله كشورهاي اروپايي كه 
محصولات ايراني را عودت داده، مي توان به »اسپانيا« 
اش��اره كرد ك��ه 64ت��ن و 330كيلوگرم ب��ه ارزش 
196هزار و 119دلار از محموله صادراتي كشورمان 

را پذيرش نشده و مرجوع كرده است.
 »بلاروس« هم جزو كش��ورهايي اس��ت ك��ه 35تن و 
۷65كيلوگرم كالا به ارزش ۸5هزار و 423دلار را به ايران 
پس فرستاده است. در نهايت نام آذربايجان هم در ليست 
كشورهايي است كه محصولات كشاورزي ايران را مرجوع 
كرده اند، ديده مي ش��ود. به طوريكه اين كشور 26تن و 
352كيلوگرم محصول ايراني را به ارزش 30هزار و 601 
دلار پذيرش نكرده و پس فرستاده است. با نگاهي به روند 
آماري و وضعيت برگشتي محموله هاي صادراتي ايران، به 
نظر مي رسد، در صورتيكه تغييرات لازم در سياست هاي 
صادراتي اين محصولات اجرايي نشود، صادركنندگان 

ايراني در آينده باچالش هاي جدي تري مواجه شوند. 

   حال چه بايد كرد؟ 
در همين راستا، رييس اتاق بازرگاني ايران و روسيه درباره 
برگش��ت محموله هاي صادراتي از جمله فلفل ايران از 
روسيه به دليل مشكلاتي كه در سموم آنها وجود داشت، 
به »تعادل« مي گويد: تداوم صادرات محصولات كشاورزي 
به اعضاي اوراسيا را با ابهام هايي مواجه كرده است. هادي 
تيزهوش تابان با اشاره به نامه ايي كه خطاب به محمد جواد 
عسگري رييس كميسيون كشاورزي مجلس نوشته شده، 
توضيح مي دهد كه از او خواسته كه برخي سياست هاي 
كلان عرصه كشاورزي را تغيير دهد و به اين ترتيب خطر 

از بين رفتن بازارهاي صادراتي اين بخش كاهش يابد. 
در نامه مذكور كه در اختيار »تعادل« قرار گرفته، آمده 
است: »با عنايت به مشكلات پيش آمده براي صادرات 
محصولات كشاورزي ايران به روسيه و به طور خاص 
فلفل دلمه اي، به اس��تحضار مي رس��اند كه دغدغه 
بخش خصوصي، استانداردسازي صادرات محصولات 
كش��اورزي و بهبود كيفي آن اس��ت كه متاسفانه با 
بي توجهي مسوولان، خس��ارت جبران ناپذيري اين 
بخش را تهديد مي كن��د.«  در اين نامه از نمايندگان 
مجلس خواسته شده كه اقداماتي را در 6 بخش پيگيري 
كنند. موضوع نخست توجه به حضور قدرتمند رقبا به 
خصوص تركيه در امر تجارت فلفل است كه نمايندگان 
بخش خصوصي اعلام كرده ان��د در صورت پيگيري 
نش��دن اولويت ها، حفظ اين بازار را با مشكل مواجه 
خواهد كرد. »استانداردسازي محصولات صادراتي و 
حمل و نقل آنها«، »برخورد با مديراني كه ترك فعل 
كرده اند«، »واگذاري مسووليت سياست هاي اجرايي 
به بخش خصوص��ي« و »افزايش كيفيت محصولات 
و تخصصي ش��دن م��زارع و باغات« از د ديگر اس��ت 
كه از س��وي بخش خصوصي خط��اب به نمايندگان 
مجلس مطرح شده است. اعضاي اتاق همچنين اعلام 
آمادگي كردند كه در جلسات همفكري دستگاه هاي 
تصميم گير، آماره��اي دقيق از آنچه ك��ه رخ داده و 
برنامه هاي خود براي آين��ده را ارايه كنند. تيزهوش 
تابان در عين حال تاكيد مي كند كه اگر اقدامات لازم 
براي حفظ بازارهاي صادراتي محصولات كشاورزي 
ايران انجام نشود، رقبا بازار را از كشور خواهند گرفت. 
هر چند گفته شده، قرار است با رايزني هاي مختلف، 
مشكل صادرات اين محصول به روسيه رفع شود، اما در 
روز هاي اخير، اخبار مختلف درباره بازگشت داده شدن 
محصولات كشاورزي به گوش مي رسد؛ از سيب زميني 
صادراتي به ازبكستان و كيوي صادراتي به هندوستان.

اخباررويداد

ادامه از صفحه اول
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اتاقايرانآيندهاقتصادايرانرا
بابرجاموبدونبرجامترسيمكرد

پيش بيني نرخ تورم در دو سناريو
اتاق بازرگاني اي��ران در جديدترين گزارش خود به 
بررسي چند س��ناريوي اقتصادي پيش روي ايران 
در صورت اجرا يا عدم اجراي مجدد برجام پرداخته 
اس��ت. مركز پژوهش ه��اي اتاق بازرگان��ي ايران با 
اس��تفاده از برخي تحليل هاي بين المللي بررس��ي 
كرده كه سرنوشت چند ش��اخص كلان اقتصادي 
در صورت اج��را يا عدم اجراي برج��ام در ايران چه 
خواهد شد. پيش بيني مركز پژوهش هاي اتاق ايران 
از وضعيت اقتصاد كش��ور، با توجه به نامعلوم بودن 
چش��م انداز رفع تحريم هاي اقتصادي، بسته به دو 
فرض 1- ت��داوم وضعيت موجود و 2- اعمال برخي 
اصلاحات ساختاري و نهادي، ارايه شده است. تداوم 
وضع موجود، موجبات رش��د اقتص��ادي در حدود 
9.2 درصد براي س��ال آينده و سپس كاهش رشد و 
رس��يدن به محدوده 2.5 درصدي از سال 1402 را 
فراهم كرده و تورمي در محدوده 64 تا ۷0 درصد را 

نتيجه خواهد داد. 
درصورت اعمال اصلاحات نيز، رشد اقتصادي براي 
س��ال آتي حدود ۸ درصد و پس از آن در محدوده 2 
درصد و تورم نيز بسته به شدت اصلاحات در بازه 15 تا 
33 درصد پيش بيني شده است. پيش بيني هاي بانك 
جهاني و صندوق بين المللي پول از رشد اقتصادي 
و تورم كش��ور در سال هاي آينده به پيش بيني هاي 
اتاق ايران نزديك است. طبق آخرين گزارش بانك 
جهاني، نرخ رش��د اقتصادي در سال 2021 معادل 
1.5 و در سال 2022 معادل 1.۷ درصد خواهد بود.  
همچنين بر اساس آخرين پيش بيني هاي انجام شده 
توس��ط صندوق بين المللي پول، رشد اقتصادي در 
سال 2021 و 2022 به ترتيب معادل 2.5 و 2 درصد 
و نرخ تورم نيز براي دو س��ال مذكور به ترتيب 39.3 
و 2۷.5 خواهد بود. اگرچه اعطاي وام به بخش هاي 
مختلف اقتصادي در نظام بانكي در سه ماه اول سال 
مالي جاري در مقايس��ه با دوره مش��ابه سال مالي 
گذشته، ۷1 درصد افزايش داشته اما تداوم مشكلات 
ساختاري ذاتي در بخش مالي ايران باعث مي شود 
بانك ها تمايلي به افزايش منابع مالي نداشته باشند كه 
اين مساله رشد اعتبارات و در نهايت رشد اقتصادي را 
متأثر مي كند. چشم انداز رقابت در بخش بانكي ايران 
به واسطه دولتي بودن بخش عمده دارايي هاي اصلي 
بانكي ايران، فعاليت بسيار اندك موسسات خارجي 
در ايران و تعليق دسترسي برخي از بانك هاي ايراني 
به س��وئيفت و اقدامات كارگروه وي��ژه اقدام مالي، 
ضعيف اس��ت. همچنين نظ��ارت قانوني ضعيف، 
دخالت شديد دولت، گسترش موسسات اعتباري 
بدون مجوز و ابهام در خصوص قابل اعتماد بودن 
گزارش هاي مالي، از چالش هاي اساسي پيش روي 
بانك مركزي به عنوان متولي اين بخش است. در 
بخش بيمه، توسعه به دليل نوسانات ارز و تورم و 
ساير مشكلات بانكي و اقتصادي با سرعتي بسيار 
كند اتفاق خواهد افتاد. ان��دازه كوچك اين بازار 
در ايران و عدم حضور ش��ركت هاي بين المللي 
نيز سبب ايجاد يك چش��م انداز رقابتي ضعيف 
براي اين صنعت ش��ده است. بيمه وسايل نقليه، 
با فاصله و پس از آن، بيمه س��لامت، بزرگ ترين 
زيربخش هاي بيمه غي��ر عمر بوده و بخش بيمه 

عمر نيز به واسطه تقاضاي اندك، ضعيف است.

با كاهش دلار
قيمت  خودرو ريزش كرد

ايسنا|رييس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران، ضمن تاكيد بر اينكه افزايش قيمت  
رسمي خودروهاي داخلي تاثير چنداني در قيمت 
خودرو در بازار آزاد نداش��ته است، از شروع كاهش 
قيمت  خودروها در ب��ازار در پي كاهش نرخ ارز كه 
از روز دوش��نبه اتفاق افتاده است، خبر داد. سعيد 
موتمني، اظهار كرد: از روز گذشته به بعد كه نرخ ارز 
روند كاهشي طي كرده است، قيمت خودروها در 
بازار آزاد اعم از داخلي، وارداتي و مونتاژي نيز روند 
كاهش��ي در پيش گرفته و در حال حاضر بازار آرام 
است. رييس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران در رابطه با تاثير افزايش رسمي قيمت  
خودروها بر قيمت ه��ا در بازار آزاد نيز تصريح كرد: 
به دنبال افزايش قيمتي كه لحاظ شد، تغييري در 
قيمت هاي بازار مشاهده نشد . از روز گذشته كه نرخ 
ارز از 30 هزار و 500 تومان به 29 هزار و 500 تومان 
عقب نشيني كرد و همانطور كه اشاره شد، قيمت 
خودروها نيز در بازار كاهش پيدا كرده اس��ت. وي 
با بيان اينكه فاصله قيمتي كارخانه و بازار همچنان 
زياد اس��ت، تصريح كرد: افزايش قيمت هاي اخير 
محصولات خودروسازان، ابدا تاثيري در قيمت ها 
در بازار نداشت. تنها دلالاني كه از اين رانت اختلاف 
قيمتي كارخانه تا بازار استفاده مي كنند، 10 درصد 
كمتر س��ود مي برند.  موتمن��ي در رابطه با ميزان 
تقاضاها نيز گف��ت: در حال حاضر ميزان تقاضا، به 
تقاضاي صرفا مصرفي محدود شده است و هركس 
كه نياز ضروري به خودرو داشته باشد، خريد خود 
را انج��ام مي دهد. اما همچنان فروش��نده در بازار 
بسيار و خريدار كم است. در حالي رييس اتحاديه 
نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران، خبر از 
ريزش قيمت ها داده است كه بررسي  قيمت ها نشان 
داد در لحظه انتش��ار اين گزارش، مجدد صاحبان 
خودرو، با قيمت هاي بيش از قيمت هاي روز گذشته 
خودروه��اي خود را براي ف��روش عرضه كرده اند. 
بررسي ها نشان مي دهد كه محصولات ايران خودرو 
)به جز هايم��ا S۷( بين دو ت��ا 15 ميليون تومان و 
هايما S۷ حدود 35 ميليون تومان نسبت به ديروز 
گران تر هستند. در محصولات سايپا نيز افزايش 
دو تا شش ميليون توماني در قيمت محصولات 
نسبت به روز گذش��ته ديده مي شود و فقط تيبا 
نسبت به روز گذشته تغيير قيمت نداشته است.

تكذيب پرداخت ۵ ميليارد دلار 
از بدهي عراق به ايران

ايلنا |در حالي كه در چند روز اخير اخباري مبني 
بر پرداخت بخش زيادي از بدهي هاي عراق به ايران 
منتشر شده بود. سيد حميد حسيني؛ اين موضوع را 
تكذيب كرد. در حالي كه در چند روز اخير اخباري 
مبني بر پرداخت بخش زي��ادي از بدهي هاي عراق 
به ايران منتشر شده بود. سيد حميد حسيني؛ عضو 
هيات مديره اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق در 
گفت وگو با ايلنا اين خبر را تكذيب كرد. پايگاه خبري 
العهد، خبري را منتش��ر كرد كه ادعا شده بود عراق 
تاكنون 5 ميلي��ارد دلار از مجموع ۷.2 ميليارد دلار 
بدهي هاي گازي و برقي خود به ايران را پرداخت كرده 
است. سيد حميد حسيني در اين رابطه به ايلنا گفت: 
هيچ منبع رسمي خبر پرداخت بدهي عراق به ايران 
را اعلام نكرده است. عراق بعضا پرداخت هاي كوچكي 
انجام م��ي داده كه در مقابل هر روز هم به بدهي اين 
كشور اضافه مي ش��ود. يعني ميزان پرداختي عراق 
كفاف گاز و برقي كه دريافت مي كند را هم نمي دهد. 
وي ادامه داد: بنابراين در مجموع اين موضوع تاييد 
نمي ش��ود كه عراق 5 ميليارد دلار از بدهي خود را 
پرداخت كرده باشد. به گفته بانك مركزي عراق حدود 

۷ ميليارد دلار بدهي به ايران دارد.

حفره هاي عميق بودجه
اين روند نظارت��ي در بودج��ه 1401 بايد تقويت 
مي شد يا حداقل نش��انه هايي از حركت به سمت 
بهبود قرار داده مي شد تا اين پالس به فضاي عمومي 
جامعه و فعالان اقتصادي داده شود كه دولت روند 
شفاف سازي اين شركت ها را آغاز كرده است. اين 
روند اما به هيچ عنوان در بطن بودجه قابل ردگيري 
نيست. بر اين اساس معتقدم كه موارد مطرح شده 
در بودجه بايد از منظر تخصصي بررس��ي ش��ود تا 
مشكلاتي كه در سال هاي قبل باعث بروز معضلات 
اقتصادي فراوان در كشور شد از بودجه سال آينده 
حذف شود. با اين توضيحات بدون ترديد مجموعه 
زواياي بودجه را مورد بررسي قرار خواهند داد تا در 
وهله نخست بودجه اي با نهايت شفافيت و سپس 
بودجه اي در تراز مطالبات مردم و نمايندگان تدارك 

و تصويب شود.

رشد ۲ درصدي صادرات 
فولاد تا پايان آبان ماه

ايرنا|ش��ركت هاي بزرگ فولادي كشور از ابتداي 
امس��ال تا پايان آبان ماه چهار ميليون و 93۷ هزار و 
۸54 تن فولاد صادر كردند. آماري كه در هم سنجي 
با پارسال رشد 22 درصدي نشان مي دهد. بررسي 
عملكرد شركت هاي ذوب آهن اصفهان، فولاد مباركه، 
فولاد خوزستان، فولاد اكسين، فولاد هرمزگان، فولاد 
آلياژي ايران، فولاد آذربايجان، فولاد خراسان، فولاد 
كاوه جن��وب، صبا فولاد، فولاد بن��اب، جهان فولاد 
سيرجان، سنگ آهن چادرملو و فولاد كوير حاكي از 
صادرات 6۸4 هزار و 203 تني فولاد در آبان ماه امسال 
است كه در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته رشد 
هفت درصدي داشته است.در هشت ماهه امسال، 
بهترين عملكرد صادراتي متعلق به فولاد خوزستان 
با يك ميليون و 11۷ هزار و 206 تن بود كه رشد 1۸ 
درصدي نيز به ثبت رسانيد. پس از آن فولاد مباركه 
با ۸14 هزار و ۷24 ت��ن و ذوب آهن اصفهان با ۷66 
ه��زار و 630 تن به ترتيب در رتبه هاي دوم و س��وم 
برترين صادركنندگان فولاد در هشت ماهه امسال 
قرار گرفتند.بيشترين رشد صادراتي در اين مدت به 
ميلگرد فولاد خراسان با يك هزار و ۸1 درصد تعلق 
گرفت.  پيشتر سخنگوي گمرك اعلام كرد: صادرات 
انواع محصولات مرتبط با آهن در هشت ماه امسال 
به بيش از 4.5 ميليارد دلار رسيد كه سهمي بيش از 
14 درصد ارزش صادرات كشور را به خود اختصاص 
داده اس��ت. ايران داراي ۸1 نوع از انواع مختلف مواد 
معدني است. ذخاير اثبات شده سنگ آهن ايران به 
مقدار 2.۷ ميليارد تن )هشت دهم درصد كل ذخاير 
جهان( و ذخاير سنگ معدن مس به مقدار 2.6 ميليارد 
تن )چهار دهم درصد از ذخاير جهاني( است. ايران 
همچنين داراي 11 ميليون تن روي )چهار درصد از 
ذخاير جهاني( است. كل ذخاير اثبات شده معادن 
ايران در ح��دود 60 ميليارد تن برآورد ش��ده كه با 
اجراي اولويت نخست اكتشافي كشور در گستره  اي 
به مساحت 500 هزار كيلومتر مربع، انتظار مي رود به 
بيش از 100 ميليارد تن برسد. از اين رو بخش معدن 
و صنايع معدني يكي از حوزه  هاي مهم و اثرگذار در 

توليد و تجارت كشور به شمار مي آيد.

تكذيب پرداخت ۵ ميليارد دلار 
از بدهي عراق به ايران

در حالي كه در چند روز اخير اخباري مبني بر پرداخت 
بخش زيادي از بدهي هاي عراق به ايران منتشر شده بود، 
سيد حميد حسيني؛ عضو هيات مديره اتاق مشترك 
بازرگاني ايران و عراق اين خب��ر را تكذيب كرد.پايگاه 
خبري العهد، خبري را منتش��ر كرد كه ادعا شده بود 
عراق تاكنون 5 ميليارد دلار از مجموع ۷.2 ميليارد دلار 
بدهي هاي گازي و برقي خود به ايران را پرداخت كرده 
است.سيد حميد حسيني در اين رابطه گفت: هيچ منبع 
رسمي خبر پرداخت بدهي عراق به ايران را اعلام نكرده 
است. عراق بعضا پرداخت هاي كوچكي انجام مي داده كه 
در مقابل هر روز هم به بدهي اين كشور اضافه مي شود. 
يعني ميزان پرداختي عراق كفاف گاز و برقي كه دريافت 
مي كند را هم نمي دهد. وي ادامه داد: بنابراين در مجموع 
اين موضوع تاييد نمي ش��ود كه عراق 5 ميليارد دلار از 
بدهي خود را پرداخت كرده باشد. به گفته بانك مركزي 

عراق حدود ۷ ميليارد دلار بدهي به ايران دارد.

چرامحصولاتكشاورزيبرگشتميخورند؟
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هشدار مرجوعي از 9 بازار صادراتي

آمار محصولات كشاورزي عمده تحت رويه مرجوعي
 بر اساس اطلاعات موجود و كارشناسي نشده طي هشت ماهه سال 1400

ارزش دلاري كالاها )$(وزن خالص )Kg(كشور مبدأ

)BY( )35.76585.423بلاروس )روسيه سفيد

)AZ( 26.35230.601آذربايجان

)ES( 64.330196.119اسپانيا

)AF( 715.860478.699افغانستان

)AE( 688.1632.456.763امارات متحده عربي

)TM( 501.4351.292.586تركمنستان

)TR( 784.622998.425تركيه

)IQ( 146.548352.448عراق

)RU( 11.132.6543.298.999فدراسيون روسيه

ساير
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خبرروز

آسمان تهران همچنان ابري و غبارآلود
بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران، وضعيت جوي استان تهران طي پنج روز آينده، صاف تا تا نيمه ابري و غبارآلود همراه 
با افزايش غلظت آلاينده ها در مناطق پرتردد شهري و صنعتي پيش بيني مي شود. بر اساس بررسي داده ها و نقشه هاي پيش يابي 
هواشناسي، تا پايان هفته به دليل پايداري و سكون جو انباشت و افزايش غلظت آلاينده ها و كاهش كيفيت هوا در مناطق پرتردد 
ش��هري و صنعتي پيش بيني مي شود. با توجه به ورود سامانه بارشي در پايان هفته، از اواخر وقت روز جمعه )۲۶آذر( براي بيشتر 
مناطق استان بارش باران و براي ارتفاعات بارش برف پيش بيني مي شود. آسمان پايتخت پنجشنبه )۲۵آذرماه( صاف تا قسمتي 

ابري و غبارآلود خواهد بود و دماي هوا در گرم ترين و سردترين زمان به ۱۰و ۴ درجه سانتيگراد مي رسد.

ادامهازصفحهاول

بودجه انقباضي 
و افزايش بيكاري

 ه��ر اقتص��ادي از جمل��ه اقتص��اد اي��ران داراي 
)مجموع��ه اي از( منحني هاي مختلف از منحني 
فيليپس كوتاه مدت هس��تند )با ش��يب منفي و 
نش��ان دهنده رابطه معكوس تورم و بيكاري( و با 
توجه به انتظ��ارات تورمي جامعه، اين منحني به 
سمت راست و بالا يا به عكس چپ و پايين حركت 

مي كند.
سوم( در ايران از سال هاي ۱39۲ به بعد كه به دنبال 
پيگي��ري برجام انتظارات تورم��ي جامعه كاهش 
يافته بود، منحني فيليپس به سمت چپ و پايين 
منتقل ش��ده بود و از س��ال ۱39۶ به بعد با توجه 
به رش��د نقدينگي بالا و نيز خروج امريكا از برجام 
و... انتظارات تورمي به ش��دت افزايش يافته است 
و منحن��ي فيليپس )كوتاه مدت( ايران به س��مت 
راس��ت و بالا رفته است. به دليلي اين تحولات هم 
تورم افزايش يافته و هم بيكاري )بلندمدت( از يك 
نقطه منحني فيليپس پايين به يك نقطه )سمت 
راست و بالاتر( منحني فيليپس بالاتر رفته است، 
ضمن اينك��ه بيكاري ايران در س��ال هاي اخير به 
مراتب فراتر از بيكاري طبيعي بوده است. آگاهي از 
شيب منحني فيليپس و ميزان تاثير انتظارات بر آن 
)و ساير عوامل( در هر اقتصادي مي تواند راهنماي 
خوبي براي سياس��ت گذار باشد. به عنوان مثال ما 
از سال ۱39۲ سياس��ت هاي ضدتورمي را دنبال 
مي كرديم كه ش��دت آن موجب افزايش بيكاري 
شده بود. به عبارت ديگر شدت سياست ها )به ويژه 
پولي انقباضي يا انبساطي - بسته به شرايط( ممكن 
است تاثيري غير قابل انتظار از منظر سياست گذار 
بر اقتصاد  و توليد برجاي گذارد. ولي اگر از شرايط 
منحني فيليپس و ساير ش��رايط اطلاعات كافي 
در دس��ترس سياس��ت گذار باش��د ممكن است 
سياس��ت هاي خود را با شدت كمتري اعمال كند 
كه در جاي خود آثار تورمي )يا ركودي( كمتري را 

به اقتصاد تحميل مي كند.
س��وم( اكنون كه منحني فيليپ��س كوتاه مدت در 
سطح بالايي قرار دارد، سياست هاي شديد انقباضي 
و ضدتورمي تاثير بيشتري بر ركود و بيكاري دارد. اين 
خود موجب تشديد فقر و كاهش بيشتر رفاه مي گردد. 
بنابراين بايد از سياست هاي شديد انقباضي پرهيز 
كرد. اقتصاد ايران به دليل تحريم هاي ش��ديد دهه 
اخير خسارتي بيشتر از دوره جنگ را متحمل شده 
است. همچنين اقتصاد ايران از اقتصاد بين المللي 
منفك شده اس��ت و از فرايند توس��عه پس افتاده 
است. در كنار سياست گذاري هاي اصولي و داخلي 
نمي توان بدون رويكرد بيروني اقتصاد را به جلو برد. 
بايد تغييرات استراتژيكي را تعريف و دنبال كرد، والا 
سياست هاي تكراري كه قبلا جواب نداده، اگر تكرار 
ش��ود جواب نمي دهد. فقط هزينه ها را روزافزون بر 

جامعه تحميل مي كند.

گليماندگار|
وقتي قرار باشد در مورد مسائل و مشكلات 
موج��ود جامعه حرف بزنيم، به دو س��ويه 
مختلف مي رس��يم، بحثي ك��ه مس��وولان و بالاخص 
نمايندگان مجلس به آن توجه دارند، از سوي ديگر مطالبات 
مردم كه هيچ همخواني با برنامه ريزي هاي مسوولان ندارد. 
اين روزها مردم براي تامين معيشت خود با مشكلات زيادي 
دست و پنجه نرم مي كنند. امنيت در كشور دچار مشكل 
شده، به گواه آماري كه از سوي مسوولان نيروي انتظامي 
اعلام مي ش��ود، آمار جرم و جرايم و سرقت افزايش پيدا 
كرده است. از سوي ديگر هر روز با ناياب شدن يك دارو، 
مشكلات درماني نيز به ديگر مشكلات اضافه مي شود. 
مردم ب��راي رفع بحران تورم س��ردرگم مانده اند و ديگر 
نمي دانند چه كاري مي توانند انجام دهند تا حداقل هاي 
زندگي را براي خود و خانواده شان فراهم كنند. اما درست 
در همين روزها نمايندگان مجلس س��از ديگري كوك 
كرده اند. طرح هايي را به تصويب مي رسانند كه هيچ دردي 
را از مردم س��رگردان درمان نمي كند. نه طرح صيانت از 
فضاي مجازي، نه طرح ح��ذف دلار ۴۲۰۰ توماني و نه 
حتي طرح صيانت از مردم در برابر حيواناتي مانند سگ و 
گربه. از سوي ديگر نمايندگان بدون توجه به آنچه در سطح 
جامعه بر مردم مي گذرد، هر اعتراضي را با زبان تند پاسخ 
مي گويند، اينكه نماينده ملت بگويد هر كسي دنبال آلات 
موسيقي و عينك دودي است از كش��ور برود دردي را از 
مردم دوا نمي كند. مردم اين روزها براي تهيه نان شب با 
مشكلات زيادي دست و پنجه نرم مي كنند و نمايندگان 
مجلس با حقوق هاي ميليوني دم از صيانت مي زنند. به هر 
حال اين روزها معيشت و سلامت مهم ترين مطالبه مردمي 
اس��ت كه وضعيت خوبي ندارند و چش��م به مسوولاني 
دوخته اند كه با هزار وعده و وعيد سكان اداره كشور را به 
دست گرفته اند. راستي نمايندگان محترم مجلس هيچ 

مي دانيد ذخيره دارويي كشور رو به اتمام است؟

    ندانستن درد مردم درد دارد
س��ال ها پيش يك��ي از خبرن��گاران در گفت وگو با 
چند نماينده مجلس قيمت كالاهاي اساس��ي را از 
آنها پرس��يده بود، پاسخ ها به قدري غيرواقعي بودند 

كه بع��د از آن ديگر هيچ نماينده اي حاضر نش��د به 
س��والاتي از اين دست پاس��خ دهد. اما نشان مي داد 
فاصله بين مردم و نمايندگان آنها كه در مجلس قرار 
است به دنبال احقاق حقوقشان باشند، تا چه حد زياد 
است. اين بي خبري از وضعيت مردم هنوز هم ادامه 
دارد. اگر نگاهي به طرح هاي تصويبي اين چند وقت 
بيندازيد، متوجه مي شويد كه هر روز فاصله بين مردم 

و نمايندگانشان بيشتر و بيشتر شده است. 
علي عباسيان، كارش��ناس اقتصادي در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: متاسفانه بي برنامگي اقتصادي 
در كش��ور بيداد مي كند. قرار بود با يكدست شدن 
دولت و مجلس مش��كلات اقتصادي مردم برطرف 
شود، اما آنچه امروز شاهد آن هستيم بيشتر شدن 
مشكلاتي است كه مسوولان وعده حل آنها را داده 
بودن��د. اينكه حتي دولت نمي توان��د قيمت دلار را 
در وضعيت ثابت نگه دارد و به همان شيوه سابق به 
دنبال مقصر مي گردد خود نش��ان از آشفتگي امور 
دارد. از سوي ديگر تورم روز افزون ديگر تواني براي 
مردم باقي نگذاشته، به راستي نمايندگان مجلس 
در اين زمينه چه كاري انجام داده اند؟ ندانستن درد 
م��ردم درد دارد. اينكه نماينده مجلس نمي داند در 
شهري كه نمايندگي مردم آن را بر عهده دارد، چه 
ميزان آدم نيازمند وجود دارد. چند درصد مردم در 
رفاه هستند و چند درصد براي تهيه مايحتاج اوليه 

با مشكل مواجه اند، جاي تاسف دارد.
او در بخ��ش ديگري از س��خنانش مي افزايد: اينكه 
مسوولان تمام مشكلات را به گردن تحريم ها بيندازند، 
درست نيست، چرا كه اين تحريم ها سال هاست كه بر 
ما تحميل شده اند و مسوولان وظيفه داشتند در طي 
اين سال ها راه حلي براي عبور از مشكلات پيدا كنند. 
متاسفانه اقتصاد ايران داراي انباشتي از چالش هاي 
س��اختاري اس��ت كه حل نش��ده و چالش نوظهور 
كرونا نيز بر آنها افزوده ش��ده است. در سال هاي قبل 
با چالش هايي نظير صندوق هاي بازنشستگي، نظام 
بانكي و تامين منابع مالي مواجه بوديم. اگر بخواهيم 
واضح و بي پرده سخن بگوييم، دهه 9۰ در اصل دهه 
فرصت س��وزي در اقتصاد ايران بود. رشد اقتصادي 

در اي��ن دهه صفر بود و ميانگين تورم ۲۴ درصد بود. 
شكاف طبقاتي در دهه 9۰ گسترش يافت وشاخص 

ضريب جيني از 3۶.۵ به ۴۲ رسيد. 

    بي توجهي به مشكلات
 معضلات را افزايش مي دهد

خسرو معتمدي، جامعه شناس نيز در مورد شرايط 
كنوني و وضعيت اقتص��ادي و تاثير آن بر رفتار افراد 
جامعه به »تعادل« مي گويد: اگر تورم مهار نش��ود، 
اگر مشكلات معيشتي و اقتصادي حل نشوند شاهد 
رشد روزافزون معضلات اجتماعي خواهيم بود. فقر 
به تنهايي مي تواند تمام زير ساخت هاي جامعه را از 
بين ببرد. افزايش فاصله طبقاتي، از افراد فرودس��ت 
انس��ان هايي بيرحم و خشمگين مي س��ازد. آنها به 
دنبال حق خود هس��تند. در اين ش��رايط كه هر روز 
فاصله طبقاتي در كشور بيش��تر و بيشتر مي شود و 
تورم هر روز افزايش مي يابد، نبايد انتظار داشته باشيم 
كه معضلات و مشكلات اجتماعي كاهش پيدا كند.  
او مي افزايد: مثلا همين سنت شب يلدا، چند درصد 
خانواده هاي ايراني در حال حاضر امكان برگزاري اين 
مراسم را دارند. مسوولان نگاهي به قيمت ميوه و آجيل 
شب يلدا بيندازند. اينكه تنها اعلام كنند اين قيمت به 
تصويب رسيده كافي است حتي قيمت هاي مصوب 
هم در توان بس��ياري از افراد نيست. كرونا هم ضربه 
مهلكي به اقتصاد كش��ور وارد آورد، اما اگر مسوولان 
به جاي ش��عار دادن و پرداختن به مسائل حاشيه اي 
تمام توان خود را صرف حل مشكلات اقتصادي كشور 

مي كردند، شايد الان اوضاع بهتري داشتيم.

    نمي توانيم حقايق را مخفي كنيم
 و بگوييم نيست

معتمدي، با اشاره به افزايش فحشا در كشور مي گويد: 
نمي توانيم حقايق را مخفي كنيم و بگوييم نيس��ت. 
وقتي پليس كش��ور اع��لام مي كند كه ن��رخ دزد و 
زور گيري افزايش پيدا كرده، وقتي همين پليس به 
مردم توصيه مي كند در مقاب��ل زورگيرها مقاومت 
نكنند، وقتي استاندار تهران به مردم پيشنهاد مي دهد 

براي جلوگيري از س��رقت با پول خودشان نگهبان 
محله استخدام كنند، يعني يك جاي كار مي لنگد. 
وقتي اين آمارها افزايش داش��ته قطعا تن فروشي و 
فحش��ا هم افزايش پيدا كرده است. حال فكر كنيد 
در اين شرايط نمايندگان مردم در مجلس به دنبال 
تصويب طرح صيانت از مردم در برابر حيوانات هستند 
و نماينده ديگري به فكر اين مس��اله است كه آلات 
موسيقي وارد كشور بش��ود يا خير؟ اينها به حاشيه 
رفتن است. اينها فرار از مسووليت است. پاك كردن 
صورت مساله اي اس��ت كه سال هاست كارشناسان 
حوزه اجتماعي به آن اشاره مي كنند و راهكار براي حل 
آن ارايه مي دهند اما متاسفانه گوش شنوايي نيست.

    نگهبان محله از حرف تا عمل 
چند روز پيش بود كه استاندار تهران، با ارايه طرحي از 
مردم خواست با هزينه خود براي محله هايشان نگهبان 
اس��تخدام كنند. طرحي خام و بدون و چارچوب. حال 
اگر قرار باش��د اين طرح اجرايي شود چه بررسي هايي 

بايد در مورد آن صورت بگيرد. چه كس��اني صلاحيت 
اين كار را خواهند داشت، در مواقع اضطرار و اتفاق چه 
كاري بايد از سوي اين افراد انجام شود. اصلا چه كسي 
ضامن جان اين افراد در برابر خطرهاي احتمالي خواهد 
بود؟ سهراب عسگري، كارشناس امنيت در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: نمي توان با يك جمله كل مشكلات 
را حل كرد. اين پيشنهاد استاندار تهران مي تواند عملي 
شود، اما نياز به سازو كاري كاملا مدون دارد. اينكه افراد 
بايد براي قبول چنين مسووليتي تاييد صلاحيت شوند. 
ميزان اختياري كه به اين افراد داده مي شود تا در مواقع 
لزوم وارد عمل شوند بايد كاملا بررسي و مدون شود. اينكه 
اگر يكي از اي��ن نگهبان هاي محله حين انجام خدمت 
مجروح يا كش��ته شود چه كس��ي يا چه ارگاني بايد در 
مقابل خانواده او پاسخگو باشد. صرف اينكه بگوييم مردم 

نگهبان محله استخدام كنند كه مشكل حل نمي شود.
او مي افزايد: در سال هاي دور از آنجايي كه فاصله بين 
محله ها زياد بود و تعداد افراد كم و البته امكانات امروزي 
مثل خيابان كشي، برق و... وجود نداشت، در بسياري 

از شهرها و حتي روستاها نگهبان محله وجود داشت. 
اما مساله اينجاست كه آن زمان ها سارق به سلاح گرم 
مسلح نبود. از سوي ديگر يك فرياد نگهبان محله كافي 
بود تا همه اهالي را به خيابان بكشد، اما در شرايط امروز 
راه انداختن چنين ساز و كاري نياز به قوانين و مقررات 
درست، مشخص كردن حيطه وظايف و البته تضمين 
جان فرد نگهبان دارد.  عسگري مي گويد: از همه اينها 
مهم تر آموزش دادن به افرادي است كه قراراست اين 
مس��ووليت را به عهده بگيرند، آنها بايد بدانند كه در 
مواقع خطر چطور از جان خود محافظت كنند. براي 
اينكه مانع از دزدي شوند چه كارهايي را انجام بدهند. 
اصلا قرار اس��ت چه وس��يله اي براي دفاع در اختيار 
اين افراد قرار بگيرد؟ ميزان خطر در اين ش��رايط بايد 
بررسي شود. از سوي ديگر با بهره بردن از علم روز دنيا 
براي كنترل چنين وضعيتي مي توانيم امكان خطر را 
به حداقل برسانيم. به هر حال هر پيشنهادي به سرعت 
نمي تواند اجرا ش��ود و قابليت اجرايي آن بايد توسط 

دستگاه هاي ذي ربط مورد بررسي قرار بگيرد. 

گزارش

سازناكوكنمايندگانمجلسومسوولاندرقبالخواستهايمردم

معيشت و سلامت مطالبه اصلي است

رويخطخبر

تقويتنظارتمرزيبرايجلوگيريازوروداوميكرونبهكشور
تلاش داريم با تقويت امكانات بهداشتي 
در مرزهاي كشور و پايش و رصد ورودي 
مرزهاي كش��ور مان��ع از ورود ويروس 
جديد كرونا به كشور شويم. وزير كشور 
ب��ا بيان اين مطلب گف��ت: بايد با تمام 
ظرفيت ها به خصوص در قسمت مبادي 
مرزهاي كشور نظارت هاي لازم را داشته 
باشيم. بر اساس برخي گزارش ها سويه 

اوميكرون در كش��ورهاي همسايه مشاهده و براي 
همين بايد مراتب دقت و حساسيت را در اين زمينه 
داشته باشيم. احمد وحيدي بيان كرد: تلاش داريم 
با تقويت امكانات بهداشتي در استان هاي مرزي، 

به نحو موثر و مطلوب تري ورود سويه 
جديد بيماري را به كشور كنترل كنيم. 
او با اش��اره به موضوع تزريق واكس��ن 
عنوان كرد: كميته اطلاع رس��اني بايد 
مفهوم ض��رورت تزريق واكس��ن را به 
صورت دقيق براي مردم روش��ن كند 
و اينكه اين كار با هدف حفظ سلامت 
عمومي مردم عزيز كش��ورمان صورت 
گيرد. هم��ه ما تابع مصوبات س��تاد ملي مديريت 
بيماري كرونا هستيم و بايد با تزريق به موقع واكسن 
و رعايت حداكثري پروتكل هاي بهداشتي به مهار 

كامل بيماري در كشور كمك كنيم.

چشمانتظاريجوانانبرايتخصيصبودجه۳۰۰۰ميلياردي
اميدواريم مبلغ درنظر گرفته شده به 
امور جوانان در بودجه تخصيص يابد 
تا مش��كلات جوانان ب��ه خصوص در 
امر ازدواج حل ش��ود. مديركل دفتر 
برنامه ريزي توسعه اجتماعي جوانان با 
اعلام اين خبر در واكنش به تخصيص 
بودجه سه هزار و ۱۲۴ ميليارد توماني 
وزارت ورزش و جوان��ان در لايح��ه 

بودج��ه ۱۴۰۱ گفت: مهم ترين نكته اين اس��ت 
كه وزارت ورزش و جوانان تشكيل شده از ورزش 
است كه هزينه بس��يار بالايي را دارد و متأسفانه 
جوانان در اي��ن ميان ناديده گرفته مي ش��وند و 
بسياري از هزينه ها صرف ورزش مي شود. مهدي 
متقي فرد اف��زود: اگر واقعاً با رويكرد جديدي كه 
دولت س��يزدهم در توجه به امر جوانان در بحث 
خان��واده، ازدواج و فرزندآوري و س��بك زندگي 
دارد؛ قطعاً در صورت تحق��ق اين امر اميد داريم 
بتوانيم اين بودجه را به س��مت فض��اي جوانان 

س��وق دهيم چرا كه مطمئناً به حل 
مشكلات جوانان كمك بسيار زيادي 
خواه��د كرد. اوعنوان ك��رد: اما نكته 
اصلي همانطور كه در ابتداي مصاحبه 
هم گفتم محقق شدن اين مبلغ مهم 
اس��ت چراكه ما نگران هس��تيم تنها 
۲۰ درصد اين بودجه محقق شود كه 
با هزينه هاي بس��يار زيادي كه وجود 
دارد اين مبلغ پاسخگوي حل مشكلات نيست. 
متقي فر بيان كرد: اميدواريم اين بودجه در نظر 
گرفته ش��ده هرچند كه كاملًا صرف هزينه ها و 
مصارف مي ش��ود به امور جوانان تخصيص يابد؛ 
تا بتوانيم در بحث تسهيل ازدواج و آموزش هاي 
پيش از ازدواج و مراكز مش��اوره بس��يار موثر تر 
عمل كنيم. او با اش��اره به اينك��ه در حال حاضر 
۴۲۰ مركز مشاوره داريم اظهار كرد: اميد داريم با 
تصويب اين مبلغ تعداد كارگاه هاي مشاوره پيش 

از ازدواج را به ۱۰۰۰ مركز برسانيم.

عدمرعايتپروتكلهايبهداشتيدربرخيمدارس
دبي��ر كميته علمي كش��وري مقابله 
با كرونا با اش��اره ب��ه اينكه اين كميته 
در زمينه بازگش��ايي مدارس و رعايت 
پروتكل ه��ا فقط نقش پيش��نهادي 
دارد، گف��ت: رعاي��ت پروتكل ه��اي 
بهداشتي و پيگيري رعايت پروتكل ها 
ب��ر عه��ده وزارت آم��وزش و پرورش 
است كه اقدامات لازم را جهت اجراي 

پروتكل هاي بهداشتي انجام دهد. دكتر حميدرضا 
جماعت��ي با تاكيد ب��ر لزوم رعاي��ت پروتكل هاي 
بهداش��تي در م��دارس، گف��ت: با اين كار ش��ايد 
بازگشايي مدارس خيلي سبب ايجاد ضرر و مشكل 
در ايجاد پاندمي نش��ود؛ ولي متاسفانه در خيلي از 
مناطق پروتكل هاي بهداش��تي رعايت نمي شود 

و اين مي تواند س��بب ب��روز زمينه اي 
براي پيك هاي جديد در كشور شود. 
او تاكيد كرد: كميته علمي كرونا فقط 
مباحث علمي را پيش مي برد و رعايت 
پروتكل ه��اي بهداش��تي، چگونگي 
آنه��ا و پيگيري رعاي��ت پروتكل ها بر 
عهده وزارت آموزش و پرورش اس��ت 
ك��ه اقدام��ات لازم را جه��ت اجراي 
پروتكل هاي بهداش��تي انجام ده��د. دبير كميته 
علمي كش��وري مقابله ب��ا كرونا درب��اره برگزاري 
حضوري امتحانات دانش آموزان در دي ماه، تصريح 
كرد: توصيه ما رعايت جدي پروتكل هاي بهداشتي 
در اين ايام در مدارس و همچنين دانشگاه ها است 
و پيگيري رعايت پروتكل ها حتما بايد انجام شود. 

رويداد

مديركل دارو و مواد تحت كنترل سازمان غذا و دارو 
نس��بت به افزايش كمبودها در پي عدم تخصيص 
س��هميه ارز دارو در نيمه دوم امس��ال هشدار داد. 
كافي است براي اينكه اين هشدار را جدي بگيريم 
سري به داروخانه هاي ش��هر بزنيم، آنجا كه مردم 
نسخه به دست براي گرفتن دارو با كلمه »نداريم« 
مواجه مي شوند. كساني كه زندگي و حيات خود 
يا عزيزانشان به داروهاي نوشته شده در نسخه ها 
بستگي دارد و پرسنل داروخانه كه مجبورند آنها 
را نااميد كنند. حالا ديگ��ر فرقي نمي كند، بيمار 
ديابتي يا فردي كه مبتلا به س��رطان خون است، 
هموفيل��ي دارد يا نياز به دارويي براي درمان يك 
بيماري مزمن. اكثر اين اف��راد با جواب نه مواجه 
مي شوند كه مجبورند در يك روز چندين و چند 
داروخانه را زير پ��ا بگذارند ش��ايد بتوانند روزنه 
اميدي پيدا كنند. همي��ن چند روز پيش بود كه 
رييس سازمان غذا و دارو اعلام كرد سهميه ارزي 
نيم س��ال دوم اين س��ازمان هنوز پرداخت نشده 
و اي��ن وضعيت مي توان��د به كمب��ود دارو دامن 
بزند. اينكه قرار باش��د تمام مشكلات را به گردن 
تحريم ه��ا بيندازيم، پ��س آنهايي كه بر مس��ند 
مسووليت نشسته اند، چه وظيفه اي در قبال مردم 
دارند. چرا بايد وضعيت سلامت در كشور اينقدر 
شكننده باشد. چرا بايد تامين دارو و درمان براي 
مردمي كه اين روزها بيش از هميشه به دلگرمي 
نياز دارن��د، تا اين حد طاقت فرس��ا ش��ود. دارو 
نيست و اگر هم باش��د قيمت آن آنقدر زياد است 
ك��ه خيلي ها قيد خريد و درم��ان را مي زنند. اين 

وضعيت قرار است تا كي ادامه پيدا كند. 

    خبري از ارز نيمايي نيست
حيدر محمدي مديركل دارو و مواد تحت كنترل سازمان 
غذا و دارو در ارتباط با اينكه هنوز سهميه ارزي شش ماه 
دوم سال براي دارو تخصيص داده نشده است به خبرنگار 
ايلنا گفت: در شش ماه اول به ما كم ارز ترجيحي اختصاص 
داده شد. در واقع يك و نيم ميليارد دلار ارز ترجيحي به ما 
داده شد و سپس ۵۰۰ ميليون دلار ديگر نيز اختصاص 
دادند كه در مجموع دو ميليارد دلار ارز ترجيحي بود. در 
صورتي كه نياز ما حداقل س��ه ميليارد در سال است. ارز 
دارو در شش ماه دوم در قانون بودجه عنوان شده بود كه 
نيمايي مي شود، اما هنوز به ما اختصاص داده نشده است. 
او در ادامه گفت: طبق آنچه از س��وي رياست جمهوري 
عنوان شده است به نظر مي رس��د دوباره حدود ۶۰۰ تا 
۷۰۰ ميليون دلار ارز ترجيحي قرار است مساعدت كنند 
و اختصاص يابد. محمدي در پاسخ به اين سوال كه بايد 
چه ميزان براي شش ماهه دوم اختصاص يابد تا با مشكل 
مواجه نشويد؟ گفت: ما گفته ايم حداقل بايد يك و نيم 
ميليارد اختصاص يابد وگرنه بايد بخشي از ارز اختصاص 
يافت��ه واردات دارو را نيمايي كني��م، در غير اين صورت 
كمبودها زياد مي شود. پارسال هم به همين صورت شد. 
در حال حاضر كمبودهاي ما در حدود ۴۰ قلم است. بهمن 

و اسفند سال گذشته كمبودها به ۲۲۰ قلم رسيده بود.

    ارتباط مستقيم تامين دارو با تامين ارز
او افزود: ارز به محض اينكه اختصاص نيابد، كمبودها 
بالا مي رود. اگ��ر ارز اختصاص نيابد، بايد قيمت دارو 
آزاد و ارز نيمايي ش��ود يا اينك��ه ارز دولتي براي دارو 
اختصاص يابد و دارو وارد ش��ود. تامين دارو با تامين 
ارز ارتباط مس��تقيم دارد. هرك��دام از اين دو حالت 

اتفاق نيفتد، ارز دچار كمبود مي ش��ود و تا تامين ارز 
انجام نش��ود، كمبود دارو هم افزايش پيدا مي كند و 
از ۲۲۰ قلم هم مي تواند بيش��تر ش��ود و به ۵۰۰ قلم 
دارو نيز برسد. بستگي دارد چه ميزان ذخاير دارويي 
داش��ته باش��يم كه ذخاير دارويي ما متاسفانه زياد 
نيس��ت و زير يك ماه اس��ت. محم��دي در ارتباط با 
حذف ارز ترجيحي در لايحه بودجه س��ال ۱۴۰۱ و 
 تاثير آن بر واردات مواد اوليه و اقلام دارويي گفت: اگر 
مابه التفاوت آن را به بيمه ها بدهند و بيمه ها پوشش 
بدهن��د كه به م��ردم فش��ار وارد نش��ود، اتفاقي رخ 
نمي دهد. در بودجه گفته شده است مابه التفاوت بايد 
به بيمه ها پرداخت شود. اگر خدايي نكرده اين اتفاق 
رخ ندهد، مش��كل ايجاد مي شود و تبعات اجتماعي 
دارد. او در ارتب��اط ب��ا تخل��ف برخي ش��ركت هاي 
داروس��ازي داخلي در استفاده از ارز ترجيحي گفت: 
در ح��وزه دارو و تجهي��زات واردات��ي قيمت گذاري 
مي كنيم، اما درباره مواد اوليه داروها اينگونه نيست 
و ش��ركت هايي كه م��واد اولي��ه داروه��ا را دريافت 
مي كنند، ارز مي گيرند اما قيمت گذاري نمي شوند. 
وقتي ش��ركتي ارز دولتي مي گيرد بايد براساس آن 
قيمت گذاري شود و به قيمت يك پنجم دارو را عرضه 
كند. وقتي اين قيمت گذاري صورت نمي گيرد يعني 
»ارز دولتي بگير و با قيمت آزاد بفروش« و اين يكي از 
مسائلي بود كه از آن سوءاستفاده شد، اما مقدارش بالا 
نيست. محمدي در واكنش به گلايه برخي از بيماران 
پيوند كليه در ارتباط با كمب��ود داروي »پروگراف« 
گفت: داروي پروگراف وارد مي شود و به وفور نيز توليد 
داخل دارد، اما برخي از بيماران نمي خواهند داروي 

توليد داخل را استفاده كنند.

زيريكماهذخيرهداروييداريم
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